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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ແດງ ປະ
ທຸມທອງ ສະມາຊິກ ສະພາ ແຫ່ງ ຊາດ  
ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 18 ແຂວງໄຊສົມ
ບູນ ຕໍ່ ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະບານ 
ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ 
ແລະ ແຜນເງິນຕາ.

ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນດີເປັນເອກະ
ພາບສູງ ຕໍ່ບົດປະກອບຄຳເຫັນຂອງຄະ
ນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ທີ່ໄດ້ຜ່ານ
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ໃນຄາບເຊົ້ານີ້, ຜ່ານການລົງພົບປະ
ກັບປະຊາຊົນ ແລະ ການລົງຕິດຕາມ
ກວດກາໃນນາມຄະນະສະມາຊິກສະ
ພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 
18 ແຂວງໄຊສົມບູນ ຂໍມີຄຳເຫັນ 
ແລະ ຍົກຂຶ້ນໃຫ້ລັດຖະບານໄດ້ມີການ
ພິຈາລະນາ 3 ຈຸດ ຕໍ່ບົດລາຍງານໃນ
ການປະຕິບັດບາງເປົ້າໝາຍຂອງແຜນ
ພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ 9 
ເດືອນ ປີ 2022 ດັ່ງນີ້:

ໃນເປົ້າໝາຍທີ 3 ເວົ້້າເຖິງ
ການປັບປຸງຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະ
ຊາຊົນ ມີ 8 ຕົວຊີ້ວັດ ປະຕິບັດໄດ້ 6 
ຕົວຊີ້ວັດ ເຊິ່ງໃນບົດນີ້ໄດ້ຕີລາຄາວ່າ 
ຕົວຊີ້ວັດທີ 1 ຈະສາມາດປະຕິບັດໄດ້ 
ໃນນ້ີແມ່ນການປະຕິບັດການສ້າງຄອບ
ຄົວພ້ົນທຸກໃຫ້ໄດ້ຕາມແຜນນີ້ແມ່ນ 
30,654 ຄອບຄົວ ຕົວເລກນີ້ແມ່ນ
ນອນໃນຄາດໝາຍລວມ ການສ້າງ

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ກົງແກ້ວ 
ມີວໍລະຈັກ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 13 ແຂວງສະຫວັນ
ນະເຂດ

ຕ່ໍ ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະ
ບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ
ແລະ ແຜນເງິນຕາ
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ຂ້າພະເຈົ້າກໍຂໍສະແດງຄວາມ
ເຄົາລົບ ແລະ ສະໜັບສະໜູນຕໍ່ຄຳ
ເຫັນຕ່ໍຜູ້ຕາງໜ້າຄະນະປະຈຳສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ແລະ ບັນດາທ່ານສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດ ທີ່ໄດ້ປະກອບຄຳເຫັນ
ຜ່ານມາແລ້ວ, ຜ່ານການເຄື່ອນໄຫວ
ຕິດຕາມກວດກາໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິ
ບັດລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ ແລະ 
ນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ ຢູ່ໃນເຂດເລືອກ
ຕັ້ງທີ 13 ຜ່ານມານີ້ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍປະ
ກອບບາງຄຳເຫັນຄືດັ່ງນີ້: 

1. ຕໍ່ກັບວຽກງານສຶກສາ: 
ໂດຍພ້ືນຖານກໍແມ່ນເຫັນດີຕາມແຜນ
ທ່ີຈະປັບປຸງຫລັກສູດການຮຽນ-ການ
ສອນຂອງນັກຮຽນຢູ່ຂັ້ນປະຖົມ ແຕ່
ວ່າການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດນະໂຍບາຍ
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ທ່ານ ປອ. ບຸນເຫລືອ ສິນໄຊ
ວໍຣະວົງ ຜູ້ວ່າການທະນາຄານແຫ່ງ 
ສປປລາວ ຊີ້ແຈງຕໍ່ຄຳຊັກຖາມຂອງ 
ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ
 ມີ 5 ທ່ານຜູ້ແທນໄດ້ມີຄຳເຫັນ.
ຂ້າພະເຈ້ົາຄິດວ່າຄຳຖາມທີ1 ທັງຜູ້ແທນ
ມາຍຟອງ ມາຍຊາຍ ທີ່ເປັນເພື່ອນ
ຮ່ວມຮຽນອຸດົມວຽງຈັນນຳກັນ ຂອບ
ໃຈຄຳຖາມ. ຄັງແຮສະສົມນີ້ ຊິເຮັດ
ແນວໃດຊິໃຫ້ມັນເພ່ີມຂ້ຶນ, ຄືຂ້າພະເຈ້ົາ
ເວ້ົາແລ້ວ ພວກເຮົາຖອດຖອນບົດຮຽນ
ຈາກການຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດມະຫາ
ພາກໃນຊຸມປີຜ່ານມານ້ີ ຂ້າພະເຈ້ົາເວ້ົາ
ວ່າຫົວໃຈຂອງການຟ້ືນຟູຄືການສ້າງຄັງ
ແຮສຳຮອງ ໃຫ້ມັນມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ
ອັນນີ້ແມ່ນຫົວໃຈຂອງມັນ, ຖ້າຫາກ
ວ່າໂຕນ້ີຜ່ອນຄາຍແລ້ວ ໂຕອ່ືນຈະຜ່ອນ
ຄາຍໄປຖ້າເຮົາຫາກມີຄັງແຮສຳຮອງສູງ,
ຄວາມເຊື່ອຖືຂອງສາກົນສູງ ທຸລະກິດ

ກໍດຳເນີນງ່າຍ, ການກູ້ຢືມກໍງ່າຍ, ການ
ບໍລິຫານໜີ້ສິນກໍງ່າຍ ອັນນີ້ແມ່ນຫົວ
ໃຈຂ້າພະເຈ້ົາເອກະພາບທ່ີສຸດ ແລະ ສະ
ພາບທີ່ພວກເຮົາຈະເຮັດ ອັນທີ 1 ຄື:
ການຄຸ້ມຄອງເງິນຕາໃຫ້ເຂ້ົາລະບົບທະ
ນາຄານກ່ອນໝູ່ໝົດໃຫ້ມັນໄດ້. ຊິພະ
ຍາຍາມສ້າງນິຕິກຳມາ, ສ້າງລະບົບມາ,
ໃຫ້ໝົດສ່ົງອອກ ເຖິງວ່າຊິບ່ໍໄດ້ນຳເຂ້ົາ
ກໍໃຫ້ມີເຫດມີຜົນຈະຕ້ອງຄຸ້ມຄອງໂຕ
ນີ້ໃຫ້ມັນໄດ້, ສ້າງຄວາມສົມດຸນ ຫລື
ເກີນດຸນທາງດ້ານເງິນຕາໃຫ້ມັນໄດ້,
ຈະບ່ໍແມ່ນເກີນດຸນແຕ່ສະຖິຕິ ປັດຈຸບັນ
ນ້ີພວກເຮົາເກີນດຸນສະຖິຕິການສ່ົງອອກ,
ແຕ່ວ່າພວກເຮົາບ່ໍໄດ້ເກີນດູນເມັດເງິນ
ຫັນແທ້ ອັນນ້ີອັນທີ 1 ຂ້າພະເຈ້ົາຄິດວ່າ.
ອັນທີ 2: ບັນຫາແມ່ນພວກເຮົາກໍຮ່ວມ
ມືກັບບັນດາປະເທດເພ່ືອນມິດທ່ີມີຄູ່ຄ້າ
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ທ່ານ ຄຳ ເຈນ ວົງ ໂພ ສີ ລັດ
ຖະມົນຕີກະຊວງແຜນການ ແລະ ການ
ລົງທຶນ ຊີ້ແຈງຕໍ່ຄຳຊັກຖາມຂອງສະ
ພາແຫ່ງຊາດ

ກ່ອນອ່ືນຂ້າພະເຈົ້າກໍຂໍຕາງ
ໜ້າໃຫ້ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການ
ລົງທຶນ ກໍຄືລັດຖະບານ ຂໍມາຊ້ີແຈງຄຳ
ຊັກຖາມຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ກໍຄືສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ.
ຄຳຊັກຖາມທ່ີຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ຮັບເປັນ
ທາງການກໍແມ່ນມີ 4 ຄຳຖາມ, ນອກ
ຈາກນ້ັນ, ກໍມີຄຳຊັກຖາມຂອງສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດຢູ່ແຕ່ລະເຂດເລືອກຕ້ັງ
ຕື່ມອີກ 5 ຄຳຖາມ ແຕ່ວ່າແຕ່ລະເຂດ

ເລືອກຕ້ັງນ້ັນຍ້ອນວ່າເວລາຈຳກັດ ພວກ
ຂ້າພະເຈົ້າຈະສົ່ງໃຫ້ບັນດາທ່ານແຕ່ລະ
ເຂດເລືອກຕ້ັງຕ່ໍຄຳຊັກຖາມ, ອັນລວມ
ມີຢູ່ 4 ຄຳຖາມ ດັ່ງນີ້: 

ຄຳຖາມທີ່ 1 ແມ່ນປະຕິບັດ
ເປ້ົາໝາຍທີ 1 ຂອງແຜນພັດທະນາເສດ
ຖະກິດ-ສັງຄົມ ໃຫ້ເສດຖະກິດເຕີບໂຕ
ຕ່ໍເນ່ືອງ ມີຄຸນນະພາບ ໝ້ັນທ່ຽງ ແລະ
ຍືນຍົງ ຕິດພັນກັບເປົ້າໝາຍທີ 3 ຍົກ
ລະດັບຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ
ໃຫ້ດີຂຶ້ນເທື່ອລະກ້າວນັ້ນ ໄດ້ກຳນົດ
ຕົວຊ້ີບອກຄຸນນະພາບ ແລະ ຍົກລະດັບ

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ສຈ. ປອ. 
ດຣ. ມາຍຟອງ ມາຍຊາຍ ສະ ມາ ຊິກ 
ສະ ພາ ແຫ່ງ ຊາດ ປະຈໍາເຂດເລືອກຕັ້ງ 
12 ແຂວງຄໍາມ່ວນ ຕໍ່ບົດລາຍງານ
ຂອງລັດຖະບານກ່ຽວກັບການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ
ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານ ແລະ ແຜນ

dko8hkodkoIqj;ws]
0v’’q[xt,ko,u7;k,le7ao

ເງິນຕາ
ໂດຍລວມແລ້ວ ແມ່ນເຫັນ

ດີເປັນເອກະພາບກັບບົດປະກອບຄໍາ
ເຫັນຂອງຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ 
ຕ່ໍກັບບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ 
ກ່ຽວກັບການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດ
ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບ
ປະມານ ແລະ ແຜນເງິນຕາ ໃນໄລຍະ
ທີ່ຜ່ານມາ, ແຕ່ວ່າຂ້າພະເຈົ້າຢາກຂໍ
ປະກອບຄໍາເຫັນເພ່ີມຕ່ືມໃນບາງຈຸດ 
ຕໍ່ໄປນີ້: 

ອັນທີໜຶ່ງ ແມ່ນຂໍສັງເກດຕໍ່
ກັບບົດລາຍງານດັ່ງກ່າວ ເຊິ່ງຂ້າພະ
ເຈົ້າສັງເກດເຫັນວ່າ ໃນການຍົກໃຫ້
ເຫັນຕົວເລກ ຫລືວ່າຄາດໝາຍສູ້ຊົນ
ບາງຢ່າງເພ່ິນຈະມີການປຽບທຽບລະ

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ດວງເພັດ 
ພະຍົນ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະ
ຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 16 ແຂວງເຊ
ກອງ ຕໍ່ບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ.

ຂ້າພະເຈົ້າແມ່ນເຫັນດີເປັນ
ເອກະພາບ ຕາມບົດລາຍງານ ກໍຄືບົດ
ປະກອບຄຳເຫັນຕາງໜ້າຄະນະປະຈຳ
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ສະພາແຫ່ງຊາດ ພ້ອມດ້ວຍຄຳເຫັນ 
ຂອງບັນດາທ່ານຜູ້ແທນໄດ້ມີຄຳເຫັນ
ໄປນັ້ນ ສຳລັບທ້ອງຖິ່ນກໍຂໍຢັ້ງຢືນວ່າ
ແມ່ນສະໜັບສະໜູນຕໍ່ຂໍ້ມູນ ແລະ 
ຜົນສຳເລັດຕ່ໍອັດຕາການເຕີບໂຕເສດ
ຖະກິດໃນລະດັບ 4,2 ຂອງລັດຖະ
ບານ ສຳລັບທ້ອງຖິ່ນນີ້ກໍຖືວ່າບັນລຸ 
ໃນ 9 ເດືອນ ຫລື ວ່າ 11 ເດືອນຕົ້ນ
ປີນີ້ ແລະ ຄາດວ່າຢູ່ໃນທ້າຍປີຈະບັນ
ລຸຕາມຄາດໝາຍທີ່ວາງໄວ້ ສຳລັບ
ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດກໍຄືບົດສະ
ຫລຸບຂາດຕົວນີ້ ປະກົດວ່າໃນທ້ອງ
ຖິ່ນ ກໍເຫັນວ່າປະຕິບັດເກີນແຜນ ປີ 
2021 ແລະ ຄາດວ່າ ປີ 2022 ກໍຈະ
ເກີນແຜນອີກ ສຳລັບການຈັດເກັບ
ລາຍຮັບ ແຕ່ວ່າທັງໝົດນັ້ນ ກໍເນື່ອງ
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ຊີວິດການເປັນຢູ່ຄືແນວໃດ?

ເນື່ອງຈາກຜ່ານການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ ໄລຍະ 2 ປີ ຜ່ານມາ:

ອັນທີ 1: ລາຍໄດ້ແຫ່ງຊາດ
ແມ່ນຫລຸດລົງຕໍ່ເນື່ອງ ຈາກ 2,161
ໂດລາ ໃນ 2020 ແລະ 2,004 ໂດ
ລາ ໃນປີ 2021 ສາເຫດເນື່ອງຈາກ
ອັດຕາເງິນເຟີ້ ແລະ ຜັນຜວນຂອງອັດ
ຕາແລກປ່ຽນທີ່ເພີ່ມຂຶ້ນໃນປີ 2022.

ຈຸດທີ 2: ເງິນເຟີ້ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນ
ຈາກ 6,25% ໃນເດືອນ 1 ປີ 2021
ຕໍ່ເນື່ອງມາຮອດເດືອນ 11 ປີ 2022
ແມ່ນ 38,46% ເຫັນວ່າອັດຕາເງິນ
ເຟີ້ເພີ່ມຂຶ້ນຫລາຍ ເຊິ່ງສະແດງໃຫ້
ເຫັນຄວາມສາມາດຊ້ືຕົວຈິງມີທ່າອ່ຽງ
ຫລຸດລົງຕໍ່ເນື່ອງ.

ຈຸດທີ 3: ອັດຕາຫວ່າງງານ
ຢູ່ໃນລະດັບ 19,5%, ມະຕິສະພາ
19,4% ສາເຫດແມ່ນຍ້ອນກິດຈະກຳ
ການສ້າງວຽກເຮັດງານທຳ ແລະ ການ
ສ້າງສີມືແຮງງານຂະຫຍາຍຕົວຈຳກັດ,
ຄວນກຳນົດຕົວຊີ້ບອກການປະຕິບັດ
2 ເປົ້າໝາຍດັ່ງກ່າວຄືແນວໃດ?

ຄຳຖາມຂ້ໍນ້ີ ແມ່ນສຳຄັນຫລາຍ
ແລະ ກໍແມ່ນຍາກຫລາຍ ແຕ່ເຖິງຢ່າງໃດ
ຂ້າພະເຈ້ົາກໍຂໍແລກປ່ຽນນຳບັນດາທ່ານ
ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດວ່າ ດັ່ງທີ່ໄດ້
ຍົກຂ້ຶນຢູ່ໃນບົດຄຳເຫັນຂອງທ່ານນາ
ຍົກ ແລະ ການລາຍງານຂອງສະມາຊິກ
ລັດຖະບານໃນມ້ືເປີດຫ້ັນ ແມ່ນຄວາມ
ຫຍຸ້ງຍາກຂອງບັນດາປະເທດໃນໂລກ
ລວມທັງປະເທດຂອງພວກເຮົາແມ່ນ
ພົວພັນເຖິງບັນຫາການແລກປ່ຽນ, ລາ
ຄານໍ້າມັນ, ພະຍາດໂຄວິດ-19 ແລະ
ໄພພິບັດ ແລະອື່ນໆ. ສຳຫລັບປະເທດ
ຂອງພວກເຮົາ ບວກກັບຄວາມບອບ
ບາງທາງດ້ານເສດຖະກິດທ່ີໄດ້ສະສົມ
ມາຫລາຍປີ; ສະນ້ັນ, ຂ້າພະເຈ້ົາຂໍສະເໜີ
ວ່າ ຕົວຊີ້ບອກ ຢູ່ໃນ 2 ຕົວຊີ້ບອກ
ຄວນຮັກສາໄວ້ສາກ່ອນ ມີແຕ່ວ່າມາດ
ຕະການໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດສຳຄັນ
ຫລາຍ ເຊິ່ງໃນນີ້ມາດຕະການສຳຄັນກໍ
ແມ່ນເລ່ືອງສືບຕ່ໍປະຕິບັດວາລະແຫ່ງ
ຊາດ ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ
ເປັນສຳຄັນ ເພາະວ່າຢູ່ໃນວາລະແຫ່ງ
ຊາດນ້ີ ແມ່ນໄດ້ເລ່ັງໃສ່ອັນທີ 1 ແມ່ນ
ສ້າງຖານການຜະລິດ ຕິດພັນກັບການ
ສ້າງຖານລາຍຮັບ; 2 ແມ່ນປະຢັດ
ລາຍຈ່າຍງບົປະມານຂອງລັດ ການລົງ
ທຶນຂອງລັດທຸກດ້ານໃນທຸກຂົງເຂດ;
ອັນຕ່ໍໄປແມ່ນຕ້ອງໄດ້ປັບປຸງການບໍ
ລິຫານການຄຸ້ມຄອງຂອງລັດຖະບານ
ກໍຄືຂອງລັດເຮົາໃນຂົງເຂດເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ ແລະ ທັງໝົດເຫລ່ົານ້ັນ ລ້ວນແຕ່
ໄດ້ນຳໃຊ້ການຫັນເປັນເຄື່ອງມືທັນສະ
ໄໝ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການແກ້ໄຂຄວາມ

ຫຍຸ້ງຍາກໄດ້ວ່ອງໄວທັນການຂ້ຶນກວ່າ
ເກົ່າ. ສະນັ້ນ, ຂ້າພະເຈົ້າຢູ່ໃນນີ້ກໍຂໍສະ
ເໜີວ່າ ພະຍາຍາມ ຕ້ອງໄດ້ສູ້ຊົນນຳ
ກັນ ແລະ ປະຕິບັດຢູ່ໃນ 3 ຫລັກການ
ທ່ີໄດ້ກຳນົດໄວ້ຢູ່ໃນວາລະແຫ່ງຊາດ ວ່າ
ດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງ
ດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງນິ, ຢູ່ໃນນ້ີສຳ
ຄັນແມ່ນຕ້ອງໄດ້ສ້າງຄວາມເປັນເອກະ
ພາບໄປລວງດຽວກັນແທ້ໆ, ຢູ່ໃນນີ້
ແມ່ນລວມທັງເລ່ືອງການສ້າງຖານການ
ຜະລິດພາຍໃນໃຫ້ມີຄວາມເຂ້ັມແຂງ
ຂົງເຂດກະສິກຳ, ອຸດສາຫະກຳ, ການ
ບໍລິການເຂັ້ມແຂງຂຶ້ນ. ອັນນີ້ກໍແມ່ນ
ເລື່ອງປະຢັດລາຍຈ່າຍ ຂຸດຄົ້ນລາຍ
ຮັບໃຫ້ໄດ້ຕາມຄາດໝາຍ ແລະອື່ນໆ
ອັນນ້ີແມ່ນຄຳຖາມທີ 1 ຂໍຕອບແນວນ້ັນ.

ຄຳຖາມທີ 2 ແມ່ນສະເໜີໃຫ້
ຊີ້ແຈງຫລັກການ ແລະ ເງື່ອນໄຂການ
ກຳນົດໂຄງປະກອບການຈັກສັນງົບ
ປະມານການລົງທຶນຂອງລັດປີ 2023
ສຳຫລັບປະເພດໂຄງການຕາມລາຍງານ
ຂອງກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງ
ທຶນ ຄືໂຄງການໜ້ີສິນ 30,71%, ໂຄງ
ການສືບຕໍ່ 76,68%, ໂຄງການສະ
ເໜີໃໝ່ 11,53%.

ຂ້າພະເຈົ້າຂໍສະເໜີວ່າ ໃນປີ
2023 ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ແຈ້ງ ມີຄຳ
ແນະນຳໃຫ້ແກ່ຂະແໜງການ ແລະ ທ້ອງ
ຖິ່ນນັບແຕ່ເດືອນ 8 ປີ 2022 ແລ້ວ
ແລະ ໄດ້ກຳນົດໂຄງປະກອບຢູ່ໃນສັດ
ສ່ວນຢູ່ໃນ 3 ດ້ານ, ໂຄງການຊໍາລະ
ໜ້ີແມ່ນໃຫ້ໄດ້ຢູ່ 40-50%, ໂຄງການ
ສືບຕໍ່ແມ່ນ 30-40%, ໂຄງການໃໝ່
ແມ່ນ 10-15% ບ່ໍໃຫ້ກາຍນ້ີ, ແຕ່ວ່າ
ຜ່ານການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດຕົວຈິງຂອງ
ບັນດາຂະແໜງການທ້ອງຖ່ິນ ຜ່ານການ
ສັງລວມໂຄງການບັນຊີໂຄງການຂອງ
ແຕ່ລະຂະແໜງການ ແລະ ທ້ອງຖ່ິນ ແມ່ນ
ບ່ໍໄດ້ປະຕິບັດຕາມການແນະນຳຂອງກະ
ຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ ແລະ
ພວກຂ້າພະເຈ້ົາກໍໄດ້ສັງລວມຕາມການ
ສະເໜີແຕ່ລະຂະແໜງການ ແລະ ທ້ອງ
ຖິ່ນ; ສະນັ້ນ, ສັດສ່ວນໃນການຈັດສັນ
ງ ົບປະມານການລົງທຶນຂອງລັດ ກໍໄດ້
ອອກມາຕາມການເຈາະຈ້ິມຂອງສະພາ
ແຫ່ງຊາດ; ສະນ້ັນ, ສຳ
ຫລັບປີນ້ີ ຖ້າວ່າຊິໄປປັບປຸງຄືນຕາມສັດ
ສ່ວນທ່ີໄດ້ກຳນົດນ້ັນ ມັນຊິຊ້າຕ່ືມອີກ
ມັນຊິຊ້າຄືກັນກັບປີ 2022 ສະນັ້ນ ຂໍ
ສະເໜີໃຫ້ຄະນະປະຈຳ ກໍຄືສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດ ຂໍຮັບເອົາໂຕນີ້ກ່ອນ
ເພາະວ່າບັນຊີໂຄງການໂຕນີ້ໄດ້ສົ່ງໃຫ້
ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດແລ້ວ ຖ້າ
ວ່າໄປປັບໂຄງສ້າງຊິໄດ້ຫຍຸ້ງຍາກຕ່່ືມ
ອີກ ເພາະເຈາະໄປແຕ່ລະທ້ອງຖ່ິນ, ແຕ່
ວ່າຢູ່ໃນປີ 2024 ແມ່ນພວກຂ້າພະເຈ້ົາ
ຈະສືບຕ່ໍປຶກສາຫາລືກັບຂະແໜງການ
ທ້ອງຖ່ິນແຕ່ຫົວທີ ໝາຍຄວາມວ່າສັດ
ສ່ວນໃຫ້ແກ່ການຊໍາລະໜ້ີໃຫ້ສູງຂ້ຶນ,
ໂຄງການສືບຕ່ໍຈະຫລຸດລົງ ໝາຍຄວາມ
ວ່າສູງຂ້ຶນຢູ່ໃນລະດັບ 60% ແລ້ວ ແຕ່

ການຕົກລົງຂອງສະມາຊິກສະພາ ໂຄງ
ການສືບຕ່ໍຈະຢູ່ໃນລະດັບ 30% ແລະ
ໂຄງການໃໝ່ຢູ່ໃນລະດັບ 10% ອັນ
ນີ້ແມ່ນຂໍສະເໜີແນວນັ້ນ.

ຄຳຖາມທີ 3 ສະເໜີໃຫ້ຊ້ີແຈງ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ
ການລົງທຶນຂອງລັດ ມາດຕາ 18-19
ມີຜົນສັກສິດ ແລະ ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ຄືແນວໃດ? ຈະມີວິທີການ ແລະ ມາດ
ຕະການແກ້ໄຂແນວໃດເພ່ືອສາມາດຈັດ
ຕັ້ງປະຕິ 2 ມາດຕາ ທີ່ໄດ້ກ່າວມານັ້ນ
ໃຫ້ມີຜົນສັກສິດ.

ຂໍລາຍງານຕໍ່ທີ່ປະຊຸມວ່າ ເວ
ລາໃນການຄ້ົນຄວ້າປັບປຸງກົດໝາຍສະ
ບັບນ້ີ ເຫັນວ່າການເຕີບໂຕເສດຖະກິດ
ຂອງປະເທດພວກເຮົາກໍຍັງຢູ່ໃນລະດັບ
ດີຢູ່ ໄດ້ຂະຫຍາຍຕົວຢູ່ໃນດັບ 6-7%
ຕໍ່ປີ, ການເກັບລາຍຮັບກໍສາມາດໄດ້
ຕາມແຜນ ແລະ ກໍລ່ືນແຜນຢູ່ໃນແຕ່ລະ
ປີ ຈຶ່ງສາມາດດຳເນີນການລົງທຶນ
ຕາມສັດສ່ວນທ່ີຢູ່ໃນລະດັບເໝາະສົມ,
ແຕ່ໄລຍະຫລັງໆມານີ້ ໂດຍໄດ້ຮັບຜົນ
ກະທົບຈາກສະພາບການຂອງໂລກດ່ັງ
ທີ່ຂ້າພະເຈົ້າສະເໜີຢູ່ໃນຄຳຖາມທີ 1
ຫັ້ນ ເຮັດໃຫ້ຖານລາຍຮັບຂອງພວກ
ເຮົານັບມື້ນັບມີບັນຫາ, ມີຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກ, ສະນັ້ນ; ຈຶ່ງສະເໜີວ່າ ປີຕໍ່ໄປນີ້ກໍ
ຈະເຮັດໃຫ້ພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້ສືບຕ່ໍນຳ
ກັນວ່າ ຕ້ອງໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ໃນການຄ້ົນ
ຄວ້າ ແລະ ປະຕິບັດ 2 ມາດຕານ້ີ, ຕ້ອງ
ໄດ້ສືບຕ່ໍປະຕິບັດຢ່າງຕ້ັງໜ້າໃຫ້ມີ
ຄວາມສູ້ຊົນ ແລະ ມາດຕານີ້ຊິປັບປຸງ
ຫລືບ່ໍ ແມ່ນຂໍສະເໜີໃຫ້ທາງສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍຄືຄະນະປະຈຳສະພາ
ນ້ີ ຊ້ີນຳຕ່ໍລັດຖະບານຕ່ືມຈະປັບປຸງແນວ
ໃດ, ຢາກສະເໜີວ່າໂຕນີ້ກໍມີບັນຫາ
ກວມລວມທ່ີພົວພັນເຖິງຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກ, ຄວາມບອບບາງທາງດ້ານເສດ
ຖະກິດຂອງພວກເຮົາ; ສະນ້ັນ, ຄິດວ່າຈະ
ປັບປຸງຫລືບ່ໍ, ບ່ໍປັບປຸງນ້ັນກະພາຍຫລັງທ່ີ
ມີການຊີ້ນຳຂອງກອງປະຊຸມໃນຄັ້ງນີ້,
ລັດຖະບານກໍຈະໄດ້ສືບຕ່ໍສົມທົບກັບ
ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຊິໄດ້ຄ້ົນ
ຄວ້າປັບປຸງຢູ່ໃນ 2 ມາດຕາດ່ັງກ່າວ.

ອັນທີ 4 ແມ່ນສະເໜີໃຫ້ຊີ້
ແຈງການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດການຈັດສັນ
ງບົປະມານສຳຫລັບຂະແໜງການທ່ີເປັນ
ຂະແໜງການເສດຖະກິດ, ວັດທະນະ
ທຳ-ສັງຄົມ, ການພັດທະນາຊົນນະບົດ
ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ, ຂະແໜງ
ສ່ິງແວດລ້ອມ ໄດ້ອີງໃສ່ເງືອ່ນໄຂ ແລະ
ຫລັກການອັນໃດ? ຕົວຢ່າງ: ຂະແໜງ
ສຶກສາໄດ້ຮັບການຈັດສັນງ ົບປະມານ
12% ຕາມກົດໝາຍແມ່ນ 18%.

ຂໍສະເໜີແລກປ່ຽນນຳບັນດາ
ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ວ່າໃນ
ໄລຍະຫລາຍປີຜ່ານມາ ແມ່ນຍ້ອນມີ
ຮ່ວງເງນິຊໍາລະໂຄງການໃໝ່ຫລາຍສົມ
ຄວນ ຍ້ອນແນວນັ້ນ ລັດຖະບານຈຶ່ງ
ໄດ້ຄ້ົນຄວ້າກຳນົດໂຄງປະກອບການລົງ
ທຶນຂອງລັດ ໃນຂົງເຂດວັດທະນະທຳ-

ຫລາຍອັນ ເຮັດລະບົບການຊຳລະສະ
ສາງທ່ີເປັນສະກຸນເງິນທ້ອງຖ່ິນກັບຈີນ
ພວກເຮົາກໍໄດ້ເຮັດ ແລະ ເລ່ີມຕ້ົນແລ້ວ
ພວກເຮົາມີລະບົບສະວັອບເງິນກີບ-
ເງນິຢວນ. ອັນນ້ີການສະວັອບພວກເຮົາ
ກໍໄດ້ເງນິຢວນນ້ີລະເຂ້ົາມາ ພວກເຮົາກໍ
ເອົາເງນິກີບໄປໃຫ້ເຂົາເຈ້ົາ, ເຂົາເຈ້ົາເອົາ
ເງິນຢວນມາໃຫ້ເຮົາ ໃຊ້ເງິນຢວນເຂົ້າ
ໃນການຄ້າຂາຍ. ຄັນຊັນຖ້າເງິນຢວນ
ເຂ້ົາມາຢູ່ໃນລະບົບທະນາຄານຂອງພວກ
ເຮົາກໍເຮັດໃຫ້ຄັງແຮສຳຮອງຂອງພວກ
ເຮົາເພີ່ມຂຶ້ນ ອັນນີ້ເປັນໄລຍະສັ້ນທີ່
ພວກເຮົາເຮັດໄດ້, ພວກເຮົາຈະຕ້ອງ
ຄຸ້ມຄອງການຄ້າຊາຍແດນ ໂດຍສະເພາະ
ປັດຈຸບັນເຮົາໄປສັງເກດນ້ີການຄ້າຊາຍ
ແດນຊຳລະເປັນເງິນສົດນີ້ ຍັງຫລວງ
ຫລາຍຢູ່ເຂດຈຳປາສັກ, ຢູ່ໃນສະຫວັນ
ນະເຂດ, ຊິສົ່ງມັນຕົ້ນອອກ ຫລື ສົ່ງຜະ
ລິດຕະພັນກະສິກຳຢູ່ໄຊຍະບູລີ, ເມືອງ
ສິງ (ຫລວງນ້ຳທາ) ທາງພາກເໜືອ
ດຽວນີ້ພວກເຮົາຈະຕ້ອງຫັນເອົາພວກ
ທີ່ການຄ້າຊາຍແດນ ແລະ ປະເພດສິນ
ຄ້າກະສິກຳ ໄປເຂົ້າໃຈລະບົບໃຫ້ມັນ
ໄດ້, ແລ້ວໄປສະໜັບສະໜູນໃຫ້ເຂົາ
ເຈົ້າ ຈາກການຈ່າຍເງິນສົດມາ
ເຂົ້າສູ່ລະບົບທະນາຄານ, ແຕ່ພວກເຮົາ
ຈະບໍ່ໄປສ້າງຕົ້ນທຶນໃຫ້ເຂົາເຈົ້າ ພວກ
ເຮົາຈະອຳນວຍຄວາມປອດໄພ ແລະ
ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ເຂົາເຈ້ົາມາ
ຄຸ້ນເຄີຍກັບການນຳໃຊ້ລະບົບທະນາ
ຄານໃນຊຳລະສະສາງ. ຂ້າພະເຈົ້າຄິດ
ວ່າມາດຕະການອື່ນໆ ການເກັບໜີ້
ຄືນບໍ່ ແລະ ມາດຕະການອື່ນໆ ຂ້າພະ
ເຈົ້າຄິດວ່າມີຄວາມຈຳເປັນ ອັນນີ້ມັນ
ແມ່ນວຽກບຸລິມະສິດຂອງທະນາຄານ
ແຫ່ງ ສປປລາວ.

ບັນຫາທີ 2 ທ່ານຜູ້ແທນເຂດ
18 ເພິ່ນວ່າເລື່ອງເຕະບານ ເພິ່ນຖາມ
ອີກ. ຂ້າພະເຈ້ົາເຫັນຄຳຖາມດຽວເພ່ິນ
ຖາມ ຂ້າພະເຈ້ົາຂໍຮັບປາກວ່າພວກເຮົາ
ຈະຮີບຮ້ອນ, ປັດຈຸບັນນີ້ຂ້າພະເຈົ້າກໍ
ໄດ້ຮັບໂທລະສັບຈາກໝູ່ເພ່ືອນຢູ່ຕ່າງ
ແຂວງຫລາຍວ່າ ທະນາຄານໄດ້ດັດສົມ
ຮ້ານແລກປ່ຽນລົງໜ້ອຍລົງ ຫລື ບ່ໍມີໃນ
ບາງແຂວງ, ແຕ່ດຽວນ້ີບັນຫາຂອງມັນ

ລະແມ່ນຮ້ານຄ້າ, ຮ້ານຂາຍທົ່ວໄປເດ
ຈະເປັນຮ້ານແລກປ່ຽນ ຈັງຊັ້ນເຮົາສິ
ຄຸມແນວໃດ? ອັນນ້ັນແມ່ນຄຳຖາມຕົວ
ຈິງທີ່ຖືກຕ້ອງ ຜູ້ຂາຍເຄື່ອງຕົວຈິງຫັນ
ລະຊິແລກປ່ຽນກັນເອງ ອັນນ້ີມັນຕ້ອງ
ໄດ້ມີລະບຽບຄຸ້ມຄອງ. ຂ້າພະເຈ້ົາກໍຮັບ
ປາກວ່າຊິໃຫ້ມັນໄດ້ເລ່ີມຮ່າງໃນເດືອນ
12 ຕົ້ນເດືອນ 1 ກໍໃຫ້ໄດ້ໃຊ້ສາ ລະ
ບຽບໂຕນີ້, ຖ້າວ່າປະຕິບັດໄດ້ສ່ຳໃດ
ຄຸ້ມຄອງນຳກັນບັນດາຂະແໜງອັນນີ້
ມັນກະຕ້ອງໄດ້ຊ່ວຍກັນບັນດາຜູ້ແທນ
ເຮົາ ບັນດາຂະແໜງການຄຸ້ມຄອງນຳ
ກັນ ຖ້າມີລະບຽບອອກແລ້ວພວກເຮົາ
ກໍມີອັນເວົ້າອັນວ່າໄດ້.

ຜູ້ແທນເຂດ 18 ເພິ່ນຖາມ
ເລ່ືອງນິຕິກຳໃຊ້ ພວກເຮົາຈະເຮັດແນວ
ໃດໃຫ້ສຳເລັດ. ບັນດານິຕິກຳຕ່າງໆທີ່
ພວກເຮົາມີພວກເຮົາກະດຽວນີ້ 28
ນິຕິກຳ ທີ່ພວກເຮົາກຳລັງດັດ ເພາະວ່າ
ພວກເຮົາປ່ຽນໝົດລະບົບຫລາຍສົມ 
ຄວນລະບົບການຄຸ້ມຄອງທາງດ້ານເງນິ
ຕາ ແລະ ລະບົບແລກປ່ຽນ, ລະບົບຕະ
ຫລາດລະຫວ່າງທະນາຄານ ມີ 28 ນິ
ຕິກຳ. ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປລາວ ແບ່ງ
ກຳລັງກັນເຮັດ ດຽວນີ້ກໍແລ້ວປະມານ
50-60%, ແຕ່ວ່າອັນທີມັນຕ້ົນຕໍທ່ີຈະ
ມານຳໃຊ້ໃຫ້ໄດ້ໄວປະມານ 4-5 ນິຕິ
ກຳ ຖືວ່າຮ່າງເບ້ືອງຕ້ົນແລ້ວໝົດແລ້ວ,
ພວກເຮົາພຽງແຕ່ຢາກປຶກສາສະພາອຸດ
ສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ. ທັດສະນະ
ຂອງຂ້າພະເຈົ້າກໍຄືທັດສະນະຂອງທະ
ນາຄານກາງ ອອກນິຕິກຳພວກເຮົາຢາກ
ໃຫ້ທຸລະກິດຫັ້ນເຂົ້າມາເບິ່ງນຳ ເພາະ
ເຮົາບໍ່ຢາກອອກນິຕິກຳເປັນລັກສະນະ
ບັງຄັບ, ເຮົາຢາກອອກນິຕິກຳເປັນລັກ
ສະນະທ່ີເບ້ືອງທຸລະກິດກໍໄດ້ ເຮົາກໍຄຸ້ມ
ຄອງລະເຂົາເຈົ້າກໍຮັບໄດ້ ປະຕິບັດນຳ
ກັນ, ຄັນເຮົາອອກບັງຄັບໄປທຸລະກິດ
ຫລື ພາກປະຊາຊົນ ເພິ່ນກໍບໍ່ປະຕິບັດ
ຈັງຊັນຢາກໃຫ້ມີຄຳຄິດຄຳເຫັນຮ່ວມ
ກັນວ່າ ລະດັບໃດຄຸ້ມຄອງ ລະດັບໃດ
ທີ່ທຸລະກິດນັ້ນຮັບໄດ້ ຄ່ອຍເຕົ້າຄ່ອຍ
ໂຮມເຂົ້າ ອັນນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຢາກມີຄຳ
ເຫັນແນວນັ້ນ.

ເວົ້າເລື່ອງຜູ້ແທນ ໄຊບັນດິດ
ຣາຊະພົນ ເພື່ອນຮ່ວມຮຽນອຸດົມ ກໍ
ເຫັນດີແລ້ວຄັນໄດ້ສ້າງທະນາຄານ
SME ແຕ່ວ່າຂ້າພະເຈົ້າດຽວນີ້ພວກ
ເຮົາກຳລັງປັບປຸງທະນາຄານນະໂຍບາຍ
ມາເປັນທະນາຄານພັດທະນາຊົນນະບົດ
ເພ່ືອແກ້ໄຂບັນຫາເລ່ືອງໜ້ີເສຍທ່ີຢູ່ໃນ
ວາລະແຫ່ງຊາດ ຂ້າພະເຈົ້າຈະເວົ້າຕື່ມ
ມື້ອ່ືນເວລາເວ້ົາເລື່ອງວາລະແຫ່ງຊາດ.
ທະນາ ຄານພວກເຮົາໄປຄົ້ນຄວ້າວິທີ
ທ່ີຈະປັບປຸງຕ່ືມທະນາຄານນະໂຍບາຍ
ໃຫ້ເປັນທະນາຄານພັດທະນາຊົນນະບົດ
ເພື່ອສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ເພາະວ່າທະ
ນາຄານນະໂຍບາຍ ຫລື ທະນາຄານພັດ
ທະນາຊົນນະບົດນີ້ ແມ່ນການປ່ອຍກູ້
ໃຫ້ຄົວເຮືອນແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ,

ກຸ່ມການຜະລິດ ຫລື ສະຫະກອນ.
ພວກເຮົາຈະມີນະໂຍບາຍ ເພາະວ່າພວກ
ເຮົາຢາກໃຫ້ທຸລະກິດໄປທຸລະກິດລວມ
ໝູ່ຫລາຍຂຶ້ນ ຖ້າວ່າເປັນສະຫະກອນ
ກູ້ ຫລື ກຸ່ມການຜະລິດກູ້ດອກເບ້ຍອາດ
ຈະຕ່ຳລົງ, ແຕ່ວ່າຄອບຄົວກູ້ອາດຈະສູງ
ກວ່າໜ້ອຍໜ່ຶງ ເພ່ືອເຮົາຢາກຍູ້ເຂ້ົາເປັນ
ການຜະລິດເປັນກຸ່ມມັນຄ່ອຍຕ້ົນທຶນ
ຈະຕ່ຳ, ການນຳໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີເຂົ້າສູ່
ການຜະລິດມັນຈະໄດ້ດີຂຶ້ນ ອັນນີ້ຂ້າ
ພະເຈົ້າຈະເວົ້າຕື່ມໃນມື້ອື່ນ.

ສຸດທ້າຍເວົ້າເລື່ອງເງິນເຟີ້ 9%.
ຂ້າພະເຈ້ົາກໍອະທິບາຍແລ້ວວ່າໃນຄວາມ
ຈິງແລ້ວ ຖ້າບ່ໍມີຫຍັງ ຖ້າບ່ໍເກີດສະພາບ
ຫຍັງທ່ີນອກເໜືອຈາກພວກເຮົາຄາດ
ຄິດກັນ ສະພາບເສດຖະກິດໂລກເຮົາ
ແລະ ສະພາບເສດຖະກິດຂອງພວກເຮົາ,
ຂ້າພະເຈ້ົາຄິດວ່າ ລາຄານ້ຳມັນເປັນຕ້ົນ
ຕໍຂອງເງິນເຟີ້ມັນກະຊິຢູ່ນີ້ລະ, ແຕ່ວ່າ
ປັດຈຸບັນນີ້ຜູ້ປະກອບການໄດ້ໄລ່ເປັນ
ຕົ້ນທຶນໝົດແລ້ວ ປີໜ້ານີ້ເຂົາເຈົ້າກະ
ຊິບໍ່ໄລ່ອີກ ເພາະວ່າເຂົາເຈົ້າໄລ່ເຂົ້າໄປ
ແລ້ວໃນຕ້ົນທຶນຂອງການຜະລິດ, ການ
ຂົນສ່ົງຂອງເຂົາເຈ້ົາ. ສົມມຸດວ່າເງນິເຟ້ີ
ຂອງໂລກ ພວກເຮົາກະຄາດຄະເນວ່າສິ
ຫລຸດລົງ ມັນກໍຊິຫລຸດຄວາມກົດດັນ
ລົງ, ບາດນີ້ສະເພາະບັນຫາປັດໄຈອັນ
ທ່ີເປັນອັນອ່ອນຄ່າຂອງເງິນກີບເຮົາ
ຈະເຫັນວ່າມັນເລີ່ມຂ້ຶນແຮງໃນເດືອນ
5 ເດືອນ 6, ມາຮອດປັດຈຸບັນນີ້ທຳ
ອິດນີ້ແມ່ນກຸ່ມສິນຄ້າທ່ີຕິດພັນກັບລາ
ຄານ້ຳມັນໂດຍກົງກັບສິນຄ້ານຳເຂ້ົາ,
ລາຄາສິນຄ້າເພ່ີມຂ້ຶນກ່ອນລະສືບຕ່ໍເພ່ີມ
ຂ້ຶນ 2-3 ເດືອນ ແລ້ວປະຊາຊົນຈະເອົາ
ປັດໄຈໂຕນີ້ເຂ້ົາໄປໃນການຄິດໄລ່ລາ
ຄາຂອງເຂົາເຈ້ົາ, ຫລັງຈາກນ້ັນສິນຄ້າທ່ີ
ບ່ໍຕິດພັນກັບການນຳເຂ້ົາກໍເລ່ີມປັບໂຕ
ຂຶ້ນມາຄືກັນ ເພາະວ່າມັນເຊື່ອມໂຍງ
ກັນ. ສົມມຸດຕັດຜົມ ຂ້ອຍກໍໄດ້ຂ້ຶນລະ
ເພາະຂ້ອຍໄປຊ້ືສິນຄ້າມັນແພງ ບ່ໍກ່ຽວ
ນຳດອກນຳລາຄານ້ຳມັນ, ກະບ່ໍກ່ຽວນຳ
ດອກອັດຕາແລກປ່ຽນ ແຕ່ຂ້ອຍກໍຂຶ້ນ
ຄ່າຕັດຜົມ, ຈັງຊ້ັນດຽວນ້ີມັນເປັນການ
ປັບໂຕຂອງລະບົບລາຄາໃນເສດຖະກິດ
ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າມັນໃຊ້ເວລາ 5-6
ເດືອນ ມັນກໍປັບໂຕແລ້ວມັນກໍຊົງໂຕ
ຫລງັຈາກນັນ້,    ມນັກຖືໍວ່າຜນົກະທົບທ່ີ
ມັນເກີດຂ້ຶນໃນຕ້ົນປີລາຄາມັນຈະຊົງ
ໂຕແລ້ວມັນກໍຈະຄ່ອຍໆຫລຸດລົງ ລາ
ຄາມັນກໍຢູ່ໂຕ, ເມື່ອລາຄາຢູ່ໂຕແລ້ວ
ເວລາເຮົາຄິດໄລ່ CPI ແລ້ວອັດຕາປ່ຽນ
ຕໍ່ເດືອນມັນກໍໜ້ອຍລົງ ກະຊັ້ນມັນກໍ
ຕ້ອງລົງ, ອັນນີ້ມັນຄືແນວນັ້ນ ອັນບໍ່
ແມ່ນວ່າໃຫ້ອັນນັ້ນໄດ້ສະເລ່ຍໝົດປີ
ເນາະທ່ານຜູ້ແທນ 9%, ບໍ່ແມ່ນວ່າ
ເດືອນໜຶ່ງເດືອນສອງໄດ້ 9% ໂລດ
ໃດ ສະເລ່ຍໜົດແຕ່ເດືອນ 1 ຮອດ
ເດືອນ 12 ພວກເຮົາຄາດວ່າບໍ່ເກີນ
9% ສະເລ່ຍ.

ສັງຄົມຫລາຍຂ້ຶນ, ແຕ່ນັບແຕ່ປີ 2020
ເປັນຕົ້ນມາ ໂຄງການລົງທຶນຂອງລັດ
ສ່ວນໃຫຍ່ແມ່ນສຸມໃສ່ການຊໍາລະໜ້ີ
ໂຄງການສືບຕໍ່ເທົ່ານັ້ນ ສ່ວນວ່າໂຄງ
ການໃໝ່ແມ່ນໄດ້ກຳນົດແຕ່ອັນທ່ີຈຳ
ເປັນ ແລະ ພົວພັນເຖິງຄວາມໝັ້ນຄົງ
ຂອງປະເທດພວກເຮົາ. ສະນັ້ນ, ຈຶ່ງບໍ່
ສາມາດບັນລຸ ແລະ ບໍ່ໄດ້ກຳນົດຢູ່ໃນ
ສັດສ່ວນຂົງເຂດວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ
ດັ່ງທີ່ໄດ້ກຳນົດຢູ່ໃນກົດໝາຍນັ້ນ ຂ້າ
ພະເຈົ້າ ຂໍຕອບບັນຫາລວມໂດຍຫຍໍ້
ແນວນັ້ນ.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ໄຊຍະເດດ 
ຜຸຍຍະວົງ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 13 ແຂວງສະຫວັນ
ນະເຂດ ຕໍ່ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະ
ບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ 
ແລະ ແຜນເງິນຕາ

ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍອະນຸຍາດມີຄຳ
ເຫັນຕິດພັນກັບທິດທາງແຜນການ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ແຜນງ ົບປະ
ມານແຫ່ງລັດຂອງພວກເຮົາ.

ອັນທີ 1 ຕິດພັນກັບວຽກ
ພັດທະນາຊົນນະບົດລຶບລ້າງຄວາມ
ທຸກຍາກນີ້ ປີນີ້ກໍເປັນປີທີ 8 ແລ້ວ 
ພວກເຮົາໂຮມກົງຈັກເຂ້ົາກັນຕາມທິດ
ກະທັດຫັດ ໂດຍລວມກໍເຫັນດີເປັນ
ເອກະພາບ ແຕ່ວ່າກໍຢາກໃຫ້ປະເມີນ
ຄືນ ຜ່ານການປະຕິບັດໃນໄລຍະ
ຜ່ານມາກໍຖືວ່າວຽກງານພັດທະນາ
ຊົນນະບົດລຶບລ້າງຄວາມທຸກຍາກຂອງ
ພວກເຮົານີ້ກໍຖືວ່າຢາກຊັກຊ້າ ຖືວ່າບໍ່
ມີຄວາມຄືບໜ້າ ບັນດາທ່ານ
ເຈົ້າເມືອງຫລາຍເມືອງກະຮ້ອງໂອກ
ແລ້ວ ມັນເປັນນຳຫຍັງແທ້, ເງິນກະ
ປະມານ 150 ລ້ານ ແລະ ວຽກພັດ
ທະນາຊົນນະບົດກໍເປັນວຽກທ່ີສຳຄັນ 
ມັນເປັນວຽກທ່ີຜັນຂະຫຍາຍແນວ
ທາງຂອງ ພັກ ເ ຂ້ົ າສູ່ ຊີ ວິ ດ ຕົວຈິ ງ
ເປັນວຽກທີ່ສຳຄັນ ແລະ ຂັ້ນສູນ
ກາງພວກເຮົາກໍໄດ້ເຕ້ົາໂຮມເຂ້ົາກັບ
ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ແລະ 
ຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນ ຂອງພວກເຮົາໄດ້ໂຮມ
ເຂົ້າກັບພະແນກກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້, 
ເຖິງວ່າເປັນວຽກສຳຄັນລະດັບນີ້ ແຕ່
ເຮົາຊິເອົາໄປເກາະຫ້ອຍຢູ່ກະຊວງໃດ
ໜຶ່ງ ຫລື ວ່າພະແນກການໃດໜຶ່ງໃນ
ຂ້ັນທ້ອງຖ່ິນຂອງພວກເຮົານີ້ກະເຮັດ
ໃຫ້ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກໃນການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດເຮົາຈະໃຫ້ຫົວໜ້າຂະແໜງ
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ພັດທະນາຊົນນະບົດທ່ີຂ້ຶນກັບພະແນກ
ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ນຳພາບັນດາຂະ
ແໜງການ, ບັນດາພະແນກການ ແລະ 
ບັນດາທ່ານເຈົ້າເມືອງ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ວຽກນີ້ເຫັນວ່າເປັນສິ່ງທ່ີເຮັດໄດ້ຍາກ
ຫລາຍ ກໍຢາກສະເໜີໃຫ້ປະເມີນ
ຄືນ ແລະ  ຕິດພັບກັບການຈັດຕັ້ງປະ
ຕິບັດງ ົບປະມານແຫ່ງລັດນີ້ ໂດຍສະ
ເພາະພາກລາຍຈ່າຍ ຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນ
ຕື່ມ, ຢາກໃຫ້ເພີ່ມທະວີຄວາມຮັດກຸມ
ຕື່ມ    ເປັນຕົ້ນແມ່ນການໃຊ້ຈ່າຍງ ົບ
ປະມານເຂ້ົາໃນການລົງທຶນໃສ່ພ້ືນ
ຖານໂຄງລ່າງຂົງເຂດໂຍທາທິການ 
ແລະ ຂົນສົ່ງຂອງພວກເຮົານີ້ ທີ່ຜ່ານ
ມາເຫັນວ່າໜ້ີສິນຂອງພວກເຮົາທ່ີເກີດ
ຂ້ຶນຈາກຂະແໜງການໂຍທາທິການ 
ແລະ ຂົນສົ່ງ ຄືວ່າມະຫາສານທຽບໃສ່
ກັບໝາກຜົນທ່ີໄດ້ຮັບກໍຖືວ່າບໍ່ສົມຄູ່
ກັນໃດ ທາງທຸກເສັ້ນເປ່ເພ່ໝົດ, ໄລ
ຍະຜ່ານມາພວກເຮົາມີແຕ່ແປງທາງ 
ພວກເຮົານີ້ ເປັນແນວທາງຂອງພັກ
ຂອງພວກເຮົາຊິກ້າວຂ້ຶນສູ່ສັງຄົມນິ
ຍົມ ການທີ່ຈະກ້າວຂຶ້ນສູ່ສັງຄົມນິຍົມ 
ມັນຕ້ອງເວ້ົາເຖິງຕາໜ່າງການບໍລິການ
ທາງສັງຄົມ, ສຶກສາ, ສາທາ ກໍຕ້ອງ
ໃຫ້ມີຄຸນນະພາບ ອັນນີ້ພວກເຮົາສຸມ
ໃສ່ແຕ່ການແປງທາງຫັນນະຢາກໃຫ້
ມີການສ້າງທາງໃນຕ່ໍໜ້າຢາກໃຫ້ມີ
ການລັກສະນະບຸກທະລຸຂຶ້ນຕື່ມ ເຮັດກໍ
ໃຫ້ມັນແລ້ວອີ່ຫລີ ແລ້ວກະແລ້ວເລີຍ, 
ສ້ອມແປງລະສ້ອມແປງເລັກໜ້ອຍ 
ໃນຕ່ໍໜ້າໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ 2023 
ກໍຢາກໃຫ້ສຸມໃສ່ສ້າງໜ່ວຍສ້ອມແປງ
ເສັ້ນທາງຂັ້ນແຂວງ, ຂັ້ນເມືອງ ວຽກ
ເລັກໆນ້ອຍໆໃຫ້ພວກເພ່ິນຫັນເຮັດ, 
ຊິອີງໃສ່ແຕ່ທາງບໍລິສັດໃຫ້ເຂົາເຈ້ົາຂ້ຶນ
ແຜນມາເອົາເງິນຖືວ່າມັນຢາກຄອງ
ເດີມໂພດ ອັນໃດທີ່ພວກເຮົາເຮັດໄດ້
ກໍເຮັດ, ອັນໃດທີ່ມັນໃຫຍ່ ໂຄງການ

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ບຸນສອນ 
ເພັດລາວັນ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 10 ແຂວງວຽງຈັນ 
ຂ້າພະເຈົ້າຂໍປະກອບຄຳເຫັນບາງຈຸດຕ່ໍ
ກັບພາກບົດສະຫລຸບຕີລາຄາຄາດຄະ
ເນການຈັດຕ້ັງແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດແຫ່ງຊາດ ແຜນງ ົບປະມານ ແລະ 
ແຜນເງິນຕາ ປີ 2022 ແລະ ທິດ
ທາງແຜນການ ປີ 2023 ພື້ນຖານ
ກໍເຫັນດີເປັນເອກະພາບສູງ ຕໍ່ບົດ
ສະເໜີ ຂອງການນຳຝ່າຍລັດຖະບານ 
ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍລົງເລິກຄື:

ບັນຫາທີ 1 ຕໍ່ແຜນພັດທະ
ນາເສດຖະກິດສັງຄົມ ປີ 2023 ຕາມ
ບົດປະກອບຄຳເຫັນຂອງສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ແລະ ຄຳເຈາະຈີ້ມຂອງທ່ານປະ
ທານ ຄືວຽກງານພັດທະນາຊົນນະບົດ 
ວຽກງານແກ້ ໄຂຄວາມທຸກຍາກ 
ເຊິ່ງຢູ່ແຂວງພວກຂ້າພະເຈົ້າປະເມີນ
ຕາມ 7-8 ຄອບຄົວກະເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 
7 ພັນປາຍກວ່າຄອບຄົວເຫັນວ່າລາຍ
ຮັບຫັນຕໍ່າ ຖ້າປະເມີນຕາມ 309 ກໍ
ຍັງແຕ່ 2 ບ້ານ ທີ່ຍັງທຸກຍາກ ແຕ່ວ່າ
ຢູ່ຈຸດນີ້ ຂ້ າພະເຈົ້ າ ຂໍສະເໜີວ່າທຶນ
ຂຶ້ນຈາກ 2 ຕື້ ຂຶ້ນອີກຈຳນວນໜຶ່ງ 
ເປັນຫຍັງຈຶ່ງວ່າແນວນີ້ ເຫດຜົນໜຶ່ງ
ເພາະວ່າວຽກງານເສດຖະກິດເວ້ົາເລ່ືອງ
ປາກເລື່ອງທ້ອງມັນມີສ່ວນຮ່ວມ
ກວມປະຊາຊົນຢູ່ແຂວງຂອງພວກຂ້າ
ພະເຈົ້າ 80% ເຮັດກະສິກຳ ເຫັນວ່າ
ຢູ່ຈຸດນີ້ ເພື່ອປັບປຸງຊີວິດການເປັນຢູ່
ຂອງປະຊາຊົນໃຫ້ດີຂຶ້ນ.

ບັນຫາທີ 2 ການແກ້ໄຂຜົນ
ກະທົບເລື່ອງເກົ່າ ທາງລົດໄຟລາວ-ຈີນ 
ທ່າງດ່ວນນະຄອນຫລວງ-ວັງວຽງ ກໍ
ເຫັນວ່າໄດ້ຮັບໜັງສືຈາກສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ເຊິ່ງແຈ້ງໄປ ແລະ ສົມທົບກັບ
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ຄະນະນຳທ່ີກ່ຽວຂ້ອງເຫັນວ່າມາຮອດ
ປະຈຸບັນນີ້ກໍ ເປັນການສະເໜີແລກ
ປ່ຽນບາງເມືອງກໍກວມເອົາເມືອງໂພນ
ໂຮງ, ເມືອງຫີນເຫີບ, ວັງວຽງ, ກາສີ 
ທາງລົດໄຟລາວ-ຈີນ ກໍຍັງມີຈຳນວນ
ໜຶ່ງວ່າການແກ້ໄຂຜົນກະທົບ ກໍຍັງບໍ່
ທັນແລ້ວຍັງປະມານ 4 ຄອບຄົວ,
ນອກຈາກນັ້ນ, ກໍຍັງອອກໃບແຈ້ງທີ່
ດິນທ່ີປະຊາຊົນຈະເສຍໃຫ້ລັດພວກ
ເຮົານັ້ນ ຖືວ່າພາກສ່ວນຂະແໜງການ
ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກໍເຮັດຢູ່ ແຕ່ວ່າກໍບໍ່ທັນ
ກັບຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການຂອງ
ປະຊາຊົນກ່ຽວກັບການຕັດເນື້ອທ່ີດິນ
ອອກ ທີ່ມັນຖືກທາງກໍຍັງຢູ່ ແລະ ກໍ
ຈະໄດ້ປະສານສົມທົບກັນຕື່ມ. 

ບັນຫາທີ 3 ຕໍ່ກັບປາກົດ
ການຫຍໍ້ທໍ້ທີ່ທາງປະຊາຊົນ ທີ່ທາງຄະ
ນະນຳສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ເປັນ
ຕ້ົນຈຸດທາງດ່ວນທ່ີຄົນບໍ່ດີຈຳນວນ
ໜຶ່ງທີ່ໄປລັກເອົາເສົາ, ລັກເອົາເຫລັກ, 
ລັກເອົາໂຄງ, ທາງຄະນະນຳ, ທາງສະ
ພາຂອງພວກເຮົາກໍໄດ້ໜັງສືສະເໜີຫາ
ກະຊວງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຍທຂ ນັບແຕ່ຂັ້ນ
ເມືອງ ຂັ້ນແຂວງ ເຫັນວ່າໄປສົມທົບ
ກັບເຈົ້າຂອງຜູ້ເປັນເຈົ້າຂອງລົງທຶນ
ທາງດ່ວນນີ້ ເຫັນວ່າພວກເຮົາຍາກ
ເອົາຊາວໜຸ່ມ ຫລື ວ່າປະຊາຊົນຈຳນວນ
ໜ່ຶງໄປແປງໄປດຶງຂ້ຶນເຫລັກກັນໂຄງ
ທີ່ມັນຕົກ ເພີ່ນວ່າບໍ່ຖືກລະບຽບມັນ, 
ມັນບໍ່ຖືກກັບທາງດ່ວນຂອງສາກົນ. 
ສະນັ້ນ, ເພື່ອຢາກຈະແກ້ໄຂມັນກໍເປັນ
ອັນອາຍໆ. ແຂວງວຽງຈັນ ຄືວ່າມີຂີ້
ລັກເອົາແທ້ເອົາວ່າລັກຂອງສ່ວນລວມ 
ແລ້ວຢາກຝາກມາຍັງຂະແໜງການທ່ີ
ກ່ຽວຂ້ອງຢາກໃຫ້ຊ່ວຍແຂວງພວກ
ຂ້າພະເຈົ້າ ອາຍຄົນເກົາຫລີ ອາຍຄົນ
ໄທ ເພາະວ່າເພິ່ນບໍ່ໃຫ້ແປງວ່າຖ້າຈະ

ແປງຕ້ອງໃຫ້ຖືກເຕັກນິກຂອງສາກົນ 
ເປັນການສະເໜີຢາກແລກກປ່ຽນຄື
ຢາກໃຫ້ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຈົ່ງໄດ້
ຊ່ວຍ ແລະ ທາງອອກທັງໝົດນ້ີວຽກ
ທ່ີຄົງຄ້າງນີ້ ຕິດພັນກັບບົດຕີລາຄາ 
ຂອງລັດຖະບານ ອັນໜຶ່ງແມ່ນຂອດ
ການປະສານສົມທົບລະຫວ່າງສູນກາງ 
ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ຕາມການແບ່ງຂັ້ນຄຸ້ມ
ຄອງພວກເຮົາ, ພວກເຮົາກໍມີແລ້ວນິ
ຕິກຳ ຫລື ກົດໝາຍຕ່າງໆ ເພື່ອການ
ປະສານສມົທົບກນັ ໃຫ້ມນັເປນັຄວາມ
ເອກະພາບຕົວຢ່າງການຄຸ້ມຄອງລົດ
ແກ່ທາດຕ່າງໆຈາກແຕ່ລະແຂວງ ເຊິ່ງ
ໄປໂຮມຢູ່ຈຸດສົ່ງຂຽນວ່າວັງວຽງ ເຫັນ
ວ່າທາງ 13 ເຮົາ, ປີນີ້ເຫັນວ່າກໍມີ
ຄວາມຍຸ້ງຍາກພໍສົມຄວນໄລຍະ 2-3 
ເດືອນໄລຍະລະດູຝົນປະຊາຊົນ ຖືວ່າ
ລົດນ້ອຍກໍທຽວບໍ່ໄດ້ເຮັດໃຫ້ການສົ່ງ
ສິນຄ້ານັ້ນກໍມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກພໍສົມ
ຄວນ ເຫດຜົນຈຳນວນໜຶ່ງ ກໍແມ່ນ
ຕາງເກີນນ້ຳໜັກລົົດກໍແມ່ນລົດຄົນ
ຕ່າງປະເທດ ລົດຫວຽດນາມ, ລົດ 
ສປ.ຈີນ ລົດລາວເຮົານີ້ແມ່ນແຕ່ຄັນ
ນ້ອຍ ລົດໃຫຍ່ແມ່ນແຕ່ລົດພວກເພິ່ນ
ໝົດ ລົດແກ່ແຮ່ນີ້ມາແຕ່ທາງໄຊສົມ
ບູນ, ທາງຄຳມ່ວນ ສະພາບກໍເປັນແນວ
ນັ້ນ ຕໍ່ມາກໍຍາກໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ປະຕິບັດ
ນິິຕິກຳ ຫລື ວ່າລະບຽບຄຸ້ມຄອງພວກ
ເຮົາ ກໍມີໝົດແຕ່ວ່າການຈັດຕັ້ງປະຕິ
ບັດນັ້ນບໍ່ໄດ້ຮັບຜົນດີເທົ່າທີ່ຄວນ ແລະ 
ພວກເຮົາຈະຄິດວ່າຈະປຸກລະດົມປະ
ຊາຊົນມີສ່ວນຮ່ວມ ເປັນຕ້ົນແມ່ນ
ການປົກປັກຮັກສາຄວາມງາມສະ
ອາດຕາມທາງເລກ 13 ເໜືອ ແລະ 
ກໍທາງລົດໄຟລາວ-ຈີນ ທາງດ່ວນນະ
ຄອນຫລວງ-ວັງວຽງ ເຫັນວ່າມັນຕິດ
ພັນກັບການທ່ອງທ່ຽວ ນັກທ່ອງທ່ຽວ
ກໍເຫັນວ່າມີຫລາຍພໍສົມຄວນແລ້ວ
ເຊັ່ນ: ໄທ, ເກົາຫລີ ແລະ ອື່ນໆ ເພິ່ນກໍ
ໄດ້ທ້ວງພວກເຮົາວ່າການຖ້ີມຂ້ີເຫຍ້ືອ 
ກໍຢາກໃຫ້ສູນກາງລົງຊ່ວຍພວກເຮົາ 
ແຕ່ວ່າການສຶກສາອົບຮົມກໍຫລາຍພໍ
ສົມຄວນ ແຕ່ກໍບໍ່ໄດ້ຜົນເທົ່າທີ່ຄວນ 
ແຕ່ວ່າພວກເຮົາຈະມີໂຄງການເພື່ອ
ຊ່ວຍບັນເທົາ ແລະ ຈຳນວນໜຶ່ງກໍບໍ່
ນັບຖືລະບຽບວິໄນ ປະຊາຊົນຢາກຖິ້ມ
ຊະຊາຍກໍຖ່ິມໄປເລີຍເຮັດໃຫ້ຄວາມ
ສະອາດບໍ່ໄດ້ດີເທົ່າທີ່ຄວນ ເພື່ອຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດໃນການປົກປັກຮັກສານັ້ນ
ພວກເຮົາກໍຈະໄດ້ສືບຕ່ໍສຶກສາອົບຮົມ
ເປັນຫລັກ; 

ລະດັບໃຫຍ່ກໍໃຫ້ມີການປະມູນຈັດຊື້
ຈັດຈ້າງຕາມກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍການ
ປະມູນຈັດຊື້ຈັດຈ້າງ ໃຫ້ມີຄວາມຮັດ
ກຸມ ເພາະວ່າມາເບິ່ງແລ້ວອ້າຍນ້ອງຜູ້
ທ່ີໄປຈັດເກັບລາຍຮັບເຂົາກໍຢາກທ້ໍ
ຖອຍຄືກັນ ຜູ້ໄປເກັບລະໄປເລາະເກັບ 
ປະຊາຊົນຊົນກະເຄາະຂອດໃຫ້ລະຜູ້
ໃຊ້ຈ່າຍຕົວຈິງມັນບໍ່ເກີດປະໂຫຍດ
ສູງສຸດໃຫ້ແກ່ສັງຄົມກໍຄືການພັດທະ
ນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງພວກເຮົາ.

ອັນຕິດພັນກັບວຽກສິ່ງແວດ
ລ້ອມນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າກໍຢາກສະເໜີໃຫ້
ເບິ່ງຄືນ ເບິ່ງການນຳເຂົ້າຂີ້ເຫຍ້ືອນີ້
ເພ່ືອມາຜະລິດເປັນແບບຢ່າງ Recycle 
ຕາມຂ້າພະເຈົ້າເກັບກຳຄືວ່າເຂົາຈ້າງ
ມາຖິ້ມບ້ານເຮົາຫັນນາ ແຕ່ໃນກົງກັນ
ຂ້າມທັງພັກທັງລັດຂອງພວກເຮົາ ມີ
ທິດການພັດທະນາຕາມທິດຍືນຍົງສີ
ຂຽວຫັນນະ ຂີ້ເຫຍື້ອທີ່ເອົາເຂົ້າມາຜະ
ລິດກໍຕ້ອງມີສິ່ງເສດເຫລືອ ເຮົາຊິເຮັດ
ແນວໃດກັບມັນຕາມທ່ີໄດ້ຍິນມາຕູ້
ໜຶ່ງ 8,000-10,000 ໂດລາ/ຄອນ
ທີເນີ ກະຊວງການເງິນໄດ້ບໍ່ເງ ິນຈາກ
ຕົວນີ້ນະ ເຮົາໄດ້ຫຍັງຈາກຕົວນີ້ ຢາກ
ສະເໜີເບິ່ງຄືນຕື່ມ ຢູ່ແຂວງສະຫວັນ
ນະເຂດຂອງພວກເຮົາລະໄປຜະລິດຢູ່
ຂ້າງນ້ຳຂອງໂລດ ຖົງຢາງທີ່ເຂົາເອົາ
ມາຖົງຢາງຫໍ່ຄົນຕາຍກໍມີ ລ້າງລົງມາ
ກໍ່ປ່ອຍລົງນ້ຳ ພວກເຮົາລະມີທັງອາບ
ທັງກິນລະອັນນີ້ກໍເບິ່ງຄືນຕື່ມ ຂ້າພະ
ເຈົ້າໃນນາມຜູ້ແທນທ່ີຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ 
ຫລື ວ່າເຮັດໜ້າທີ່ການເມືອງຢູ່ໃນ
ທ້ອງຖິ່ນຮາກຖານ ກໍພະຍາຍາມເຈາະ
ຈີ້ມຢູ່ແຕ່ມັນກໍບໍ່ມີຄວາມຄືບໜ້າ, ບັນ
ດາຂະແໜງການກໍບໍ່ໃຫ້ຄວາມຮ່ວມ
ມືເທົ່າທີ່ຄວນ.

ນອກຈາກຫັນວຽກງານສາ
ທາລະນະສຸກຂອງພວກເຮົານີ້ ຢາກ
ໃຫ້ເບິ່ ງຄືນຄວາມສະອາດໃນໂຮງ
ໝໍ ລາຍຮັບຂອງວິຊາການຂອງພວກ
ເຮົາກໍພໍມີຢູ່ ແລະ ເງິນທີ່ພວກ
ເຮົາທຸ້ມໃສ່ວຽກສາທາລະນະສຸກກໍບໍ່
ແມ່ນໜ້ອຍ ແຕ່ວ່າຄວາມເປີະເປື້ອນ
ຂອງໂຮງໝໍ ເດືອນໜຶ່ງເຮົາຊື້ສີມາທາ, 
ຊື້ນ້ຳຢາທຳຄວາມສະອາດມາຖູກໍຊິບໍ່
ໄດ້ແດ່ບໍ ເປັນຕາອາຍ ເຂົ້າໄປໂຮງໝໍ
ແຫ່ງຊິໄຂ້ຕື່ມຊ້ຳ ເລື່ອງຄຸນນະພາບ
ຂອງພະນັກງານພວກເຮົາຜູ້ໃດກໍຈົບ
ແຕ່ດ໋ອກເຕີມາແຕ່ຕ່າງປະເທດໝົດ 
ອັນນີ້ກໍຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນ ຂ້າພະເຈົ້າກໍ
ມີຄຳເຫັນໂດຍສັງເຂບ.

ຄອບຄົວໃຫ້ພົ້ນທຸກຕາມແຜນ 5 ປີ 
2021-2025 ໃນຈຳນວນ 204,360 
ຄອບຄົວ, ຖ້າຮອດປີ 2025 ແລະ ຊິ
ມາເພ່ີມໃສ່ຄອບຄົວທ່ີສາມາດປະເມີນ
ຜ່ານແລ້ວມີ 964,000 ກວ່າຄອບ
ຄົວນັ້ນ ທົ່ວປະເທດເຮົາຈະມີຄອບຄົວ
ພົ້ນທຸກ 1,168,000 ກ່ວາຄອບຄົວ 
ຕົວເລກນີ້ ແມ່ນຕົວເລກປະເມີນໄລ
ຍະຕົ້ນ ຂອງສະພາບພົ້ນທຸກພັດທະນາ
ຕາມດຳລັດ 348 ວ່າດ້ວຍມາດຕະ
ຖານພົ້ນທຸກ ແລະ ມາດຕະຖານພັດ
ທະນາຂອງກະຊວງກະສິກຳ. ສຳລັບ
ໂຕເລກທີ່ຄາດວ່າຈະສຳເລັດ 30.000 
ກ່ວາຄອບຄົວນີ້ ສະເໜີໃຫ້ພິຈາລະນາ
ເບິ່ງລະອຽດຊັດເຈນຕື່ມ ຂ້າພະເຈົ້າມີ
ຂ້ໍສັງເກດວ່າຕາມມີຂ້ໍມູນໃນທ້າຍປີ 
2018 ນີ້ ທະນາຄານໂລກໄດ້ມີຂໍ້ສັງ
ເກດ ໂດຍສະເພາະແມ່ນໄດ້ມີກຳນົດ
ເສັ້ນຄວາມທຸກຍາກ 2 ໂດລາຕໍ່ຄົນ 
ຕໍ່ວັນ ແລະ ປາກົດວ່າມີຄົນທຸກຍາກ 

400 ລ້ານຄົນໃນທົ່ວໂລກ ແຕ່ພາຍ
ຫລັງປີ 2019 ພະຍາດໂຄວິດລະບາດ 
ໄດ້ມີການປະເມີນເຫັນວ່າ ຄົນທຸກ
ຍາກນີ້ເພີ່ມຂຶ້ນອີກ 300 ລ້ານຄົນ 
ແລະ ສຳລັບປະເທດພວກເຮົານີ້ ຜ່ານ
ການສຳຫລວດ ແລະ ການໃຊ້ຈ່າຍ
ຄົວເຮືອນ ໃນລະຫວ່າງ 200.000-
1.500.000 ກີບນີ້ ການກຳນົດເສັ້ນ
ຄວາມທຸກຍາກນີ້ແມ່ນມີ 2 ລະດັບ 
ຂອງພວກເຮົານີ້ ເອົາຈາກ 469.184 
ຂຶ້ນໄປ ແມ່ນຄອບຄົວພົ້ນທຸກ ແລະ 
ຖ້າຖືເອົາ 469.000 ລົງມາຮອດ 
289.083 ກີບນີ້ ກໍຖືວ່າເປັນຄອບ
ຄົວພົ້ນທຸກ ແຕ່ກໍຍັງມີຄວາມສ່ຽງທີ່
ຈະກັບມາທຸກຕໍ່ອີກ ແລະ ຍ້ອນເຫດ
ຜົນນີ້ ຈຶ່ງຢາກສະເໜີໃຫ້ພິຈາລະນາ 
ເພາະວ່າປະເທດເຮົາຫາກໍຜ່ານພົ້ນ ໄດ້
ຮັບຜົນກະທົບຈາກໂຄວິດ-19 ແລະ 
ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຈາກສະພາບພາຍ
ນອກປະເທດ ແລະ ພາຍໃນປະເທດ 
ເປັນຕ້ົນລາຄາສິນຄ້າເ ພ່ີມສູງ ຂ້ຶນ, 
ການອ່ອນຄ່າຂອງເງິນກີບ ພວກເຮົາ
ເຊື່ອວ່າຜົນກະທົບອັນນີ້ ຈະເຮັດໃຫ້

ຈຳນວນຄອບຄົວທ່ີພ້ົນທຸກມີຂອບ
ບອບບາງ ຈະກັບຄືນມາທຸກຄືນອີກ 
ຈັງຊັ້ນຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນຕົວເລກຕົວນີ້ 
ທີ່ເປັນຄາດໝາຍ ທີ່ເອົາໃສ່ໃນບົດສະ
ຫລຸບວ່າປະຕິບັດໄດ້ ແລະ ສຳລັບປີ 
2023 ການກຳນົດຕົວເລກຄາດໝາຍ
ແມ່ນ 28 ກ່ວາພັນ ເຊິ່ງວ່າຢູ່ໃນ 5 ປີ
ແມ່ນ 40 ກ່ວາພັນ ຈັງຊັ້ນຄັນເອົາ
ລົງແນວນີ້ ເວລາພວກເຮົາຮອດທ້າຍ
ປີ 2025 ນີ້ມັນຊິໄດ້ສູ້ຊົນໜັກກວ່າ
ເກົ່າບໍ່ໂຕນີ້ ຂໍໃຫ້ເບິ່ງລະອຽດຕື່ມ. ອັນ
ນັ້ນແມ່ນຢາກສະເໜີຕ່ໍລັດຖະບານ
ໄດ້ພິຈາລະນາ ສຳລັບປະເທດພວກ
ເຮົານີ້ກໍໄດ້ເຮັດສຳເລັດໄດ້ຈັດຕ້ັງປະ
ຕິບັດ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ 4 ບັນຫາທີ່
ພວກເຮົາໄດ້ເຮັດກ່ຽວກັບບັນຫາພັດ
ທະນາຊົນນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມ
ທຸກຍາກ ໃນຫັ້ນອັນທີ 1 ແມ່ນພວກ
ເຮົາໄດ້ຕອບສະໜອງສິ່ງທ່ີຈຳເປັນໃນ
ການດຳລົງຊີວິດຊ່ວຍເຂົາເຈ້ົາ ເປັນຕ້ົນ: 
ເສັ້ນທາງ, ໂຮງຮຽນ, ສຸກສາລາ, ນໍ້າ
ສະອາດຕ່າງໆນີ້ກໍໄດ້ເຮັດ.

ບັນຫາທີ 2 ແມ່ນການມອບ

ຊັບສິນຫາເງິນໃຫ້ແກ່ເຂົາເຈົ້າ ພວກ
ເຮົາຮັບຮູ້ນຳກັນວ່າ ຄົນຢູ່ປະເທດເຮົາ
ສ່ວນຫລາຍແມ່ນຢູ່ໃນຊົນນະບົດມີປະ
ມານ 69% ແລະ ປະກອບອາຊີບເປັນ
ຊາວກະສິກຳແມ່ນ 90 ກວ່າເປີເຊັນ 
ຜ່ານມາ ການມອບດິນ ມອບປ່າ, 
ການມອບແນວພັນພືດ ພັນສັດນີ້ 
ພວກເຮົາໄດ້ເຮັດ ແຕ່ວ່າພວກເຮົາບໍ່
ໄດ້ຕິດຕາມຄຸ້ມຄອງເປັນຢ່າງດີ ຍົກ
ຕົວຢ່າງໃນທ້ອງຖ່ິນພວກຂ້າພະເຈົ້ານີ້ 
ມອບເປັນສັດໃຫ້ ມາຮອດປະຈຸບັນນີ້
ກະບໍ່ໄປຮອດໃສ ຊອກຫາກະບໍ່ເຫັນ, 
ມອບກອງທຶນບ້ານກໍຄືກັນ ເກັບກູ້ກະ
ບໍ່ໄດ້ ອັນນີ້ແມ່ນຕ້ອງໄດ້ເຮັດຢ່າງຕໍ່
ເນື່ອງ ໄດ້ເຮັດຢ່າງເລິກເຊິ່ງແທ້ໆ ເພື່ອ
ໃຫ້ສິ່ງທ່ີພວກເຮົາລົງທຶນລົງຮອນໄປ
ເກີດຜົນປະໂຫຍດ ໃຫ້ສາມາດລົບ
ລ້າງໃຫ້ໄດ້ແທ້ໆ ອັນນັ້ນແມ່ນຂ້າພະ
ເຈົ້າຢາກສະເໜີ.

ບັນຫາທີ 3 ແມ່ນບັນຫາທີ່
ໄດ້ລົງພົບປະປະຊາຊົນ ເຂົາເຈົ້າສະເໜີ
ຝາກມານີ້ວ່າ ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານ 
ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ໄດ້ມີການປະ

ເມີນຢ່າງແທ້ຈິງເບິ່ງດຸວ່າການທົດລອງ
ຂຸດຄົ້ນແຮ່ເຫລັກ ຜ່ານການຈັດຕັ້ງປະ
ຕິບັດຕົວຈິງໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດໜ້ອຍ
ຫລາຍສ່ຳໃດ ເພາະວ່າໃນທ້ອງຖິ່ນ
ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ພາຍຫລັງມີການຂຸດ
ຄົ້ນ ມີການຂົ່ນສົ່ງ ແລະ ມີການໄປ
ຈຳໜ່າຍແຮ່ເຫລັກ ເຫັນວ່າມີຫລາຍ
ອັນທ່ີເປັນການກະທົບຕ່ໍຊີວິດຕົວຈິງ
ຂອງປະຊາຊົນເປັນຕ້ົນນີ້ແມ່ນເສັ້ນ
ທາງນີ້ການໄປ-ມາຫຍຸ້ງຍາກ ສ້າງ
ຄວາມສັບສົນຫລາຍອັນ ໂດຍສະເພາະ
ແມ່ນແຕ່ກ່ອນຈາກເທດສະບານ
ແຂວງມາຫານະຄອນຫລວງໃຊ້ເວລາ 
4 ຊົ່ວໂມງ, ແຕ່ປັດຈຸບັນນີ້ຕ້ອງແມ່ນ 
5 ຫລື 7 ຊົ່ວໂມງ. ອັນທີ 2 ແມ່ນ 
ເສັ້ນທາງເປ່ເພ່ຫລາຍຈາກເທດສະ
ບານມາຫາເມືອງລ້ອງຊານ ແຕ່ກ່ອນ
ແມ່ນປູຢາງ ດຽວນີ້ແມ່ນເພ່ໝົດ ເປັນ
ທາງດິນ ທາງຫີນໄປແລ້ວ ອັນນັ້ນ
ແມ່ນຢາກສະເໜີເບ່ິງຄືນຕ່ືມ ປະຊາຊົນ
ຝາກມາວ່າໃຫ້ພິຈາລະນາເບ່ິງລະອຽດ. 

ບັນຫາທີ 4 ແມ່ນຕໍ່ກັບເປົ້າ
ໝາຍທີ 6 ແມ່ນການຄຸ້ມຄອງບໍລິ

ຫານລັດໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ ສັງຄົມມີ
ຄວາມສະເໝີພາບ ຕໍ່ບັນຫານີ້ ຍັງເຫັນ
ວ່າພວກເຮົາຍັງເຮັດບໍ່ທັນໜັກແໜ້ນ 
ເຂັ້ມແຂງ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການບັງ
ຄັບໃຊ້ກົດໝາຍຂອງລັດຖະບານໃຫ້
ມີຜົນສັກສິດ ໂດຍສະເພາະຢູ່ຂັ້ນທ້ອງ
ຖ່ິນ ເຫັນວ່າຍັງມີຫລາຍບ່ອນທ່ີລະເມີດ
ກົດໝາຍກ່ຽວກັບສິ່ ງແວດລ້ອມ, 
ກ່ຽວກັບປ່າຕ່າງໆ ແລະ ດິນ ຍັງມີຄົນ
ຈັບຈອງດິນຊະຊາຍ ທີ່ເຫັນວ່າບໍ່ທັນ
ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ແຕ່ເຂົາເຈົ້າ
ເຫລົ່ານັ້ນບໍ່ໄດ້ຖືກປະຕິບັດວິໄນລົງ
ໂທດອັນໃດ ອັນນີ້ເປັນຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກທີ່ປະຊາຊົນສະເໜີ ຜ່ານການຈັດ
ຕັ້ງຂອງສະພາພວກເຮົາມາ ເພື່ອມາສະ
ເໜີຕ່ໍລັດຖະບານໃຫ້ພວກເຮົາພິຈາລະ
ນາ. ທັງໝົດນັ້ນ ແມ່ນພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ໃນນາມຕາງໜ້າປະຊາຊົນເຂດ 18 
ໄດ້ສະເໜີເພ່ືອໃຫ້ລັດຖະບານໄດ້ພິ
ຈາລະນາ.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ສົມຈິດ 
ຫັບລະກອນ ສະມາຊິກ ສະພາ ແຫ່ງ 
ຊາດ  ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 2 ແຂວງຜົ້ງ
ສາລີ ຕໍ່ ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະບານ 
ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ 
ແລະ ແຜນເງິນຕາ.

ໂດຍພື້ນຖານ ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນ
ດີເປັນເອກະພາບຕ່ໍບົດລາຍງານແຜນ
ພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂອງ
ລັດຖະບານທ່ີໄດ້ສະເໜີໄປໃນມື້ວານ
ນີ້ແລ້ວ ເຊິ່ງກໍສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍຕໍ່ 
ລັດຖະບານທ່ີໄດ້ມີຄວາມພະຍາຍາມ
ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາເສດຖະກິດພາຍ
ໃນປະເທດ ເຊິ່ງມີຫລາຍດ້ານທີ່ມີລັກ
ສະນະທີ່ພົ້ນເດັ່ນ ແລະ ດີຂຶ້ນ, ເຖິງວ່າ
ພວກເຮົາຈະພົບຫລາຍບັນຫາ ແຕ່ກໍ
ສາມາດສູ້ຊົນ ແລະ ແກ້ໄຂບັນຫາໄດ້
ຫລາຍດ້ານ. ສະນັ້ນ, ຢູ່ໃນຈຸດນີ້ ຂ້າ
ພະເຈົ້າຂໍອະນຸຍາດແລກປ່ຽນບາງຈຸດ 
ດັ່ງນີ້:

ບັນຫາທີໜຶ່ງ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍ
ສະເໜີແລກປ່ຽນກ່ຽວກັບການຄຸ້ມ
ຄອງທີ່ດິນ ຕາມບົດລາຍງານຂອງລັດ
ຖະບານ ກໍເຫັນວ່າພວກເຮົາບໍ່ສາ
ມາດບັນລຸໄດ້ໃນການຂ້ຶນທະບຽນ 
ແລະ ອອກໃບຕາດິນ, ນັບແຕ່ການ
ຂຶ້ນສຳມະໂນທີ່ດິນ ໃນຂອບເຂດທົ່ວ
ປະເທດ. ໂດຍສະເພາະສຳລັບແຂວງ
ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແຂວງຜົ້ງສາລີ
ຂອງພວກເຮົາ ເຊິ່ງເບິ່ງໃນການຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດຕົວຈິງໃນການຂ້ຶນທະບຽນ
ອອກໃບຕາດິນນີ້ ແມ່ນສຳເລັດພຽງ
ແຕ່ 78%, ການຂຶ້ນສຳມະໂນທີ່ດິນ 
ສຳເລັດພຽງແຕ່ 39,7% ເທົ່ານັ້ນ. 
ສະນັ້ນ, ການຂຶ້ນທະບຽນທີ່ດິນໃນໄລ
ຍະຜ່ານມາ ສ່ວນຫລາຍພວກເຮົາກໍ
ຍັງອອກໃບຕາດິນ ສ່ວນຫລາຍກໍຍັງ
ເປັນປະເພດດິນປຸກສ້າງ, ສຳຫລັບດິນ
ປະເພດອ່ືນແມ່ນພວກເຮົາຍັງບໍ່ທັນ
ໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເທົ່າທີ່ຄວນ ແລະ
ດິນປຸກສ້າງເອງ ໃນການອອກໃບຕາ
ດິນກໍຖືວ່າເປັນຈຳນວນໜ້ອຍ, ເຂດ
ຊົນນະບົດຫ່າງໄກຊອກຫລີກກໍຖືວ່າ
ຍັງຫລາຍ ບາງທີ່ພວກເຮົາຍັງບໍ່ສາ
ມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້, ບາງຄຳເຫັນ
ຂອງຜູ້ແທນແມ່ນພວກເຮົາໄປແຕ່ເຂດ
ທີ່ສະດວກ ອັນນັ້ນ ອັນທີໜຶ່ງ.

ບັນຫາທີສອງ ການອອກສຳ
ມະໂນທີ່ດິນນີ້ຄືກັນ ຖືວ່າປະຕິບັດໄດ້
ໜ້ອຍ ສ່ວນຫລາຍແມ່ນການໄປ
ອອກສຳມະໂນທ່ີດິນນີ້ຢູ່ຊົນນະບົດ
ຮາກຖານແມ່ນເຂົາບໍ່ແຈ້ງ ເຂົາຈະ
ເຊື່ອງອຳຕອນດິນ ປະຊາຊົນຈົນມີດິນ 
4-5 ຕອນ ເຂົາຈະອອກວ່າຕອນ 1-2 
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ຕອນເທົ່ານັ້ນ ເປັນຈຳນວນຫລາຍ. 
ເຫດຜົນຂອງເຂົາເຈົ້ າແມ່ນບໍ່ຢາກ
ເສຍພັນທະ ບໍ່ຢາກເສຍຄ່າທຳນຽມຄ່າ
ທີ່ດິນ ອັນນີ້ລະແມ່ນອັນທີໜຶ່ງ, ຕິດ
ພັນກັນນີ້ ການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ສິດໃນ
ການຊື້-ການຂາຍ ແລະ ການໂອນທີ່
ດິນ, ການນໍາໃຊ້ກໍຍັງບໍ່ທັນເຂົ້າສູ່ລະ
ບຽບ ເຊິ່ງເຮັດໃຫ້ພວກເຮົາເກັບຄ່າທຳ
ນຽມໃນຫລາຍໆເທ່ືອບໍ່ໄດ້ຕາມແຜນ 
ອັນນັ້ນອັນໜຶ່ງ. ເຊິ່ງຈາກບັນຫາດັ່ງ
ກ່າວນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍສະເໜີທາງລັດ
ຖະບານຄືນ ໃຫ້ເບິ່ງຄືນເພື່ອຕອບສະ
ໜອງໃຫ້ບັນລຸຕາມເປົ້າໝາຍ:

1. ຖືວ່າ ຕ້ອງໄດ້ເບິ່ງຄືນ
ທາງດ້ານງ ົບປະມານໃນການນຳໃຊ້
ເຂົ້າໃນວຽກງານໂຕນີ້;

2. ກໍແມ່ນວ່າ ອຸປະກອນຮັບ
ໃຊ້ໃນການອຳນວຍຄວາມສະດວກ
ໃຫ້ທາງດ້ານວິຊາການ;

3. ຄວນສ້າງບຸກຄະລາກອນ 
ໂດຍສະເພາະບຸກຄະລາກອນໃນການ
ເຮັດວຽກງານຢູ່ຂ້ັນຮາກຖານບ້ານ,  
ຮາກຖານເມືອງ ເພາະພວກເຫລົ່ານີ້ 
ໄດ້ເຮັດວຽກງານໂດຍກົງ;

4. ຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນໃນການ
ແບ່ງຜົນປະໂຫຍດ ທັງການຄຸ້ມຄອງ
ລະຫວ່າງແຂວງ, ເມືອງ ຕິດພັນກັບ
ຜົນປະໂຫຍດໃຫ້ເຂົາເຈົ້າຕື່ມ;

5. ແມ່ນທົບທວນຄືນການ
ເກັບຄ່າທຳນຽມ ກໍຢາກໃຫ້ເປັນເອກະ
ພາບ ໂດຍພື້ນຖານກໍອາດຈະມີນິຕິກຳ
ແລ້ວ, ແຕ່ຢາກໃຫ້ທົບທວນຄືນວ່າ
ບາງບ່ອນໃນການເສຍທຳນຽມໃນ
ການອອກໃບຕາດິນນີ້ແມ່ນແພງ, 
ອອກດິນ 2 ຕອນໃຊ້ເງິນ 4-5 ລ້ານ 
ປະຊາຊົນເຂົາກໍບໍ່ສາມາດໄປເສຍໄດ້. 
ສະນັ້ນ, ນັບແຕ່ຈຸດນີ້ ຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນ
ວ່າມັນເປັນຈັງໃດ ມັນຈັງບໍ່ສາມາດ
ບັນລຸໄດ້ ອັນນີ້ກໍເປັນບັນຫາໜຶ່ງ. 

ບັນຫາທີສາມ ຕໍ່ການເຊົ່າສຳ
ປະທານທີ່ດິນ ດັ່ງໃນບົດຕິດຕາມ
ກວດກາຂອງອົງການກວດກາແຫ່ງ
ລັດ ສຳລັບຜົ້ງສາລີພວກເຮົາ ກໍຖື
ວ່າຍັງຫລາຍໂຄງການທ່ີບໍ່ສາມາດມີ
ສັນຍາເຊົ່າສຳປະທານໄດ້ ເນື່ອງຈາກ
ວ່າໃນເມື່ອກ່ອນພວກເຮົາແມ່ນເຊັນ
ສັນຍາປູກຢາງພາລາ ແມ່ນເຮັກຕາ
ໜຶ່ງຕໍ່ 6 ໂດລາ, ມາປີ 2019 ນະໂຍ
ບາຍວ່າດ້ວຍການເຊົ່າສຳປະທານທ່ີ
ດິນມີການປ່ຽນແປງ ພວກເຮົານີ້ສຳ
ຫລັບຜົ້ງສາລີແມ່ນ ເຊິ່ງໄດ້ຈັດໃນເຂດ
ທີ 1 ຄືໃຫ້ເຊົ່າສຳປະທານໄດ້ 30 ໂດ
ລາຕໍ່ເຮັກຕາ. ສະນັ້ນ, ເມື່ອພວກເຮົາ
ໄປເວົ້ານຳບໍລິສັດໃຫ້ເຂົາມາເຊັນ ເຂົາ
ບໍ່ຢາກເຮັດສັນຍານຳພວກເຮົາ ຈາກ 

6 ໂດລາ ມາເປັນ 30 ໂດລາ ອັນນີ້ກໍ
ເປັນບັນຫາ. ສະນັ້ນ, ຫລາຍບໍລິສັດ
ຈຶ່ງຢາກຫັນຮູບແບບການລົງທຶນ ຈາກ
ການເຊົ່າສຳປະທານຫັ້ນ ມາເປັນຮູບ
ການ 2+3 ປະຊາຊົນມີສ່ວນຮ່ວມ 
ອັນນີ້ ກໍເປັນບັນຫາໜຶ່ງທີ່ເຮັດໃຫ້
ພວກເຮົາເສຍຜົນປະໂຫຍດ, ທັງທີ່
ສັນຍາເຊົ່າສຳປະທານ ນັບທັງປັດໄຈ
ການນຳເຂ້ົາຂອງພວກເຮົາຍົກເວ້ັນ
ໃຫ້ຫລາຍດ້ານ ແຕ່ມາຕົວຈິງ ມາ
ດຽວນີ້ແມ່ນບໍ່ເປັນແນວນັ້ນ ຖືວ່າເຂົາ
ບໍ່ຢາກເຮັດສັນຍາ, ແຕ່ເຖິງແນວໃດ
ກໍຕາມ ພວກເຮົາກໍໄດ້ມີການສືບຕໍ່
ຊຸກຍູ້ໃຫ້ເຮັດສຳເລັດຫັ້ນລະ ອັນນີ້
ບັນຫາທີ່ດິນ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກແລກ
ປ່ຽນແນວນັ້ນ.

ບັນຫາທີສີ ່ ຕໍ່ການຂຸດຄົ້ນ 
ແລະ ທົດລອງແຮ່ເຫລັກຂອງລັດຖະ
ບານນີ້ ເບິ່ງລວມແລ້ວ ພວກເຮົາໄດ້
ອອກຊື່ເພາະວ່າເຮັດທົດລອງ ແຕ່
ຄວາມເປັນຈິງແລ້ວມາເບ່ິງໃນບົດລາຍ
ງານຂອງລັດຖະບານຖືວ່າ ມັນບໍ່ແມ່ນ
ການທົດລອງ ແມ່ນການເປີດກ້ວາງ
ທຸກແຂວງ ແລະ ກໍຫລາຍບໍລິສັດອີກ, 
ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ຕາມທັດສະນະສ່ວນ
ຕົວ ເຮັດທົດລອງຕ້ອງມີຈຸດສຸມ ຈຸດ
ໃດຈຸດໜຶ່ງ, ເຮັດມີຂອບເຂດຈຳກັດ 
ອາດຈະບໍ່ແມ່ນການເປີດກ້ວາງ, ແຕ່
ລະແຂວງກໍມີຫລາຍບໍລີສັດ ຕາມການ
ລາຍງານມີ 70 ກ່ວາບໍລິສັດ. ສະນັ້ນ
ມັນບໍ່ແມ່ນຄືວ່າເປີດທົ່ວໄປ ອັນນີ້ຢາກ
ໃຫ້ລັດຖະບານເບິ່ງຄືນວ່າ ຈິດໃຈຖ້າ
ເປັນໄປໄດ້ ຢາກໃຫ້ທົບທວນຄືນວ່າ
ການເຮັດທົດລອງພວກເຮົາຄວນຄຸມ
ໃຫ້ຈຳກັດ ເມື່ອພວກເຮົາສະຫລຸບ
ຖອດຖອນບົດຮຽນຖ້າວ່າມັນດີ ພວກ
ເຮົ າຈຶ່ ງຄວນຂະຫຍາຍຕ່ໍບໍ່ຊັ້ນລະ
ແມ່ນໝົດ ສ່ວນບາດພວກເຮົາຈະ
ເຮັດແທ້ລະແມ່ນບໍ່ແຮ່ໝົດ ອັນນີ້ຢາກ
ໃຫ້ເບິ່ງຄືນໃນຈຸດນີ້ ຖ້າວ່າພວກເຮົາ
ຈະເຮັດທົດລອງ.

ບັນຫາທີຫ້າ ຕໍ່ການພັດທະ
ນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ການພັດທະ
ນາຊັບພະຍາກອນມະນຸດນີ້ ກໍຢາກໃຫ້
ທົບທວນຄືນໃນການສ້າງສີມືແຮງງານ 
ຫລື ວ່າການສ້າງສາຂາອາຊີບໃຫ້ຊັບ
ພະຍາກອນຂອງພວກເຮົານີ້ ຢາກໃຫ້
ເບິ່ງຄວາມເປັນຈິງຕະຫລາດແຮງງານ
ທີ່ພວກເຮົາມີທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງ
ປະເທດ, ປະເທດທີ່ໃກ້ຄຽງຂອງພວກ
ເຮົາ ພວກເຮົາຕ້ອງສ້າງໃຫ້ມັນເຖິງ 
ຢາກໃຫ້ທົບທວນຄືນວ່າພວກເຮົາ
ຕ້ອງການແຮງງານແນວໃດແທ້ ແລະ
ໃຫ້ສ້າງໄປຕາມໂຕນັ້ນ ມັນສະແດງ
ຢູ່ບ່ອນໃດ ຂ້າພະເຈົ້າຍົກຕົວຢ່າງວ່າ 
ບຸກຄະລາກອນຄູ ຖ້າວ່າຄູເຫລືອ ປັດ
ຈຸບັນນີ້ພວກເຮົາກໍຍັງອະນຸມັດໃຫ້
ໄປຮຽນຄູນີ້ບັກຫລາຍໆໂກຕາ ບັກ
ຫລາຍໆທຶນ ຈົບມາພວກເຮົາບໍ່ສາ
ມາດປະກອບອາຊີບໄດ້; ສະນັ້ນ, ຢາກ
ໃຫ້ພວກເຮົາເບິ່ງຄືນວ່າພວກເຮົາຕ້ອງ
ການແນວໃດແທ້ ຫລື ຈະສ້າງໄປຕາມ
ໂຄງປະກອບເສດຖະກິດຂອງພວກ
ເຮົາບໍ່ ຕົວຢ່າງຄືຜົ້ງສາລີ ທຶນໄປຮຽນ
ຄູນີ້ຖືວ່າ ບໍ່ຢາກມີຜູ້ໄປໃດ.

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ຈອມສີ 
ລັດຕະນະປັນ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 5 ແຂວງບໍ່
ແກ້ວ ປະກອບຄຳເຫັນ ຕໍ່ບົດລາຍງານ
ຂອງລັດຖະບານກ່ຽວກັບແຜນການ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ແຜນງ ົບປະ
ມານແຫ່ງລັດ.

ໂດຍ ພ້ືນຖານກໍມີຄວາມ
ເຫັນດີເຫັນພ້ອມ ແຕ່ວ່າຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກຂໍມີຄຳເຫັນເພ່ີມຕ່ືມບາງດ້ານ
ແນວນີ້ຕໍ່ພາກສະຫລຸບ ເຫັນວ່າຫລາຍ
ດ້ານກໍມີທ່ວງທ່າດີຂຶ້ນ ເນື່ອງຈາກ
ຖານລາຍຮັບຕ່າງໆກໍມີຄວາມໜັກ
ແໜ້ນ ຈຶ່ງສາມາດຂຸດຄົ້ນຖານລາຍ
ຮັບບັນລຸ ແລະ ລື່ນແຜນ, ສ່ວນວ່າຢູ່
ທ້ອງຖິ່ນແຂວງບໍ່ແກ້ວນີ້ ພວກເຮົາກໍ
ສາມາດບັນລຸໄດ້ຕົວເລກຢ່າງໜ້າເພ່ິງ
ພໍໃຈ ໂດຍເລີ່ມຈາກບັນຫາທີ່ເປັນພື້ນ 
ຖານຄືແນວນັ້ນ ເຮັດໃຫ້ຫລາຍໂຄງ
ການລົງທຶນຂອງລັດກໍໄດ້ຄ່ອຍໆສຳ
ລະຊະສາງ ແລະ ຂະບວນການດ້ານ
ຕ່າງໆຢູ່ຮາກຖານກໍໄດ້ມີບັນຍາກາດ
ດີຂຶ້ນ ພາຍຫລັງການແຜ່ລະບາດຂອງ
ພະຍາດໂຄວິດ-19 ໄດ້ຫລຸດຜ່ອນລົງ 
ແລະ ບັນຫາໜຶ່ງທີ່ຍັງຄ້າງຄາຕົວຈິງ
ອັນນີ້ຕາມບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະ
ພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງເຄີຍ
ໄດ້ລົງໄປພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕ້ັງຍັງ
ເຫັນວ່າ ບັນຫາການແກ້ໄຂຄວາມທຸກ
ຍາກຂອງປະຊາຊົນນີ້ຍັງຊັກຊ້າຫລາຍ 
ສະເພາະຢູ່ແຂວງບໍ່ແກ້ວ ກວມ 38% 
ຖ້າທຽບໃສ່ມະຕິຂອງແຂວງທ່ີວາງໄວ້
ຢູ່ໃນສະໄໝທີ VI ກໍວາງໄວ້ຕໍ່າຄື 
5%, ອັນນີ້ບໍ່ໃຫ້ເກີນ 5% ອັນນີ້
ພວກເຮົາຈະມາຖ້ິມໃຫ້ແຕ່ສະພາບ
ການຂອງໂລກ ຫລື ຖິ້ມໃຫ້ສະພາບ
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ການລະບາດຂອງພະຍາດໂຄວິດ ກໍບໍ່
ທັນວ່າສົມເຫດສົມຜົນປານໃດ. ຂ້າ
ພະເຈົ້າຄິດວ່າ ຍັງມີຫລາຍບ້ານຍັງບໍ່
ທັນໄດ້ຮັບການຈັດສັນບ້ານຄົງທີ່ ຢູ່
ບາງເມືອງທຸກຍາກ ແລະ ພວມຈະສືບ
ຕໍ່ຖ້າມີເງື່ອນໄຂ ຄິດວ່າຈະພະຍາຍາມ
ສຳເລັດຢູ່ໃນປີ 2023, ຢູ່ບໍລິເວນນີ້
ເຫັນວ່າເປັນເຂດປົດປ່ອຍເກົ່າ ເຊິ່ງປົດ
ປ່ອຍມາແຕ່ສະໄໝປີ 1960 ກວ່າ 
ຍັງຂາດເຂດຈັດສັນນີ້. 

ສ່ວນບັນຫາທີສອງ ຢາກແລກ
ປ່ຽນຕ່ືມຕ່ໍທ່ີປະຊຸມນີ້ເປັນຂ້ໍສະເໜີຄື: 

1. ໂຄງການທີ່ອະນຸມັດ 
ໝາຍຄວາມວ່າຜ່ານສະພາຮັບຮອງ
ແລ້ວກໍຍັງມີ ອັນນີ້ຫລາຍຄັ້ງທີ່ຂ້າພະ
ເຈົ້າມີຄຳເຫັນແລ້ວ, ເທື່ອນີ້ມາອ່ານ
ເບິ່ງຈຸດໃດກໍຍັງບໍ່ທັນເຫັນວ່າຈະມີ
ທາງອອກແນວໃດ ແລະ ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກສະເໜີວ່າແນວໃດກໍແນວ ໂຄງ
ການທ່ີອະນຸຍາດແລ້ວຢາກໃຫ້ມີການ
ສືບຕໍ່ ເພາະວ່າໄປທາງເມືອງປາກທາ 
ໄປຫາເມືອງຜາອຸດົມ ບໍ່ໄກພຽງແຕ່ 
30 ກິໂລ ກໍເຮັດມາແລ້ວສຳເລັດ
ເກືອບ 40-50% ອັນນີ້ມູນຄ່າຢູ່ໃນ
213 ຕື້, ມາເຮັດໄປແລ້ວຈາກປີ 
2019 ມາຕົກມູນຄ່າ 113 ຕື້. ມື້
ກ່ອນຂ້າພະເຈົ້າມີຄຳເຫັນຢູ່ກຳມາທິ
ການແລ້ວ ໂຕນີ້ຂໍໃຫ້ລັດຖະບານຂອງ
ພວກເຮົາເບິ່ງຄືນຕື່ມບໍ ຖ້າຢຸດຕິຕື່ມ
ບາດນີ້ກໍເສຍໜ້າຕາພັກ-ລັດ, ໜ້າຕາ
ຂອງສະມາຊິກສະພາກໍບໍ່ຢາກມີຄວາມ
ໝາຍປານໃດ ອັນນີ້ຂ້າພະເຈົ້າເວົ້າ
ຄວາມຈິງຄືແນວນັ້ນລະ ເພາະວ່າໂຈະ
ໄວ້ແລ້ວ, ຢຸດຕິໄວ້ແລ້ວ ກົມການ
ເມືອງຕົກລົງໂຈະໂຄງການສະໝານ
ບິນແລ້ວເຫັນດີເຫັນພ້ອມ, ຄັນມາ
ໂຈະເສັ້ນທາງໂຕນີ້ຕື່ມ ໂອມັນກໍເຮົາ

ຊິອ້າງວ່າບໍ່ມີເງ ິນເດ ບໍ່ມີເຮົາກໍຕົກລົງ
ໄປແລ້ວເດ ມາລຶບລ້າງກໍຕ້ອງມາຜ່ານ
ສະພາຕື່ມ ຈິດໃຈຂ້າພະເຈົ້າເວົ້າມື້
ກ່ອນນີ້ ຄັນຊິລຶບລ້າງກໍສະພາຮັບຮ້ອງ
ຕື່ມບາດໜຶ່ງຈຶ່ງແມ່ນລຶບລ້າງ.

2. ຕິດພັນກັບອັນນີ້ ຂົວນ້ຳ
ຂອງເຫັນວ່າຊັກຊ້າຫລາຍຂໍໃຫ້ລັດ
ຖະບານຊອກມາຫາໄດ້ໄປຊື້ໃສ່ສາ
110 ແມັດຫັນນາ ເພາະສອງສົ້ນນີ້
ມັນແລ້ວລະເດ ອັນນີ້ພວກເຮົາກາຍໄປ
ກາຍມາກໍໄດ້ແຕ່ຖ່າຍຮູບເອົາ, ຂໍໃຫ້
ຢູ່ໃນປີ 2023 ເຮັດໃດກໍເຮັດ ຈະ
ສັ່ງຊື້ຕ່າງປະເທດກໍຊື້ມາສືບຕ່ໍເຮັດໃຫ້
ມັນແລ້ວ ອັນສະແດງເຖິງຄວາມເອົາ
ໃຈໃສ່ຂອງພັກ-ລັດເຮົາ. 

ບັນຫາທີສາມນີ້ ທ່ານອື່ນກໍ
ມີຄຳເຫັນແລ້ວເລື່ອງກອງທຶນທາງ ນີ້
ແມ່ນສະພາບຕົວຈິງຂອງທ້ອງຖ່ິນໃຜ
ກໍເຫັນແລ້ວ ຈະເປັນບວກ ເປັນຂຸມ, 
ແຕ່ວ່າຖາງຫຍ້າແຄມທາງນີ້ ທຸກປີ
ແມ່ນເຮັດ. ມາຮອດປີແລ້ວ ປີນີ້ນອກ
ຈາກທ່ີລົດແລ່ນໄປແລ່ນມາລະຢຽບ
ແຄມທາງລະກ້ຽງໄປເອງມັນບໍ່ມີໃຜ
ຖາງ ອັນນີ້ຂໍໃຫ້ແບ່ງ ຈະແມ່ນຂັ້ນສູນ
ກາງ ຫລື ຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນຄຸ້ມຄອງ ຂໍໃຫ້
ມັນແຈ້ງ, ແບ່ງພູດແບ່ງພາຍກັນ ອັນ
ນີ້ໃບໜ້ໃບຕາໃດ໋ ຄືບໍ່ມີຜູ້ຮັບຜິດ
ຊອບນີ້.

ບັນຫາທີສີ່ ແມ່ນຄຳເຫັນ
ຂອງບັນດາທ່ານມີຄຳເຫັນແລ້ວ ຕໍ່ກັບ
ເງິນປະມານ 200 ຕື້ ເຮົາວ່າຂໍໃຫ້ສຸມ
ໃສ່ຂົງເຂດວັດທະນາທຳ-ສັງຄົມ ເປັນ
ຂົງເຂດໃຫຍ່ ເປັນຂົງເຂດທີ່ຈຳເປັນ 
ບັນດາໂຮງຮຽນນີ້ມັນບໍ່ແມ່ນຊິເພ່ີມ
ຂຶ້ນໃດ໋ ມັນຊິຫລຸດລົງ ຂ້າພະເຈົ້າໄປ
ເຫັນສະພາບຕົວຈິງ ເພາະວ່າຫລາຍ
ບ່ອນຄູບໍ່ຢາກມີແລ້ວຫລຸດໆໄປອອກ
ໄປສ່ວນຫລາຍແມ່ນຄູອາສາເດ ຈັງ
ຊັ້ນແລ້ວມື້ກ່ອນນີ້ທ່ານລັດຖະມົນຕີ
ກະຊວງພາຍໃນກໍມີຄຳເຫັນແລ້ວວ່າ 
ພະຍາຍາມລະດົມເຂົາເຈ້ົາໄປເຮັດແນວ
ອື່ນ ຄັນວ່າແນວນັ້ນພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ຢູ່ທ້ອງຖ່ິນຕາຍເລີຍບໍ່ມີຄູຈະໄປສອນ
ມັນຫລາຍເດຍັງຢູ່ເກືອບ 300 ຄົນ 
ພະນັກງານຄູອາສາ ຄັ້ນວ່າພວກເຮົາບໍ່
ຄົ້ນຄວ້າການໃຫ້ໂກຕາອ່ືນໆເພ່ືອທົດ
ແທນ ຫລື ວ່າຕໍ່ກັບພາກສ່ວນອອກ
ໄປ ອັນນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຢາກສະເໜີວ່າ 
ການແບ່ງເງິນນີ້ຂໍໃຫ້ເກັບກຳຂໍ້ມູນຕົວ
ຈິງຕື່ມ ຂ້າພະເຈົ້າມີຄຳເຫັນເທົ່ານັ້ນ.
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ບົດຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ບຸນ
ໂຮມ ເທດທານີ ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ່ 9 
ແຂວງຊຽງຂວາງ ປະກອບຄຳເຫັນຕໍ່
ບົດຂອງລັດຖະບານ ແລະ ການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ປີ 2022 ແລະ 
ທິດທາງແຜນການປີ 2023 ໂດຍ
ພ້ືນຖານກໍເຫັນດີເປັນເອກະພາບຕ່ໍ
ບົດລາຍງານຂອງຄະນະປະຈຳສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ຕໍ່ກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ 
2022 ແລະ ທິດທາງ 2023, ທາງ
ດ້ານແຜນງ ົບປະມານເງິນຕາ ແລະ 
ງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ.

ຂ້າພະເຈົ້າຂໍມີຄຳເຫັນແລກ
ປ່ຽນບາງຈຸດ ດັ່ງນີ້:

1. ຕໍ່ກັບຄາດໝາຍທາງດ້ານ
ເສດຖະກິດໃນປີ 2023 ນັ້ນ 4,5% 
ກໍຖືວ່າເຫັນດີຕາມຄຳເຫັນຂອງບັນດາ
ທ່ານຜູ້ແທນ ກໍເຫັນວ່າມີຄວາມເໝາະ
ສົມ ເພາະມາເບິ່ງແລ້ວໃນສະພາບໃນ
ຕໍ່ໜ້ານີ້ ພວກເຮົາກໍຍັງບໍ່ຮູ້ວ່າມັນຈະ
ຜັນແປໄປແນວໃດ, ມັນຈະມີຄວາມ
ສະດວກຂຶ້ນ ຫລືບໍ່, ແຕ່ວ່າເຮົາເອົາໄວ້
ສຳ່ນີ້ກໍຄືສິເໝາະສົມສຳລັບຕົວເລກ
ຄາດໝາຍທາງດ້ານ GDP.

2. ໂຄງປະກອບການຈັດສັນ
ທາງດ້ານງ ົບປະມານການລົງທຶນຂອງ
ລັດ ອັນນີ້ກໍເຫັນດີຄືຄຳເຫັນຂອງທ່ານ
ຜູ້ແທນ ຢາກໃຫ້ເນັ້ນໃສ່ວ່າການຊຳ
ລະໜ້ີສິນນັ້ນຢາກໃຫ້ເປັນບູລິມະສິດ
ກ່ອນ ອາດຈະແມ່ນ 60, 30 ຫລື 10 
ເພາະວ່າໂຕນີ້ມັນຈະເປັນເງື່ອນໄຂໃນ
ການສ້າງຄວາມເຂ້ັມແຂງໃຫ້ແກ່ນັກ
ລົງທຶນພາຍໃນຂອງພວກເຮົາ ເພາະ
ວ່າມາສັງເກດຢູ່ໃນແຂວງຊຽງຂວາງ
ຂອງພວກເຮົານີ້ ຜ່ານຈາກໄລຍະຜ່ານ
ມາສະພາບເງື່ອນໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ກໍເຫັນວ່າຫລາຍບັນດານັກລົງທຶນກໍ
ຫັນໄປສູ່ການຜະລິດທາງດ້ານກະສິກຳ, 
ການປູກ, ການລ້ຽງ ຍົກຕົວຢ່າງຄື 
ພວກເຮົາມີຟາມງ ົວຂອງຍີ່ປຸ່ນ, ເມື່ອ
ກ່ອນພວກເຮົາມີງ ົວພັນຂອງວິກັດ 
ເອົາມາແຕ່ອົດສະຕຣາລີ 2000 ກວ່າ
ໂຕ ດຽວນີ້ຈຳໜ່າຍອອກເພື່ອເອົາງ ົວ
ພັນນົມເ ຂ້ົາມາທົດແທນຈຳນວນ 
8000 ໂຕ ສະນັ້ນ ຖືວ່າມາເບິ່ງແລ້ວ
ຈຳນວນສັດສ່ວນທ່ີໄປເອົາງ ົວໄປລ້ຽງ
ສ່ວນຫລາຍກໍແມ່ນນັກທຸລະກິດຜູ້ປະ
ກອບການ, ເອົາໄປແລ້ວກໍຂະຫຍາຍ
ທົ່ງຫຍ້າ, ແລ້ວກໍເອົາໄປລ້ຽງຂະ
ຫຍາຍເປັນພໍ່ພັນ ອັນນີ້ແມ່ນເປັນພື້ນ
ຖານອັນໜຶ່ງ.

3. ສຳລັບບັນດາມາດຕະ
ການເພີ່ມເຕີມຈຳນວນ 13 ຂໍ້ ຂ້າພະ
ເຈົ້າກໍຖືວ່າເຫັນດີແລ້ວຢູ່ໃນບົດປະ
ກອບຄຳເຫັນຂອງຄະນະປະຈຳສະພາ, 
ແຕ່ວ່າຢູ່ໃນນ້ີຢາກໃຫ້ເພ່ີມຕ່ືມຈຸດໜ່ຶງ
ວ່າ ຂອດການປະສານງານ ລະຫວ່າງ
ຂະແໜງການຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ທ້ອງ
ຖ່ິນກໍຢາກໃຫ້ມັນມີຄວາມກົມກຽວ
ກັນ ໃຫ້ມີຄວາມທະລຸໂລ່ງກັນຕື່ມ 
ໃນການປະສານງານໃນແຕ່ລະຂົງເຂດ
ວຽກງານທ່ີໄດ້ກຳນົດຢູ່ໃນແຜນພັດ
ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ.

4. ຕໍ່ຄາດໝາຍການພັດທະ
ນາຊົນນະບົດ ແລະ ການລຶບລ້າງ
ຄວາມທຸກຍາກນີ້ ໂຕນີ້ພວກເຮົາກໍ
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ໄດ້ກຳນົດໄວ້ຫລາຍຢູ່ໃນປີ 2021-
2025 ໂດຍສະເພາະແມ່ນຄາດໝາຍ
ບ້ານຄອບຄົວພົ້ນທຸກ, ບ້ານພັດທະນາ
ຕ່າງໆ ຖືວ່າພວກເຮົາກໍເຫັນວ່າໃນປີ
ຜ່ານມານີ້ກໍຈັດຕັງປະຕິບັດ ຖືວ່າຍັງ
ປະຕິບັດບໍ່ໄດ້ 50% ຂອງແຜນການ
ໂຕນີ້ມັນກໍຫຍຸ້ງຍາກຢູ່ບ່ອນວ່າ ອີງ
ໃສ່ ເງື່ອນໄຂມາດຕະຖານພ້ົນທຸກ 
ແລະ ພັດທະນາຕາມ 348 ນັ້ນ. ສະ
ນ້ັນໂຕນ້ີຢາກໃຫ້ພວກເຮົາປັບໂຕມາດ
ຕະຖານນີ້ຄືນໃໝ່ ອາດຈະແມ່ນເວົ້າ
ເລື່ອງຄຳສັບຕ່າງໆໃຫ້ມັນມີຄວາມ
ເໝາະສົມ ໂດຍສະເພາະເຫັນວ່າບັນ
ຫາທ່ີຄາຫລາຍກວ່າໝູ່ແມ່ນການວາງ
ຜັງບ້ານ, ຜັງເມືອງ ອັນນີ້ຖືວ່າຢູ່ຊົນ
ນະບົດຫ່າງໄກສອກຫລີກຢາກໃຫ້ມີ
ຜັງບ້ານມັນກໍຍາກ, ບ່ອນຕັ້ງເຮືອນ
ມັນກໍຍັງຍາກ, ໂຕນີ້ເຮົາຕ້ອງໄດ້ເວົ້າ
ກັນໃໝ່ ມັນຄາໂຕນີ້ແລ້ວກໍຖືວ່າບໍ່
ບັນລຸຕາມຄາດໝາຍ ອັນນັ້ນລະແມ່ນ
ຢາກໃຫ້ໄດ້ປັບຄືນໃໝ່ ມາດຕະຖານ
ໂຕນີ້ໃຫ້ມັນມີຄວາມສອດຄ່ອງ ຈະ
ແມ່ນຄຳເວົ້າ ຫລື ແນວໃດໃຫ້ມັນມີ
ຄວາມຈະແຈ້ງຂຶ້ນຕື່ມ.

5. ເລື່ອງການຄາດໝາຍໃນ
ການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມໃຫ້
ມີຄວາມສົມດູນ ຫລຸດຜ່ອນຈາກໄພພິ
ບັດນີ້ ແຕ່ໂຕນີ້ແຕ່ປີ 2018 ໃນທົ່ວ
ປະເທດພວກເຮົານີ້ກໍໄດ້ສ້າງແລ້ວ 
ແຜນການຈັດສັນທີ່ດິນ ແລະ ຄຸ້ມຄອງ
ສິ່ງແວດລ້ອມທາງທຳມະຊາດແບບ
ຮອບດ້ານຂອງແຂວງ, ມາເບິ່ງຕາມ
ບົດລາຍງານກໍແມ່ນຍັງມີແຕ່ແຂວງ
ວຽງຈັນ ຖືວ່າມາເບິ່ງໃນການຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດຕົວຈິງກັບແຜນໂຕນັ້ນກຳນົດ
ໄວ້ລະອຽດດີ, ແຕ່ວ່າການຈັດຕັງປະຕິ
ບັດນີ້ບໍ່ໄດ້ ກໍຍ້ອນວ່າ ພວກເຮົາໄດ້ມີ
ການອະນຸຍາດຊໍ້າຊ້ອນຕ່າງໆ ເຮັດໃຫ້
ແຜນໂຕນີ້ດຳເນີນບໍ່ໄດ້. ສະນັ້ນ, ຈິດ
ໃຈກໍຢາກສະເໜີລັດຖະບານວ່າຄວນ
ຈະໄດ້ປະເມີນຄືນ ເບິ່ງວ່າແຜນນີ້ສ້າງ
ໃຫ້ມັນມີຄວາມສອດຄ່ອງ ແລະ 
ເໝາະສົມຂ້ຶນຈຶ່ງຈະໄດ້ເຮັດໃຫ້ມັນມີ
ປະສິດທິຜົນໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ແຜນໂຕນີ້ ແລະ ສ່ວນວ່າບັນຫາໜຶ່ງ
ອີກແມ່ນການຂ້ຶນທະບຽນການອອກ
ໃບຕາດິນນີ້ແມ່ນຄາດໝາຍ 2022 
ຂອງລັດຖະບານກໍ 300.000 ແຕ່ວ່າ
ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ບໍ່ຮອດ 50% ໄດ້
ແຕ່ 33,67%, ແຕ່ມາປີ້ນີ້ພັດເພີ່ມ
ຂຶ້ນອີກເປັນ 400.000 ອັນນີ້ກໍເປັນ
ຄາດໝາຍຕົວເລກທ່ີທ້າທາຍຫລາຍ 
ເພາະແບ່ງໃຫ້ແຕ່ລະແຂວງ ໂດຍສະ
ເພາະແຂວງຊຽງຂວາງຂອງພວກເຮົາ
ນີ້ກໍເຫັນວ່າບໍ່ບັນລຸ. ສະນັ້ນ ລວມທັງ
ບຸກຄະລາກອນ ລວມທັງເງື່ອນໄຂ
ຕ່າງໆທີ່ຈະສຸມໃສ່ໂຕນີ້. ດັ່ງນັ້ນ, ໂຕ
ເລກນີ້ຢາກໃຫ້ວາງໃຫ້ສົມເຫດສົມ
ຜົນໃນທາງທ່ີຈັດຕັງປະຕິບັດໄປໄດ້, 
ຖ້າວາງໄວ້ຫລາຍແຕ່ບໍ່ສຳເລັດ ນີ້ຖືວ່າ
ບໍ່ຈັກສິວ່າໂຕນີ້ ແຜນການນີ້ບາງເທື່ອ
ມັນກໍຈະເປັນແຜນລ້າ ອັນນີ້ກໍຖືວ່າບໍ່
ຢາກໃຫ້ມັນຕົກຢູ່ກໍລະນີນັ້ນ.

6. ກໍຄືບັນດາທ່ານໄດ້ສະ
ເໜີນັ້ນ ສຳລັບເລື່ອງການຕິດພັນກັບ
ວາລະແຫ່ງຊາດ ແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ ໂດຍສະ
ເພາະແມ່ນໂຄງການອະນຸຍາດວ່າດ້ວຍ

ການຂຸດຄົ້ນບັນດາແຮ່ເຫລັກຕ່າງໆ
 ອັນນີ້ຈິດໃຈກໍຢາກໃຫ້ປະເມີນ. ຢູ່ຊຽງ
ຂວາງຂອງພວກເຮົາ ຢູ່ຕາມບັນຊີກໍຖື
ວ່າມີ 6 ບໍລິສັດ, ແຕ່ວ່າເຄື່ອນໄຫວ
ແທ້ໆນັ້ນມີແຕ່ 3 ບໍລິສັດ ທີ່ວ່າໄດ້ສົ່ງ
ອອກ ແລະ ໄດ້ຂຸດຄົ້ນນັ້ນກໍຖືວ່າມີ 2  
ບໍລິສັດ, ບໍລິສັດໜຶ່ງນັ້ນກໍຖືວ່າຜິດ
ຕາມສັນຍາ ເພາະວ່າອະນຸຍາດຂຸດຄົ້ນ
ແຮ່ເຫລັກ ບາດໄປເຮັດພັດຂຸດຄົ້ນແຮ່
ຄຳ. ດຽວນີ້ກໍຖືວ່າຍັງໄດ້ເວົ້າກັນຢູ່ ຍັງ
ຈະແກ້ກັນ ລັດຖະບານກໍໄດ້ມີຄຳເຫັນ
ຊີ້ນຳໄປແລ້ວ ອັນນີ້ກໍເປັນບັນຫາທີ່
ຫຍຸ້ງຍາກ. ແຕ່ບັນຫາໜຶ່ງອີກຄື ການ
ຄຸ້ມຄອງການສົ່ງອອກແຮ່ທາດ ຫລືວ່າ
ແຮ່ເຫລັກນີ້ ຢູ່ແຂວງຊຽງຂວາງພວກ
ເຮົານີ້ກໍໄດ້ສົ່ງອອກປະມານ 30.000 
ແຕ່ມາເບິ່ງໃນການຄຸ້ມຄອງ, ການຈັດ
ເກດ, ການຕີລາຄາເສຍພັນທະຕ່າງໆ
ນີ້ ໂຕນີ້ເຫັນວ່າຍັງມີບັນຫາ ເພາະສັງ
ເກດເຫັນໄດ້ວ່າ ຫວ່າງແລ້ວນີ້ພວກ
ເຮົາກໍຖືວ່າປະຕິບັດມາດຕະການຕ່ໍຜູ້
ລະເມີດ ເພາະວ່າມີການເຄື່ອນຍ້າຍບໍ່
ຖືກຕ້ອງຈຳນວນ 600 ກວ່າໂຕນ, 
ບາດນີ້ເອົາມາຕີລາຄາເອົາມາກວດຄືນ
ລະຖືວ່າມູນຄ່າຂອງໂຕນ້ີມັນຕົກຢູ່ເກດ
ທີ່ສູງທີ່ສຸດ ແຕ່ວ່າເວລາທີ່ເສຍພັນທະ
ສົ່ງອອກນັ້ນແມ່ນຢູ່ໃນເກດຕ່ໍາທ່ີສຸດ.
ສະນັ້ນ ເຮັດໃຫ້ລາຍຮັບມັນສູນເສຍ
ໄປຢູ່ໃນນັ້ນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງໃນ
ຂອດການສົ່ງອອກ ໂຕນີ້ກໍຢາກໃຫ້
ມີຄວາມຈະແຈ້ງຂຶ້ນຕື່ມ, ບໍ່ຢາກໃຫ້
ມັນຕົກຢູ່ກໍລະນີໃນເມື່ອກ່ອນ ພວກ
ເຮົາຂຸດຄົ້ນໄມ້ສົ່ງອອກ ມີ ເກດ ກ, 
ເກດ ຂ ແລະ ນ ປ ພ..., ບາດອອກນັ້ນ
ສ່ວນຫລາຍແມ່ນປະເພດ ນ ປ ພ, ນັ້ນ
ສ່ວນຫລາຍແມ່ນເປັນປະເພດໄມ້ດີ 
ອັນນີ້ກໍບໍ່ຢາກໃຫ້ມັນຕົກຢູ່ໃນກໍລະນີ
ນັ້ນຕື່ມ ເພື່ອບໍ່ໃຫ້ຊັບສິນຂອງຊາດ
ພວກເຮົາສູນເສຍ ຈຶ່ງຢາກສະເໜີທາງ
ລັດຖະບານໃຫ້ມີການຄົ້ນຄວ້າພິຈາ
ລະນາ ແລະ ອີກບັນຫາໜຶ່ງນີ້ ເລື່ອງ
ການຂຸດຄົ້ນແຮ່ນີ້ ກໍມີຄວາມສັບສົນ
ເລື່ອງການຂົນສົ່ງເຄື່ອນຍ້າຍພາຍໃນ
ນີ້ ແລະ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການ, ແຕ່
ວ່າລັດຖະບານກໍໄດ້ມີແລ້ວແຈ້ງການ 
1587 ວ່າເລື່ອງການຊຳລະສະສາງ
ກ່ອນການອອກຈາກປາກບໍ່ຫັນໄປບໍ່ 
ແຕ່ວ່າດຽວນີ້ຫ້ັນບາງບໍລິສັດບໍ່ປະຕິ
ບັດ ຂຸດຄົ້ນອອກໄປແລ້ວອາໄສເຄື່ອນ
ຍ້າຍໄປໄວ້ສະໜາມນັ້ນ ສະໜາມນີ້ 
ສະນັ້ນເຮັດໃຫ້ການຄຸ້ມຄອງໂຕນີ້ນີມີ
ບັນຫາ, ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ, ເປັນບັນ
ຫາທ່ີຫລໍ່ແຫລມທ່ີຈະເຮັດໃຫ້ມີການ
ລັກລອບອອກຕ່າງໆ ບັນດາເລື່ອງແຮ່
ເຫລັກຕ່າງໆ. ສ່ວນວ່າແຮ່ຫາຍາກນີ້
ຢູ່ຊຽງຂວາງຂອງພວກເຮົາກໍມີຫລາຍ
ໂຄງການ ແຕ່ວ່າມາຮອດປັດຈຸບັນນີ້ຖື
ວ່າມີ 2 ໂຄງການ ຖືວ່າເປັນພື້ນຖານ 
ແລະ ສາມາດເປີດໂຮງງານໄດ້ແລ້ວ 
ສະນັ້ນໂຕນີ້ນິ ກໍຢູ່ໃນສັນຍາກໍວ່າໃຫ້
ເປັນໂຄງການຕົວແບບທົດລອງຢູ່
ແຂວງຊຽງຂວາງຫັ້ນແລະ ຄັນຖ້າວ່າ
ໄດ້ມີຜົນສຳເລັດ ກໍຢາກໃຫ້ຂະຫຍາຍ
ອອກ ອັນນີ້ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານເບິ່ງ
ຄືນ ສຶກສາເບິ່ງໂຕນີ້ວ່າມີເສດຖະກິດ

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ປອ. ຄຳ
ແສນ ສີສະວົງ ສະມາຊິກສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 9 ແຂວງ
ຊຽງຂວາງ ຕໍ່ ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະ
ບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງ
ລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ; ຂ້າພະເຈົ້າກໍ
ເປັນເອກະພາບເຫັນດີຕາມບົດລາຍ
ງານຂອງລັດຖະບານທ່ີມີຜົນສຳເລັດ
ຕໍ່ໂຕຊີ້ວັດຫລາຍຕົວ ຫລື ຕົວຊີ້ບອກ, 
ແຕ່ຕົວຊີ້ບອກບາງຕົວທ່ີພວກເຮົາຍັງ
ບໍ່ທັນບັນລຸ. ດັ່ງນັ້ນ, ຂ້າພະເຈົ້າ ຈຶ່ງຂໍ
ມີຄຳເຫັນຕ່ໍບັນຫາດ່ັງກ່າວເພ່ືອແຜນ
ນັ້ນດີຂຶ້ນ.

ອັນທີໜຶ່ງ ຕໍ່ກັບການພັດທະ
ນາ ແລະ ສົ່ງເສີມການຜະລິດສິນຄ້າ
ພາຍໃນເພ່ືອທົດແທນການນຳເຂ້ົາ 
ແລະ ເປັນການສົ່ງອອກນີ້ ຜ່ານມາລັດ
ຖະບານກໍເຮັດດີແລ້ວ ແຕ່ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກຂໍສະເໜີຕ່ືມວ່າພວກເຮົາຕ້ອງ
ເຮັດ 2 ຢ່າງໄປພ້ອມກັນ. ອັນທີ 1 
ສົ່ງເສີມຜູ້ຜະລິດກໍຄືສົ່ງເສີມຜູ້ປະກອບ
ການ ລັດຖະບານກໍເຮັດດີແລ້ວ, ອັນ
ທີ 2 ຕ້ອງສົ່ງເສີມຜູ້ບໍລິໂພກພາຍໃນ
ພວກເຮົາໄປພ້ອມກັນ ຄຽງຄູ່ກັນ 
ການສົ່ງເສີມຜູ້ບໍລິໂພກພາຍໃນນີ້ເປັນ
ບັນຫາທີ່ສຳຄັນ ເຊັ່ນ ພວກເຮົາຈະຈັດ
ຕັ້ງການລົນນະລົງ (ປຸກລະດົມ) ຄົນ
ລາວໃຊ້ສິນຄ້າລາວ ໂດຍສະເພາະນຳ
ເອົາອົງການຈັດຕ້ັງຂອງລັດເປັນແບບ
ຢ່າງໃນການໃຊ້ສິນຄ້າລາວ ຜະລິດຕະ
ພັນບໍລິໂພກ-ອຸປະໂພກນີ້. ອັນທີ 2 
ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າຜະລິດຕະພັນຂອງ
ລາວເຮົານີ້ຍັງເກັບພາສີ ຫລື ອາກອນ
ມູນຄ່າເພີ່ມ, ເປັນໄປໄດ້ການສົ່ງເສີມ
ກັນຊົມໃຊ້ສິນຄ້າພາຍໃນພວກເຮົານີ້
ຫລາຍປະເທດເພ່ິນກະເຫັນວ່າພວກ
ເຮົາຄວນຍົກເວັ້ນໂຕນີ້ ສິນຄ້າຂອງ
ລາວເຮົານີ້ ຕ້ອງຫລຸດສິນຄ້າໃນປະ
ເທດອື່ນໃນລາຄານີ້ ເພາະວ່າເຮົາຫລຸດ
ອາກອນນີ້ຄືນ.

ອັນທີສອງ ຕໍ່ກັບການຂຸດ
ຄົ້ນບໍ່ແຮ່ທົດລອງ ແລະ ຕິດພັນກັບ
ການຂຸດຄົ້ນເງິນຄຣິບໂຕ ສອງໂຄງ
ການນີ້ມີລັກສະນະຄ້າຍຄືກັນ. ປັດຈຸ
ບັນນີ້ຄືກອງປະຊຸມສະພາຊຸດແລ້ວນີ້ 
ພວກເຮົາກໍໄດ້ຍົກຂ້ຶນເພ່ືອລັດຖະບານ
ໄດ້ຍົກຂ້ຶນຕ້ັງບັນຫາກ່ຽວກັບສອງໂຄງ
ການນີ້, ແຕ່ໃນປັດຈຸບັນເຫັນວ່າສອງ
ໂຄງການນີ້ມີການສະລໍຕົວ, ບໍ່ມີການ
ຜະລິດ, ບໍ່ມີການເຄື່ອນໄຫວ ຍ້ອນ
ວ່າລາຄາຂອງຕະຫລາດແຮ່ເຫລັກມັນ
ຫລຸດລົງເຄິ່ງໜຶ່ງ ແລະ ເລື່ອງຄຣີບໂຕ
ກໍຄືກັນມັນຫລຸດລົງ. ຈ່ັງຊ້ັນ ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານກວດຄືນເບິ່ງວ່າ
ຜົນທ່ີໄດ້ກັບຜົນທ່ີເສຍໃນປັດຈຸບັນນີ້
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ມັນຫລາຍປານໃດ. ຂ້າພະເຈົ້າມາສັງ
ເກດເບິ່ງວ່າຊິບໍ່ ເປັນຖືກກັບຍຸດທະ
ສາດການຕະຫລາດຂອງປະເທດອ່ືນບ່ໍ, 
ເພາະວ່າໂຄງການເຂົາເຈົ້າຢາກຂາຍ 
ເຄື່ອງຈັກອັນໃດອັນໜຶ່ງ ເຂົາເຈົ້າຕ້ອງ
ເຮັດກິດຈະກຳອັນໃດອັນໜ່ຶງມັນ 
ແມ່ນໂຄງການຍຸດທະສາດການຕະ
ຫລາດຂອງເຂົາເຈົ້ານີ້. ເຂົາບໍ່ໄດ້ເຂົ້າ
ມາຕົງໆ ເຂົາເຈົ້າເຂົ້າມາທາງອ້ອມ 
ເຂົາມາປັ່ນປ່ວນວ່າຊິມາຊື້ແຮ່ເຫລັກ 
ບັນດາບໍລິສັດຂອງຄົນລາວເຮົານີ້ທັງ
ກູ້ເງ ິນພາຍໃນປະເທດ ແລະ ທັງຊື້
ເຄື່ອງຈັກເຂົາເຈົ້າໄປແດ່ ລົງທຶນຫລາຍ
ຮ້ອຍລ້ານ ໄລຍະໜຶ່ງກໍໄດ້ຂາຍແທ້, 
ໄລຍະທີ 2 ລາຄາຕົກ. ຄຣີບໂຕນີ້ກໍຄື
ກັນ ການລົງທຶນຫລາຍໃນປັດຈຸບັນນີ້ 
ແຕ່ວ່າການຜະລິດນີ້ຍັງບໍ່ທັນໄດ້, ແຕ່
ເງິນທ່ີເຂ້ົາໄປໃນຂະບວນການດ່ັງກ່າວ
ນີ້ໄດ້ໄປສະຕັອກຢູ່ໃນຕະຫລາດຂອງ
ຕ່າງປະເທດແລ້ວ ຖອນອອກໄດ້ແຕ່ບໍ່
ຢາກຖອນຍ້ອນວ່າລາຄາຕົກ ໃຜກໍສະ
ລໍໂຕ ບັນຫາດັ່ງກ່າວນີ້ພາໃຫ້ເງິນຕາ
ຮົ່ວໄຫລ ແລະ ເງິນທີ່ໄປກັກຂັງທີ່ບໍ່
ໄດ້ໝູນວຽນທາງດ້ານເສດຖະກິດ
ແມ່ນເສຍຫາຍຫລາຍ ຢາກໃຫ້ລັດ
ຖະບານເບິ່ງຄືນ. 

ອັນທີສາມ ນີ້ຕໍ່ກັບບັນຫາ
ຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ຫລື ໂຄງການສຳປະ
ທານທ່ີດິນຂອງເອກະຊົນໃນການລົງ
ທຶນຕ່າງໆບໍ່ວ່າເຂດພິເສດຕ່າງໆ, ຂ້າ
ພະເຈົ້າ ເຫັນວ່າຢູ່ໃນບັນດາຕົວເມືອງ
ໃຫຍ່ໆຄື ນະຄອນຫລວງວຽງຈັນ ຫລື 
ແຂວງອື່ນໆນີ້ ຍັງເປັນການເສຍໂອ
ກາດໃນການພັດທະນາຫລາຍ ເພາະ
ວ່າບາງໂຄງການນີ້ຈັບຈອງມາ ໄດ້ສຳ
ປະທານມາໄດ້ 10 ປີ ຫລື 15 ປີ, 20 
ປີ ມາແລ້ວ ແຕ່ກໍບໍ່ເຫັນວ່າພັດທະນາ, 
ລັດຖະບານຄວນມີມາດຕະການອັນ
ໃດອັນໜຶ່ງ ເຖິງວ່າສັນຍາຈະເຊົ່າໄປ 
45 ປີ, 50 ປີ ແຕ່ພວກເຮົາຄວນມີ
ໂຄງການວ່າກິດຈະການດ່ັງກ່າວດຳ
ເນນີໄປຕາມແຜນ   ຫລບື ໍຄນັບໍໄ່ດ້ຄວນ
ມີນະໂຍບາຍອັນອ່ືນເພ່ືອຈະຫັນທິດ 
ເພາະວ່າເປັນການອຸດຕັນໃນການພັດ
ທະນາ. ຫລາຍໂອກາດຫລາຍນັກລົງ
ທຶນເຂ້ົາມາລະມາເຫັນບັນຫາບ່ອນທ່ີ
ຕ້ັງທຳເລດີໆຖືວ່າສຳປະທານໄປໝົດ
ແລ້ວ, ແຕ່ບໍ່ໄດ້ພັດທະນາ ບໍ່ແມ່ນ 5 
ປີ, 10 ປີ, 15 ປີ ຜ່ານມາກໍຍັງຄືເກົ່າ 
ບັນດາທ່ານຄົງຈະເຫັນວ່າຫລາຍໂຄງ
ການຢູ່ໃນນະຄອນຫລວງວຽງຈັນບໍ່
ໄດ້ຮັບການພັດທະ ນາເທົ່າທີ່ຄວນ. 

ອັນສຸດທ້າຍ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍປະ
ກອບສ່ວນເລື່ອງການພັດທະນາພ້ືນ
ຖານໂຄງລ່າງທ່ີຕິດພັນກັບຖະໜົນຫົນ
ທາງຢູ່ໃນຕົວເມືອງ ຫລື ຕິດພັນກັບ

ການດຶງດູດການທ້ອງທ່ຽວ. ໃນສະ
ພາບປັດຈຸບັນນີ້ເຮົາເຫັນວ່າຖະໜົນ
ຫົນທາງຢູ່ໃນຕົວເມືອງ ບໍ່ວ່າຈະຢູ່ໃນ
ນະຄອນຫລວງວຽງຈັນ ຫລືວ່າແຂວງ
ຕ່າງໆ, ບັນດາຕົວເມືອງເປເພ່ຫລາຍ. 
ຕ່ໍກັບບັນຫາດ່ັງກ່າວນີ້ມັນມີຜົນກະ
ທົບຕໍ່ການທ່ອງທ່ຽວ ນັກທ່ອງທ່ຽວ
ເຂົ້າມານີ້ ນັກທ່ອງທ່ຽວຄັ້ນມັນມາ
ທ່ອງທ່ຽວ ຄັ້ນຄົນມັນມີເງິນມັນມາ 
ຄັ້ນມາລະມາເຫັນສະພາບຖະໜົນຫົນ
ທາງບໍ່ມີຄວາມປອດໄພ ເຂົາກໍບໍ່ຢາກ
ມາ, ສະນັ້ນແລ້ວ ເປັນໄປໄດ້ບໍ່ວ່າ ຢາກ
ໃຫ້ມີການບູລະນະທາງໃຫ້ຕິດພັນກັບ
ທັງເມືອງທັງບ້ານ. ຂ້າພະເຈົ້າເຄີຍປຸກ
ລະດົມປະຊາຊົນເຮັດທາງຮ່ອມ ທາງ 
ຊອຍ ແລະ ບູລະນະ ເຂົາເຈົ້າມີຄຳສະ
ເໜີວ່າ ຖ້າວ່າເງິນທີ່ເຂົາເຈົ້າປະກອບ
ສ່ວນຫັນສາມາດໄປລົບອາກອນ ຫລື 
ພາສີອັນໃດອັນໜຶ່ງໄດ້ ເຂົາເຈົ້າມີ
ຄວາມສົນໃຈຢາກບູລະນະໃຫ້ທາງ
ຫັ້ນດີ ທາງໜ້າຮ້ານ, ໜ້າບໍລິສັດ, 
ທາງເຂົ້າບ້ານ, ທາງເຂົ້າເມືອງເຂົາເຈົ້າ
ສາມາດບູລະນະຮັກສາໃຫ້ມັນໄດ້ປົກ
ກະຕິ. ແຕ່ວ່າໃນປັດຈຸບັນນີ້ ພວກເຮົາ
ເຮັດບໍ່ໄດ້ ທາງທັງເມືອງ, ທັງບ້ານ 
ແມ່ນຂຶ້ນກັບກະຊວງ ຂຶ້ນກັບນະ
ຄອນຫລວງ ເຖິງວ່າຂຸມນ້ອຍໆພວກ
ເຮົາກໍບໍ່ສາມາດບູລະນະໄດ້ປຸກລະດົມ
ກັນບໍ່ໄດ້ກໍຍ້ອນບັນຫາດັ່ງກ່າວ. ຂ້າ
ພະເຈົ້າຢາກສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານ
ຄວນມີນະໂຍບາຍໃນການປະກອບ 
ສ່ວນໃນການບູລະນະສ້າງທາງຊອຍ 
ທາງຮ່ອມຕ່າງໆນີ້ ຄວນຈະເອົາລາຍ
ຈ່າຍບວກ-ລົບ ໃນການເສຍພາສີອາ
ກອນໃນທຸລະກິດຂອງເຂົາເຈົ້າຫັ້ນ. 

ອັນສຸດທ້າຍ ກ່ຽວກັບການ
ສຶກສາກໍເປັນບັນຫາທີ່ສຳຄັນ ຂ້າພະ
ເຈົ້າຢາກຂໍສະເໜີ: ອັນທີ 1 ນີ້ຕົວຊີ້
ວັດຂອງການສຶກສາ ຄວນຈະຍົກໃຫ້
ເຫັນໃນການພັດທະນາພ້ືນຖານໂຄງ
ລ່າງ. ຜ່ານມານີ້ພວກເຮົາບໍ່ເຫັນ ເຮົາ
ເຫັນແຕ່ໂຕຊີ້ວັດວ່ານັກຮຽນອອກ-
ນັກຮຽນເຂົ້າເທົ່າໃດ. ແຕ່ວ່າບັນຫາ
ພ້ືນຖານໂຄງລ່າງຢາກໃຫ້ສະມາຊິກ
ສະພາ ຫລືວ່າກອງປະຊຸມຮັບຮູ້ນຳກັນ
ວ່າຍັງຈັກໂຮງຮຽນທີ່ຍັງບໍ່ທັນໄດ້ມາດ
ຕະຖານຂ້ຶນຢູ່ແຕ່ລະເມືອງແຕ່ລະບ້ານ
ແຕ່ລະແຂວງຫັ້ນ ຕົວຢ່າງວ່າ ໂຮງ
ຮຽນທ່ີບໍ່ມີວິດຖ່າຍມີຈັກໂຮງຮຽນ
ແທ້, ໂຮງຮຽນທີ່ຂາດນ້ຳ, ຂາດໄຟ 
ແລະ ອື່ນໆ ເພາະວ່າຄຸນນະພາບການ
ສຶກສາມັນຕ້ອງຂ້ຶນກັບຫລາຍປັດໄຈ
 ບໍ່ແມ່ນແຕ່ຄູກັບນັກຮຽນເທົ່ານັ້ນ, ຂຶ້ນ
ກັບວັດຖຸພື້ນຖານໂຄງລ່າງ ການຮັບ
ໃຊ້ຕ່າງໆ. ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ຖ້າເຮົາ
ເວ້ົາຄຸນນະພາບການສຶກສາກໍຕ້ອງເວ້ົາ
ວ່າໂຄງປະກອບການສຶກສາຕ່າງໆໃນ
ການຜະລິດບຸກຄະລາກອນພ້ອມສຳ
ໃດແລ້ວ ແຕ່ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານຍົກ
ຂຶ້ນມາ 5 ປີ ສະໄໝນີ້ຈະໃຫ້ພື້ນຖານ
ໂຄງລ່າງການສຶກສານີ້ຍັບຂ້ຶນໄປເທ່ົາ
ໃດເປີເຊັນ; ອັນທີ 2 ຢາກໃຫ້ສືບຕໍ່
ແກ້ໄຂບັນຫາຄູເຫລືອບໍ່ພໍ ຫລືວ່າ ຄູອາ
ສາສະໝັກ ໃນຄວາມເປັນຈິງແລ້ວ
ແມ່ນຄູບໍ່ພໍ ຂ້າພະເຈົ້າກໍໄປເບິ່ງໃນບັນ
ດາຊົນນະບົດຕ່າງໆນີ້ແມ່ນຄູບໍ່ພໍແທ້, 
ແຕ່ວ່າບັນຫາຄູອາສາສະໝັກຖ້າເຂ້ົາ
ລັດຖະກອນເຂົ້າບໍ່ໄດ້ຊື່ໆ ແຕ່ຄວາມ
ເປັນຈິງແລ້ວໂຮງຮຽນນັ້ນຢາກໃຊ້
ແທ້ບໍນາຍຄູ.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ປະເດີມ
ພອນ ສົນທະນີ ສະ ມາຊິກ ສະ ພາ ແຫ່ງ 
ຊາດ ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງ ທີ 14 ແຂວງ 
 ສາ ລະ ວັນ ຕໍ່ບົດລາຍງານລັດຖະບານ 
ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ 
ແລະ ແຜນເງິນຕາ

ກ່ອນ ອື່ນ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ກໍ ຂໍ ສະ 
ແດງ ຄວາມ ເຫັນ ດີ ເປັນ ເອ ກະ ພາບນຳ 
ການ ສະເໜີ ກໍ ຄື ການ ປະ ກອບ ຄຳ ຄິດ 
ຄຳ ເຫັນ ຂອງ ບັນ ດາ ທ່ານທັງ ໝົດ ຜ່ານ 
ມານັ້ນ ຈຸດ ທີ່ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ ປະ ກອບ
 ຄຳ ເຫັນ ນີ້: 

ອັນ ທີໜຶ່ງ ຢາກ ໃຫ້ ຂໍ້ ສັງ ເກດ
 ກ່ຽວ ກັບ ການ ສະຫລຸບ ແລະ ການ ສ້າງ
 ແຜນ ກໍເຂົ້າ ໃຈ ວ່າ ການ ສະຫລຸບ ກໍ
ຄື ການ ສ້າງ ແຜນນີ້ ແມ່ນ ພວກ ເຮົາ ອີງ 
ໃສ່ຄວາມ ຮູ້ ຄວາມ ສາ ມາດ ກໍ ຄື ປະ ສົບ
 ການ ໃນ ການ ປະ ຕິ ບັດ ຜ່ານ ມາ ແຕ່ ລະ 
ໄລ ຍະ , ແຕ່ ວ່າ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ກໍຍັງ ເຫັນ ວ່າ
 ປະ ເດັນ ສຳ ຄັນ ເຊິ່ງ ເຮົາ ເຂົ້າ ໃຈ ວ່າ ສິ່ງ 
ທີ່ ເຮົາ ຂຶ້ນ ແຜນ ມານັ້ນ  ແມ່ນ ສິ່ງ ທີ່ ເຮົາ 
ຢາກ ໄດ້ ແລະ ກໍ ອີງ ໃສ່ ງ ົບ ປະ ມານ ທີ່ 
ມີ ບາງ ເທື່ອນີ້ກໍຢາກ ໄດ້ຫລາຍ ກ່ອນນີ້ 
ຢາກ ເຮັດ ດີ ກ່ອນນີ້  ແຕ່ງ ົບ ປະ ມານ  ກໍ
ຈຳ ກັດ ພວກ ເຮົາ ກໍພະ ຍາ ຍາມ ກຳ ນົດ
 ເອົາ ສຳ ນີ້ ຄິດ ວ່າຫລາຍ ກະ ຊວງຫລາຍ
ພາກສ່ວນກໍພະ ຍາ ຍາມ ເຮັດ ແນວ
ນັ້ນ ກໍພະ ຍາ ຍາມ ເຮັດ ແນວນັ້ນ. ແຕ່ 
ທັງ ນີ້ ທັງ ນັ້ນ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ  ທີ່ ເປັນ
 ປັດ ໃຈ ຕັດ ສິນ ອີກ ຢ່າງ ໜຶ່ງ ກໍ ແມ່ນ ງ ົບ 
ປະ ມານ ພວກ ເຮົາ ພ້ອມ ກັນ ຂຶ້ນ ແຜນ 
ວ່າ ຊິ ເຮັດ ອັນ ນັ້ນ ທໍ່ ນັ້ນ ເຮັດອັນ ນີ ທໍ່ ນີ້ 
ແຕ່ ສຸດ ທ້າຍງ ົບ ປະ ມານບໍ່ ມີ ຫລືມາ ຊ້າ 
ກໍຄິດ ວ່າ ຊິ ບັນ ລຸ ຊິ ຂັບ ເຄື່ອນ ແຜນ ດັ່ງ
 ກ່າວ ແມ່ນ ຍາກ, ຈັ່ງ ຊັ້ນ ເຫັນ ຄວາມ 
ຈຳ ເປັນ ວ່າ ຜູ້ ທີ່ ບັນ ຊາ ງ ົບ ປະ ມານນີ້ 
ຈະມີ ກົນ ໄກ ການ ປະ ສານ ງານ ແນວ ໃດ
 ໃຫ້ ສາ ມາດ ຂັບ ເຄື່ອນ ວຽກ ນີ້ ໄດ້ ອັນ 
ຈຸດ ທີໜຶ່ງ ທີ່ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ ຍົກ ຂຶ້ນ.

ຈຸດ ທີສອງ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ 
ຍົກ ຂຶ້ນ   ເລື່ອງ ການ ບໍ ລິ ຫານ   ລັດໃຫ້ ມີ 
ປະ ສິດ ທິ ພາບນີ້ ຫາກກໍຫລາຍ ທ່ານ 
ໄດ້ ມີ ຄຳ ເຫັນ ໄປ ແລ້ວ ວ່າ ຄ່າ ຄອງ ຊີບ
ກໍ ຂຶ້ນ ສູງ ເງິນ ນະ ໂຍ ບາຍ ເງິນ ເດືອນ
ກໍ ຍັງ ຄື ເກົ່າ ແລະ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ກໍ ຢາກ ຢືນ
 ຢັນ ຄືນ ແລະ ເຫັນຄວາມ ເອ ກະ ພາບ 
ຄືນ ວ່າ ຖ້າ ວ່າ ນະ ໂຍ ບາຍ ເງິນ ເດືອນ 
ຂອງ ພວກ ເຮົາ ຍັງ ຢູ່ ແບບ ນີ້ ໄປ ອີກດົນ 
ນີ້ ນະ ຄຳ ວ່າ ຮັບ ປະ ກັນ ຄຸນ ນະ ພາບ 
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ແລະ ປະ ສິດ ທິ ພາບນີ້ ບໍ່ ຢາກ ຮັບ ປະ 
ກັນ ປານ ໃດ ສຳ ລັບ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ໄດ໋, 
ແຕ່  ແນ່ນອນ ວ່າ ເບື້ອງ ລັດ ຖະ ບານ
ກໍ ໄດ້ ມີ ຄວາມ ພະ ຍາ ຍາມ ວ່າຈະ ພະ ຍາ
 ຍາມທົ ບ ຖວນ ຄືນ ຈະ ພະ ຍາ ຍາມ ເບິ່ງ 
ຄືນເງິນ ນະ ໂຍ ບາຍ ເງິນ ເດືອນນັ້ນ 
ແລະ ສິ່ງ ທີ່ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ ຍົກ ຂຶ້ນຢູ່ນີ້
ວ່າຢາກ ໃຫ້ ເບິ່ງ ນີ້ແມ່ນ ເບິ່ງ ຫຍັງ, ເຮົາ
 ມີ ໜ້ອຍ ຫັນ ນ່າ ເຮົາ ມີ ໜ້ອຍ ເບິ່ງ 
ຄວາມ ຈຳ ເປັນ ພ້ືນ ຖານ ທ່ີ ມີ ຄວາມ  ເອ 
ກະ ພາບ ຕົວ ຢ່າງ: ຜູ້ ທີ່ ເຮັດ ວຽກ ຢູ່ ຫ່າງ 
ໄກ ສອກຫລີກ  ຈະ ຕ້ອງ ການ ງ ົບ ປະ 
ມານ ແນວ ໜຶ່ງ ຕ່າງ ຫາກ, ຜູ້ ທີ່ ເຮັດ 
ວຽກ ຢູ່ ໃນ ເມືອງ ກໍ ຕ້ອງ ການ ແນວ ໜຶ່ງ
ຕ່າງ ຫາກ ແລະ ງ ົບ ປະ ມານ ທີ່ ຈໍ າ ເປັນ
 ພື້ນ ຖານ ຫັ້ນ,  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ  ຄວນ
 ໄດ້ ມີ ການ ຊົມ ໃຊ້ ເທົ່າ ທຽມ ກັນ ຍົກ
 ຕົວ ຢ່າງ  ຜູ້ ທີ່ ເດີນ ທາງ ໄກ ເງິນ ເດືອນ,
ເດີນທາງກໍ ບໍ່ ພໍ ແລ້ວ,  ຍົກ ຕົວ ຢ່າງ ຊິ 
ໃຫ້ ເຂົາ ມີ ຄຸນ ນະ ພາບ ມີ ປະ ສິດ ທິ ພາບ 
ໃນ ການ ເຮັດ ວຽກ ນີ້  ຖ້າ ຈະ ໃຫ້ ມັນ 
ຮ້ອຍ ມັນ ກໍ ບໍ່ ຢາກ ຮ້ອຍ ປານ ໃດ ຂ້າ ພະ
 ເຈົ້າ ຄິດ ແລະ ຜູ້ ທີ່ບໍ່ ໄດ້ ເດີນ ທາງ ໄກ 
ງ ົບ ປະ ມານກໍ ໄດ້ ສ່ຳກັນ ຍົກ ຕົວ ຢ່າງ ຊີ້ 
ເນາະ ອັນ ນີ້ ແມ່ນ ຍົກ ຕົວ ຢາງ ບາງ ອັນ 
ທີ່ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ ຕັ້ງ ຂຶ້ນ ວ່າ  ເວ ລາ ເຮົາ 
ປບັ ປງຸ ນະ ໂຍ ບາຍນີ ້      ຄວນ ໄດ້ ຄຳ ນງຶ ເຖິງ
ວ່າ  ອັນ ໃດ ແມ່ນ ຄວາມ ຈຳ ເປັນ ພ້ືນ ຖານ
 ທີ່ ມີ ຄວາມ ເປັນ ເອ ກະ ພາບ ໂຕນີ້ໆ ທີ່ 
ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຍົກ ຂຶ້ນນັ້ນຄື  ຢູ່ ສ ສ.ຫວຽດ
 ນາມ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າໄດ້ ຍິນ ແຕ່ ຊຸມ ປີ 80 
ພຸ້ນ ໄດ໋ ອັນ ພາ ສາ ຫວຽດ ເພິ່ນ ເອີ້ນ ວ່າ
ເຈິ້ ເກິ໋ບ ຄູ ວຶກ (Trợ cấp khu vực) 
ຫັນນະເນາະ ເພິ່ນມີແຕ່ດົນແລ້ວອັນນີ້
ນະ  ໝາຍວ່າ ເປົ້າໝາຍພວກເຮົາຄວນ
ໃຫ້ກັນແນວໃດ, ອັນໃດກໍຢ່າ, ເທົ່າ
ທຽມກັນໝົດນີ້ມັນກໍຊິມີຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກໃນການຮັບປະກັນຄຸນນະພາບ.

ອັນຕໍ່ມານີ້ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ຍົກຂຶ້ນ ແມ່ນເລື່ອງຊັບພະຍາກອນມະ
ນຸດ ໂຕນີ້ນີ້ ມັນກໍຕິດພັນກັບຫລາຍຂະ
ແໜງການ ກໍຂ້າພະເຈົ້າຈະຍົກຂຶ້ນນີ້ 
ບໍ່ໝາຍວ່າມີແຕ່ກະຊວງແຮງງານຄືບໍ່
ເຮັດ ທີ່ຂ້າພະເຈົ້າຢາກເວົ້ານີ້ໄດ໋ ຍົກ
ຕົວຢ່າງວ່າ ປັດຈຸບັນນີ້ນະ ຄວາມຕ້ອງ
ການຂອງຕະຫລາດແຮງງານນີ້ ມັນ
ແມ່ນແລ້ວບໍ ວ່າລະບົບການສຶກສາ
ຂອງເຮົາຕອບສະໜອງຄວາມຕ້ອງ
ການຕະຫລາດແຮງງານ, ເຮົາມີຫລາຍ
ວິສາຫະກິດ, ມີຫລາຍບໍລິສັດ ບາດນີ້

ເຮົາມາເບິ່ງວ່າແຕ່ລະບໍລິສັດ, ວິສາຫະ
ກິດ ມັນມີດ໋ອກເຕີຈັກຄົນ, ປະລິນຍາ
ໂທຈັກຄົນ, ນອກຈາກນັ້ນ ແມ່ນໃຜ 
ແລະ ເຮົາເປັນຫຍັງບໍ່ຝຶກ ບໍ່ສ້າງຄວາມ
ເຂົ້າໃຈ ບໍ່ສ້າງລະບົບໃຫ້ໄປດຶງດູດຄົນ
ໃຫ້ໄປລະບົບແນວນັ້ນ, ດຽວນີ້ນັກລົງ
ທຶນຊິມາລົງທຶນນີ້ເຂົາບໍ່ໄດ້ມາຖາມ
ໄດ໋ວ່າຈົບປະລິນຍາເອກຈັກຄົນ ປະ
ລິນຍາໂທຈັກຄົນ ເຂົາຈະເອົາຄົນທີ່
ເຂົາຕ້ອງການເອົາມາເຮັດວຽກ ມີຄຸນ
ນະພາບນັ້ນມາເຮັດວຽກ ແລະ ບາດ
ນີ້ ເຮົາພັດພາກັນຝຶກກັນຍາດເອົາໃບ
ປະກາດ ໄປຍາດເອົາຊັ້ນເງິນເດືອນ 
ເຜີໆ ຄຸນນະພາບນີ້ຈັກສໍ່າໃດ. ຂ້າພະ
ເຈົ້າຄິດວ່າ ເຮົາຄວນມີກົນໄກລຸກໃໝ່
ນັ່ງໃໝ່ ຄິດວ່າດຽວນີ້ ເຮົາຈະສ້າງກຳ
ລັງແຮງງານເຮົາຄືແນວໃດ ເພື່ອໃຫ້
ຕິດພັນກັບຄວາມຕ້ອງການກັບຕະ
ຫລາດແຮງງານ ແລະ ຈະບໍ່ແມ່ນແຕ່
ກະຊວງແຮງງານ ວຽກເຮັດໂຕນີ ອັນ
ນີ້ແມ່ນຂ້າພະເຈົ້າຢາກຕັ້ງຂຶ້ນ. 

ປະເດັ່ນຕໍ່ມາ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ຍົກຂຶ້ນ ເລື່ອງການຍົກລະດັບຊີວິດ
ການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ. ການຍົກ
ລະດັບຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ
ນີ້ ກໍແນ່ນອນແລ້ວ ດຽວນີ້ໆການມີສະ
ຕິ, ການມີສ່ວນຮ່ວມ, ການເປັນເຈົ້າ
ການໃນການປະຕິບັດນິຕິກໍາລະບຽບ
ກົດໝາຍນີ້ ໃນສັງຄົມເຮົານີ້ ບາງເທື່ອ
ກໍຄິດວ່າ ບາງຈຸດ, ບາງບ່ອນ, ບາງກຸ່ມ
ຄົນ ກໍບໍ່ທັນສູງປານໃດ. ຕົວ
ຢ່າງ ກົດໝາຍປະກັນສັງຄົມ, ກົດ
ໝາຍປະກັນສຸຂະພາບ ຄັນກົດໝາຍ
ປະກັນສຸຂະພາບນີ້ ຕ້ອງເວົ້າຈະແຈ້ງວ່າ 
ມັນຕ້ອງສະໜອງງ ົບປະມານໃຫ້ພຽງ
ພໍ ແລະ ການບໍລິການກໍຕ້ອງມີຄຸນນະ
ພາບ ແລະ ການບໍລິການຂັ້ນພື້ນຖານ 
ແລະ ປະກັນສັງຄົມກໍຄືກັນ ວ່າເປັນ
ພາກບັງຄັບ ທຸກຫົວໜ່ວຍວິສາຫະກິດ
ໃນລະດັບໃດທີ່ເປັນພາກບັງຄັບ, ແຕ່
ຕົວຈງິ   ປະກນັສງັຄມົທຸກມືນ້ີໄ້ດ້ຈກັເປີ
ເຊັນຂອງກຸ່ມເປົ້າໝາຍ ບໍ່ໄດ້ຮອດ
40% ຂອງກຸ່ມເປົ້າໝາຍຊໍ້າ, ບາດນີ້
ປະກັນສັງຄົມ ແລະ ປະກັນສຸຂະພາບ
ມັນດຸ່ນດ່ຽງກັນໄດ໋ ຖ້າວ່າເຂົ້າປະກັນ
ສັງຄົມຫລາຍ ປະກັນສັງຄົມເປັນລະ
ບົບທ່ີສ້າງຂ້ຶນແບບໃຫ້ກຸ້ມຕົນເອງທາງ
ດ້ານການເງນິ ຊ່ວຍເຫລືອເຊ່ິງກັນແລະ
ກັນ, ສະເລ່ຍຄວາມສ່ຽງ, ຊື້ປະກັນສຸ
ຂະພາບ ບໍ່ແມ່ນຊິມີຄວາມສ່ຽງ ຊື້ປະ
ກັນສຸຂະພາບ ແມ່ນມີລັດຖະບານອູ້ມ
ໂດຍມີການຈ່າຍຮ່ວມ ເຂົາເອີ້ນວ່າ 
ໂກເພເມັ້ນ (Go Payments) ປະ
ກັນສັງຄົມເຂົາເອີ້ນວ່າ ພີ້ເພເມັ້ນ 
(Prepayment) ໝາຍຄວາມວ່າ ຕ້ອງ
ຈ່າຍກ່ອນ ແລ້ວເອົາເງິນດັ່ງກ່າວມາ
ສະເລ່ຍນໍາກັນ ແລະ ຜູ້ທີ່ເປັນປະກັນ
ສັງຄົມກໍໄດ້ຮັບປະກັນສຸຂະພາບ ລະ
ບາດນີ້ ເຂົາເຈົ້າຢາກຈ່າຍລະບົບປະກັນ
ສຸຂະພາບດ້ວຍເຂົາເອງ ເຊິ່ງວ່າຜູ້ທີ່ບໍ່
ເ ຂ້ົາປະກັນສັງຄົມຫ້ັນລະແມ່ນເຂົາ
ເຈົ້າເອົາເງິນລັດໄປ.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ທ່ານ ປອ.
ໄຊບັນດິດ ຣາຊະພົນ ສະມາຊິກ ສະພາ
ແຫ່ງ ຊາດ  ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 15 ແຂວງ 
ໄຊສົມບູນ ຕໍ່ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະ
ບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງ
ລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ

ກ່ອນ ອື່ນ ໝົດ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຂໍ
ສະ ແດງ ຄວາມ ເປັນ ເອ ກະ ພາບ ຕ່ໍກັບ
 ຄຳ ຖາມ ເຈາະ ຈີ້ມ ຂອງ ທ່ານປະ ທານ  
ພ້ອມ ກັນ ນັ້ນ ກໍ ເຫັນ ດີ ເປັນ ເອ ກະ ພາບ
  ຕ່ໍ  ກັບ ບົດ ປະ ກອບ ຄຳ ເຫັນ ຂອງ ຄະ ນະ 
ປະຈຳ ສະ ພາ ແຫ່ງ ຊາດ, ແຕ່ກໍ ມີ ບາງ 
ບັນ ຫາ ທີ່ ຢາກ ຈະ ເພີ່ມ ເຕີມ ແລະ  ແລກ
 ປ່ຽນ ນຳ  ໂດຍ ສະ ເພາະ  ກ່ຽວ ກັບ ຄຳ 
ຖາມ ທີ່ ວ່າ ພວກ ເຮົາ ຈະ  ເຮັດ ໄດ້ ບໍ່ ອັດ
 ຕາ ເຕີບ ໂຕ ສຳ ລັບ 2023 GDP 
4,5% ນີ້ ເນາະ, ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ເປັນ
 ໄປ ໄດ້ ກໍເຫັນ ດີ ເນາະ ແຕ່ວ່າ ພວກ ເຮົາ
 ຈະ ຕ້ອງໄດ້ ອອກ ແຮງ ຕື່ມ, ຈະ ຕ້ອງ ໄດ້
ສ້າງ ກົນ ໄກ ສ້າງ ສັກ ກະ ຍາ ພາບ
ຫລາຍໆ ຢ່າງ ເພີ່ມ ຕື່ມ. ໃນ ນັ້ນ,  ຂ້າ ພະ
 ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ໜ່ຶງໃນ ໂຄງ ການ ທ່ີ ພວກ 
ເຮົາ ຈະ ເບິ່ງຕື່ມ ແມ່ນ ອີງ ໃສ່ ດຳ ລັດ ໂຕ 
ອອກ ໃໝ່  ກ່ຽວ ກັບ ພົນ ລະ ເມືອງ ກິດ ຕິ 
ມະ ສັກ 279/ລບ, ລົງ ວັນ ທີ 9/8/
2022 ນີ້ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າຄິດ ວ່າ ຜ່ານ ມາ 
ພວກ ເຮົາ ໄດ້ ອອກ ໃຫ້ ຕ້ັງ ແຕ່ ຜູ້ ທ່ີ ມີ ຜົນ
ງານ ແລ້ວ ເນາະ ຜູ້ ທີ່ ໄດ້ ເຮັດ ໄປ ແລ້ວ
 ພວກ ເຮົາໄດ້ ໃຫ້ ເພິ່ນ. ແຕ່ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ
 ຄິດ ວ່າ  ແຫລ່ງ ລາຍ ຮັບ ຕົວ ຈິງຫລັກໆ 
ນີ້ ແມ່ນຕ້ອງໄດ້ ມາ ຈາກ ຜູ້ ທີ່ ຍັງ ບໍ່ ທັນ 
ໄດ້ ມາ ເຮົາ ຢາກດຶງ ດູດ ເອົາແຮງ ງານ ອັນ
 ໃໝ່ ເຮົາ ຢາກ  ດຶງ ດູດໄດ້ ແຫລ່ງ ທຶນ ອັນ 
ໃໝ່  ເຮົາ ຈະ ຕ້ອງ ອອກ ກົນ ໃກ ອັນ ໃໝ່ 
 ຕ້ອງອອກນ ະ ໂຍ ບາຍອັນ ໃໝ່ ເນາະ. ຢູ່ 
ໃນ ນີ້ ເພິ່ນກໍ ວ່າ  ລົງທຶນ 500.000 
ໂດ ລາ  ຫາ 1.000.000 ໂດ ລາ, ຖ້າ 
ຫາກວ່າ 1.000.000  ໂດ ລາ ຕໍ່ ຄົນ  ຜູ້ 
ໃໝ່ ມາ ລົງ ທຶນ ມີ ພັນ ຄົນມາ ເຮົາ ກໍ ຈະ 
ໄດ້ 1 ຕື້, ໃນ 1 ຕື້ ໂດ ລານັ້ນ (ຂໍ ອະ
 ນຸ ຍາດ ເວົ້າ ເປັນເງິນ ໂດ ລາ)  ຈະ ສ່ຳ ກັບ
ວ່າ 6% ຂອງ GDP ສາ ມາດຫລຸດ 
ຄວາມ ດຸ່ນດ່ຽງ ງ ົບ ປະ ມານ  ໄດ້ ຊຶ່ງ 
2,16% ທີ່ ທ່ານ ລັດ ຖະ ມົນ ຕີ ກະ ຊວງ 
ການ ເງິນ ທີ່ ໄດ້ ເວົ້າ ໄປ ແລ້ວນັ້ນ ອັນ ນີ້ 
ແມ່ນວິ ທີ ການ ໜ່ຶງ ທ່ີ ຈະ ສ້າງ ລາຍ ຮັບ 
ໄດ້ ດີ. ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ປະ ເທດລາວ 
ເຮົາ ນີ້ ຍັງ ແມ່ນ ປະ ເທດ ທີ່ ສົດ ໃສ   ປະ 
ເທດ ທີ່ ສວຍ ງາມ ໃຜ ກໍ ຢາກ ມາ ໃຜ ກໍ 
ຢາກ ມາ ທ່ຽວ ແລະ ຢາກມາ ຢູ່ ອີກ 
ດ້ວຍ  ອັນ ນີ້  ພວກ ເຮົາ ຄວນ ເບິ່ງ ຄື່ນ ຕື່ມ  
ແລະ  ອອກນະ ໂຍ ບາຍຢ່າງຄັກ ແນ່ ອັນ
 ນີ້ຈະ ສ້າງ ລາຍ ຮັບໄດ້ ດີ.

ອັນ ທີສອງ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ  ຂໍ
ປະ ກອບ ຄຳ ເຫັນ  ດັ່ງ ນີ້ : ຫລາຍໆ ທ່ານ
ກໍໄດ້ ເວົ້າ ໄປ ແລ້ວ  ແມ່ນກ່ຽວ ກັບ ເລື່ອງ
ວິ ຊາ ຊີບ. ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ  ຄິດ ວ່າໃນ ຍຸກປັດ 
ຈຸ ບັນ ນີ້ຫາ ອະ ນາ ຄົດ ໂດຍ ສະ ເພາະ ເຮົາ 

ຕ້ອງ ເບິ່ງ ອະ ນາ ຄົດ ໃນ ອາ ນາ ຄົດ ນີ້ 
ຫລາຍໆ ວິ ຊາ ການ   ຈະ ຫາຍ ຕົວ ໄປ ຈະ 
ໝົດ ໄປ ຈະ ບໍ່ ໄດ້ມີ, ຈະ ນຳ ໃຊ້ ເຕັກ ໂນ 
ໂລ ຢີ ຈະ ນຳ ໃຊ້  AI ຈະ ນຳ ໃຊ້ ອື່ນໆ 
ເຂົ້າ ມາ,  ຄັນ ຊັ້ນ ແລ້ວ  ພວກ ເຮົາ ຈະ ຕ້ອງ 
ກຽມ ພ້ອມ ຕ່ໍ  ກັບການ ປ່ຽນ ແປງ ຂອງ 
ສັງ ຄົມ ວິ ທີ ການ ເຮັດ ຕ່າງໆດັ່ງ ກ່າວນີ້, 
ໂດຍ ສະ ເພາະ ແມ່ນພວກເຮົາເອງນີ້  ເຮົາ
 ຊິ ເຮັດ ຫຍັງ ຫລື ສິ ສ້າງ ລາຍ ຮັບ ຈາກ
 ພວກ ນີ້ ໄດ້ຄື ແນວ ໃດ. ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ວ່າ 
ໜ່ຶງ ໃນ ຫ້ັນເລື່ອງ ເຕັກ ໂນ ໂລຢີຂອງ 
ພວກ ເຮົາ ຍັງ ບໍ່ ທັນ ກຽມ ພ້ອມພຽງ ພໍ 
ສະ ຖາ ບັນ , ສູນຄົ້ນ ຄ້ ວາ, ມະ ຫາ ວິ ທະ 
ຍາ ໄລ, ວິ ທະ ຍາ ໄລ, ວິ ຊາ ຊີບ  ແລະ
ອື່ນໆນີ້ ຍັງ ບໍ່ ທັນ ມີ ພວກເຮົາ ຄວນ ສົ່ງ 
ເສີມ  ເຮັດ ແນວ  ໃດ. ຂໍອະ ນຸ ຍາດ
 ຍົກ ຕົວ ຢ່າງ  ປະ ເທດ ທີ່ ວ່າ ເກັ່ງ ເລື່ອງ 
ການ  Programming ພວກ ເຮົາ ກໍ
ຄວນຈະ ນຳ ໃຊ້ຫລືຊົມ ໃຊ້ ໂຕນີ້ມັນ ຫາ 
ໄດ້ ງ່າຍ ບໍ່ ໄດ້ ຍາກ  ຄົນ ລາວ ຮຽນ ໜັງ 
ສື ເກັ່ງ ໂດຍ ສະ ເພາະ ດ້ານ ສາຍ ທຳ ມະ 
ຊາດ, ຮຽນ ເລກກໍ ເກັ່ງ, ເຄ ມີ ຫລື
ອື່ນໆ ຟີ ຊິກກໍເກັ່ງ ເນາະ, ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ
 ວ່າ ພວກ ເຮົາ ຄວນສົ່ງ ເສີມເອົາ ອັດ ສະ 
ລິ ຍະ ຂອງ ພວກ ເຮົາ ນັກ ຮຽນ ເກັ່ງໆ  
ພວກ ເຮົາ ນີ້ ໂຮງ ຮຽນ ພອນ ສະ ຫວັນ
ອື່ນໆມາ ສ້າງ ພວກ ໂປຣ ແກຣມ 
Programming ໃຫ້ ມັນໄດ້ ຄັກໆ 
ເພາະ ວ່າ ການ ວ່າ ຈ້າງ Programming 
ຕ່າງໆ ແມ່ນ ລະ ດັບ ສູງ.  ຄື ພວກ ເຮົາ ໄດ້
 ຮູ້ ກັນ ແລ້ວ ປັດຈຸ ບັນ  ນີ້ ພວກ ເຮົາ ເປັນ 
ພຽງ ຜູ້ ນຳ ໃຊ້  ແຕ່ພວກ ເຮົາ ຕ້ອງ ກາຍ
ເປັນ ຜູ້ ປະ ດິດ ພວກ ເຮົາ ຈຶ່ງ ຈະ ມີ ມູນ
ຄ່າ ສູງ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່ານີ້ ແມ່ນ ໜຶ່ງ ສາ
 ຂາ ທ່ີ ພວກ ເຮົາ ຈະ ຕ້ອງ ໄດ້ ລົງ ເລິກ ຄັກ 
ແນ່ ແລະ ຄົ້ນ ຄ້ ວາ , ມອບ ໃຫ້ ທາງ  ລັດ
 ຖະ ບານ ຄົ້ນ ຄ້ ວາ ຕື່ມ. ນອກ ຈາກນັ້ນ
 ສາ ຂາ ທ່ີ ພວກ ເຮົາ ຄວນ ເບິ່ງ ແມ່ນ ເລື່ອງ 
ສາ ທາ ລະ ນະ ສຸກ, ເລື່ອງ ສຸ ຂະ ພາບ 
ແມ່ນ ໃຜ ກໍ ເປັນ ຫ່ວງ ສຸ ຂະ ພາບ ໃຜ ກໍ
ຢາ ກ ມີອາ ຍຸ ຍືນ ອັນ ນີ້ ກໍແມ່ນສຳ ຄັນ 
ເພາະ ສະ ນັ້ນ ແລ້ວ  ສາ ຂານີ້ ເດ  ພວກ ເຮົາ  
ສິເຮັດ ຈັ່ງ ໃດ ໃນ ເມື່ອ ພວກ ເຮົາ ມີ ປະ 
ເທດ ທີ່ ສວຍ ງາມ ມີ ອາ ກາດ ທີ່ ດີ ມີສີ 
ຂຽວ ມີ ພູມ ສັນ ຖານ  ແລະ ອື່ນໆ ພວກ 
ເຮົາ ຕ້ອງ ສ້າງ ໃຫ້ ມັນ ເກີດ. ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ 
ຄິດ ວ່າ ຄື ດັ່ງ ທ່ານ ປະ ທານ ໄດ້ ເວົ້າ ໄປ 
ແລ້ວ  ທ່ອງ ທ່ຽວ ເຮົາ  ຊິມີ ຫຍັງ ແດ່ ນອກ
 ຈາກ  ທ່ອງ ທ່ຽວທຳ ມະ ຊາດ ທ່ອງ ທ່ຽວ
 ກະ ສິ ກຳ ແລະ ອື່ນໆ, ເຮົາ ຕ້ອງ ມີ ທ່ອງ
 ທ່ຽວ ສຸ ຂະ ພາບ  ອັນ ນີ້ ແມ່ນສຳ ຄັນ
ຫລາຍ  ການ ທ່ອງ ທ່ຽວ ສຸ ຂະ ພາບ ຈະ
 ເຮັດ ໃຫ້ ສ້າງ ລາຍ ຮັບ ໄດ້ ດີ ກວ າ ເກົ່າ 
ເຮົາ ຈະ ບໍ່ ໄດ້ ລົງ ທຶນຫລາຍ ພຽງ ແຕ່ 
ສ້າງ ພ້ືນ ຖານ ອ່ືນໆໃຫ້ ມັນ ກົມ ກຽວ ກັນ
 ຈຶ່ງ ເຮັດ ໄດ້ ເນາະ. ແນ່ນອນ ແລ້ວ ໃນ 
ປັດຈຸ ບັນ ນີ້  ສາ ຂາ ອັນ ໜຶ່ງ ທີ່ ກຳ ລັງ ເຮັດ 
ດີ  ແລະ ກໍ ສ້າງ ລາຍ ຮັບໄດ້ ດີ ກໍຄືສາ 
ຂາ ກະ ສິ ກຳ-ປ່າ ໄມ້ ພວກ ເຮົາ ກໍໄດ້ ສົ່ງ 

ອອກຫລາຍ ມີ ລາຍ ຮັບ ເຂົ້າ ມາຫລາຍ 
ໂດຍ ສະ ເພາະ ແມ່ນ ຢາງ ພາ ລາ, ແຕ່ 
ຢາງ ພາ ລາແທ້ ກໍ ຍັງ ບໍ່ ຮູ້ ວ່າ ຊິມີຜົນ ກະ 
ທົບອີ່ ຫຍັງ ຕໍ່ ໄປ  ຢາກ ໃຫ້ ມີແນວ ອື່ນ 
ຕື່ມ ເນາະ ແລະ  ປັດຈຸ ບັນ ນີ້ ອີກ ອັນ ໜຶ່ງ
ສາ ຂາທ່ີ ພວກ ເຮົາ ກຳ ລັງ ເບິ່ງ ກັນ ເຖິງ
ວ່າ ພວກ ເຮົາ ເປັນ ປະ ເທດ  ແລນ ລິ້ງ 
(Land Link)  ປະ ເທດ ທີ່ ເຊື່ອມ ໂຍງ 
ໄດ້ ສ້າງ ກົນ ໄກຫລາຍໆ ຢ່າງ ໄດ້ ສ້າງ ເສ້ັນ
 ທາງ,  ສາຍ ການ ບິນ,  ທາງ ລົດ ໄຟ ແລະ
ອື່ນໆ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ອັນ ນີ້ ກໍ ຄວນ 
ນຳ ໃຊ້ ໃຫ້ ມັນ ໄດ້ ເນື່ອງ ຈາກວ່າ  ຖ້າ 
ເຮົາ ຜະ ລິດ ກະ ສິ ກຳ ທີ່ ດີ ສີ ຂຽວ ມີ ຄຸນ 
ນະ ພາບ ຕໍ່ ຊີ ວິດ ເຮົາ ສາ ມາດ ສົ່ງ ອອກ 
ໄດ້, ສາ ມາດ ສ້າງ ລາຍ ຮັບ ໄດ້ ດີ ຂ້າ ພະ
 ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ໃຫ້ ແລະ ກໍຄວນ ຄົ້ນ ຄ້ ວາ 
ຕື່ມ ວ່າ  ການ ສົ່ງ ຜະ ລິດ ຕະ ພັນ ພວກ ເຮົາ 
ນີ້ ອອກ ໄປ ຂາຍ ຕ່າງ ປະ ເທດ ໄດ້ ຄື ແນວ
 ໃດ ໂດຍ ສະ ເພາະ ແມ່ນ ຜະ ລິດ ຕະ ພັນ 
ສີ ຂຽວ ຜະ ລິດ ຕະ ພັນ ອໍ ກາ ນິກນີ້ ລະ
 ເນາະ ມັນຈຶ່ງ ຊິມີ ລາຍ ຮັບ ເຂົ້າ ມາ ໄດ້ ດີ 
ພວກ ເຮົາ ຕ້ອງ ການ ມີ ລາຍ ຮັບ ຈຶ່ງ ຊິ ມີ 
ເງິນ ຕາ ສູງ ສ້າງເສດ ຖະ ກິດ ເຂັ້ມ ແຂງ.

ຕ່ໍ ໄປ ທ່ີ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຢາກ ປະ 
ກອບ ຄຳ ເຫັນ ແລະ ແລກ ປ່ຽນ ຕື່ມ ອີກ
 ແມ່ນ ກ່ຽວ ກັບ  ເລື່ອງ ເຂດ ເສດ ຖະ ກິດ
 ພິ ເສດ ປັດຈຸ ບັນ ນີ້ 12 ເຂດ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ
 ຄິດ ວ່າກໍ ຈະ ມີ ສະ ເພາະ ຂອງ ເພ່ິນ ວ່າ ປະ 
ເພດ ຫຍັງຕ່າງໆ, ແຕ່ ມາ ປາ ກົດ ເບິ່ງ ຕົວ
 ຈິງ ແລ້ວ  ມັນ ຍັງ ມີການ ສັບ ສົນ ຫລື ມີ 
ການ ຂັດ ແຍ່ງ ກັບບັນ ດາ ທຸ ລະ ກິດ ທ່ີ ຢູ່
ນອກ ເຂດ ເສດ ຖະ ກິດ . ມັນ ເຮັດ ໃຫ້ ມີ 
ການ ຍາດ ແຍ່ງ ແຮງ ງານ, ຍາດ ແຍ່ງ ສີ 
ມື , ຍາດ ແຍ່ງ ປະ ສົບ ການ ແລະອື່ນໆ 
ສະ ນັ້ນ ແລ້ວ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຈຶ່ງວ່າ ເຮັດ ແນວ
 ໃດ ພ ວກ ເຮົາ ຈຶ່ງ ຊິ ສາ ມາດ ໃຫ້ ມັນ ກົມ
 ກຽວ ກັນ ໄດ້ ລະ ຫວ່າງ ເຂດ ເສດ ຖະ ກິດ
 ພິ ເສດ ແລະ ບໍ່ແມ່ນ  ເສດຖະ ກິດ ພິ ເສດ
 ນີີ້ເນາະ ເພາະ ມັນ ເຮັດ ໃຫ້ ມີ ສອງ ລະ ບົບ
 ທີ່ ວ່າ ມັນ ຂັດ ແຍ່ງ, ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ 
ເຮັດ ແນວ ໃດ  ຖ້າ ວ່າ ເຮັດ ໃຫ້ ເປັນ ອັນ
 ດຽວ ກັນ ກໍເປັນ ການ ດີ ເອົາ ໝົດ ປະ 
ເທດ ເຮົາ ເລີຍ ເປັນ ເສດ ຖະ ກິດ ພິ ເສດ ຊິ
ບໍ່ ດີ ກ່ອນບໍ່ເນາະ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ອັນ
 ນີ້ ຈະ ເປັນ ການ ດຶງ ດູດ ອັນ ໜ່ຶງ ເພ່ືອ ເຮັດ
 ໃຫ້ ໄດ້ ດີ .

ອີກ ບັນ ຫາ ໜ່ຶງ ທ່ີ ຫລາຍໆ 
ທ່ານກໍໄດ້ ເວົ້າ ໄປ ແລ້ວ ກ່ຽວ ກັບ ເລື່ອງ 
SME ພວກ ເຮົາ ກໍ ຮູ້ ກັນ ແລ້ວ ວ່າ ປະ 
ຊາ ຊົນ ລາວ ສ່ວນຫລາຍຈະ ແມ່ນ 
MSME ຫລື SME ແລະ ກົດ ໝາຍ 
ວ່າ ດ້ວຍຈຸນ ລະ ວິ ສາ ຫະ ກິດ,  ກົດ ໝາຍ
ວິ ສາ ຫະ ກິດກໍ  ໄດ້ ມາ ປຶກ ສາ ຫາ ລື ແລະ 
ໄດ້ ມາ ຜ່ານ ທາງ ສະ ພາ ແຫ່ງ ຊາດ ພວກ 
ເຮົາ ນີ້ ແລ້ວ ສະ ນັ້ນ ການ ຈັດ ຕັ້ງ ປະ ຕິ 
ບັດ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ຄວນ ໃຫ້ ເປັນ ໄປ 
ໄດ້ ສິສ້າງ ທະ ນາ ຄານ ເບາະ ຫລື  ສ້າງ 
ກົນ ໄກ ອັນ ໃດ ອັນ ໜຶ່ງ ເຮັດ ໃຫ້ ທຸ ລະ 
ກິດ ພວກນີ້ ເຮັດ ໃຫ້ ຈຸນ ລະ ວິ ສາ ຫະ ກິດ
 ພວກນີ້ ເຂັ້ມ ແຂງ ຂຶ້ນ ໄດ້. ຖ້າ ຫ າກວ່າ 
ພວກນີ້ ເຂັ້ມ ແຂງ ຂຶ້ນ ໄດ້ ເຂົາ ຈະ ຊ່ວຍ 
ໃນ ການ ເສຍ ພັນ ທະ ເສຍ ພາ ລະ ແລະ
ອ່ືນໆ ໃຫ້ ກັບ ງບົ ປະ ມານ ຂອງ ພວກ ເຮົາ 
ໄດ້ ດີ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ  ເຮົາ ຄວນ ທີ່ ຈະ 
ມີ ກົນ ໄກ ທີ່ ດີ ໄປ ກ່ ວານີ້ ໃຫ້ ມັນ ໄດ້ ເຂົ້າ 
ເຖິງ ໝົດ ທຸກ ຄົນ. ບາດນີ້ ສະ ເພາະ ເລື່ອງ
ຈຸນ ລະວິ ສາ ຫະ ກິດ ຫລື  ວິ ສາ ຫະ ກິດ
ນີ້ ຢູ່ ໃນ ທຸກ ຂະ ແໜງ ການ ໂດຍ ສະ 
ເພາະ ບ້ານ ເຮົາ ຕ້ອງ ເນັ້ນ ໃສ່ ການ ບໍ ລິ 
ການ ກະ ສິ ກຳ ແລະ ເຕັກ ໂນ ໂລ ຢີ.

ສຳ ລັບ ບັນ ຫາ ສຸດ ທ້າຍນີ້  
ແມ່ນ ກ່ຽວ ກັບ ເລື່ອງ ການ ຫັນ ໄປ ສູ່ ທັນ 
ສະ ໄໝ  ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຄິດ ວ່າ ພວກ ເຮົາ ຈະ 
ຕ້ອງ ຈິງ ຈັງ ແທ້ໆ ກ່ຽວ ກັບ ການ ຫັນ ໄປ
 ສູ່ ທັນ ສະ ໄໝ ມັນ ຈຶ່ງ ຈະ ຊ່ວຍ ໃຫ້ ມີ 
ຄວາມ ໂປ່ງ ໃສ ມີ ຄວາມ ຊັດ ເຈນ ໂດຍ
 ສະ ເພາະຕ້ອງ ມີ  ກົນ ໄກ ການ ປະ ສານ

 ງານກັນ ຄັກ ແນ່ ລະ ຫວ່າງ  ກະ ຊວງ ທີ່ 
ກ່ຽວ ຂ້ອງ ກະ ຊວງ ເຕັກ ໂນ ໂລ ຢີ ແລະ 
ການ ສື່ ສານ, ທະ ນາ ຄານ ແຫ່ງ ຊາດ 
ແລະ ກະ ຊວງ ການ ເງິນ ເຮັດ ຈັ່ງ ໃດ
 ການ ນຳ ໃຊ ້ເງນິ ຜາ່ນ ລະ ບບົ ບນັ ຊ ີ, ການ 
ໂອນ ການ ໃຊ້ ຈ່າຍ  ຫຍັງຕ່າງໆ ໃຫ້ ມັນ 
ໄດ້ ປະາກົດ ຜົນ ເປັນ ຈິງ  ຢ່າງ ແທ້ ຈິງ ໃນ

 ເວ ລານັ້ນ ເງິນ ຈະ ເຂົ້າ ຢູ່ ໃນ ລະ ບົບ ແລະ
ອ່ືນໆ ຄນັ ຊັນ້ ແລວ້  Digital Currency 
ຂອງ ພວກ ເຮົາ ຈຶ່ງ ຈະ ເກີດ ຂຶ້ນ ໄດ້ ແລະ 
ການ ນຳ ໃຊ້ ເງິນ Digital ກໍ ຈະ ເປັນ ໄປ
 ໄດ້  ດີ ແລະ  ການ ຊື້ ຂາຍ ຂ້າມ ຊາດ ກໍ
ຈະ ເປັນ ໄປ ໄດ້ ດີ ຂຶ້ນ ຂໍ ຂອບ ໃຈ ທ່ານ 
ປະ ທານ.



;aomu @@}!@}@W@@ PHOUTHEN PASAXON 7

ຂອງພັກ-ລັດ ຕໍ່ກັບຄູອາສາສະໝັກຢູ່
ຂັ້ນຮາກຖານນີ້ ເຫັນວ່າຜ່ານມາຍັງ
ມີຫລາຍຄົນ, ຫລາຍເຂດ, ຫລາຍ
ເມືອງທ່ີວ່າໄດ້ໄປສອນແລ້ວແຕ່ຍັງບໍ່
ໄດ້ຮັບເປັນລັດຖະກອນ ຢູ່ໃນຈຸດນີ້ 
ຜ່ານການລົງເຄື່ອນໄຫວຂອງສະມາ
ຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຊາຊົນກໍໄດ້
ສະເໜີແລ້ວສະເໜີອີກ ປີແລ້ວນີ້ກໍໄດ້
ເວົ້າແລ້ວ ດຽວນີ້ມາເບິ່ງແລ້ວຈຳນວນ
ພະນັກງານຄູທ່ີຮອດກະສຽນບຳນານ
ໄດ້ພັກຜ່ອນແຕ່ລະປີເປັນຈຳນວນ
ຫລາຍ ແລະ ໂກຕາຮັບລັດຖະກອນ
ເຂົ້າໃໝ່ຊໍ້າພັດໜ້ອຍ ຢູ່ໃນຈຸດນີ້ຄິດ
ວ່າໃນອະນາຄົດກໍອາດຈະເຮັດໃຫ້ຂາດ
ແຄນຄູສອນ ໃນເມື່ອເປັນຄືແນວນັ້ນ
ຄຸນນະພາບຂອງນັກຮຽນຮຸ່ນໃໝ່ຊິ
ເປັນແນວໃດ ຂໍຢາກໃຫ້ເພິ່ນທົບທວນ
ຄືນເບິ່ງ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຄູອາສາ
ທີ່ໄດ້ສອນຫ້ອງຄວບ ອັນນີ້ກໍແມ່ນ
ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກຫລາຍ ບາງຄົນກໍ
ມີແນວຄິດລໍຄອຍ ລໍຄອຍມາຫລາຍປີ
ແລ້ວກໍບໍ່ໄດ້ ເຮັດໃຫ້ເຂົາເຈົ້າມີແນວ
ຄິດທໍ້ຖອຍ ແລະ ກໍລາອອກຈາກການ
ເປັນຄູອາສາຈຳນວນຫລາຍ; ສະນັ້ນ,
ຈຶ່ງຢາກສະເໜີຜ່ານກອງປະຊຸມນີ້ ໃຫ້
ທາງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ນຳເອົາ
ບັນຫານີ້ໄປຄົ້ນຄວ້າຊ່ວຍຕື່ມ.

2. ກ່ຽວກັບບັນຫາການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດສອງວາລະແຫ່ງຊາດນີ້  
ໂດຍສະເພາະກໍແມ່ນເວ້ົາເລື່ອງການ
ຂຸດຄົ້ນແຮ່ທາດ ເຊິ່ງວ່າຕິດພັນກັບ
ການເກັບກູ້ໄມ້ ສຳລັບການຂຸດຄົ້ນ
ແຮ່ທາດນີ້ ມັນກໍເປັນການກວດກາ, 
ເປັນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຫລື ວ່າການ
ອະນຸຍາດໃຫ້ພາກສ່ວນທຸລະກິດນີ້ດຳ
ເນີນກິດຈະການການຂຸດຄົ້ນແຮ່ທາດ 
ໂດຍສະເພາະແມ່ນການຂຸດຄົ້ນແຮ່
ທາດແບບທົດລອງ. ຜ່ານມາການສຳ
ປະທານເນື້ອທີ່ຂຸດຄົ້ນ ບາງບໍລິສັດກໍ
ໄດ້ຫລາຍ ແຕ່ເມື່ອໄດ້ຮັບສຳປະທານ
ແລ້ວ ປະຊາຊົນຢາກເຂົ້າໄປທຳການ
ຜະລິດ, ຢາກໄປປູກໄປຝັງພືດລົ້ມລຸກ
ນີ້ກໍຖືວ່າບໍ່ໃຫ້ເຂ້ົາໄປເລີຍໃນເຂດສຳ
ປະທານ ອັນນີ້ກໍສ້າງຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນທ່ີໃກ້ຄຽງໃນເຂດສຳ
ປະທານນັ້ນ. ສະນັ້ນ, ບາງບ່ອນກະຖື
ວ່າເນ້ືອທ່ີສຳປະທານຊ້ໍາພັດຕິດພັນກັບ
ປ່າສະຫງວນ, ບາງບ່ອນກໍແມ່ນມີການ
ສວຍໂອກາດຕັດໄມ້ທຳລາຍປ່າ ເພາະ
ວ່າເຂດດ່ັງກ່າວນັ້ນມີບໍລິສັດສຳປະ
ທານແລ້ວ, ປະຊາຊົນຈຳນວນໜຶ່ງ ຫລື 
ວ່ານັກທຸລະກິດໄມ້ໄດ້ສວຍໂອກາດ
ເຂ້ົາໄປຂຸດຄົ້ນເອົາໄມ້ຢູ່ນັ້ນໂດຍບໍ່
ຜ່ານການຈັດຕ້ັງ ອັນນ້ີກໍເຮັດໃຫ້ຄວາມ
ຫຍຸ້ງຍາກໃນການປົກປັກຮັກສາ ແລະ 
ບໍ່ສາມາດຄຸ້ມຄອງໄດ້ໃນການເກັບ
ລາຍຮັບນຳພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ.

3. ກ່ຽວກັບການສົ່ງເສີມ
ການຜະລິດ: ຕໍ່ກັບການຄຸ້ມຄອງ ແລະ 
ສົ່ງເສີມການຜະລິດ ຕິດພັນກັບການ
ກຳນົດລາຄາສິນຄ້າໃນທ້ອງຕະຫລາດ 
ເຊ່ິງໃນປັດຈຸບັນ, ລັດຖະບານກໍໄດ້ມີນະ
ໂຍບາຍວ່າດ້ວຍການສົ່ງເສີມການຜະ
ລິດພາຍໃນເພ່ືອທົດແທນການນຳເຂ້ົາ
ຈາກຕ່າງປະເທດ ແຕ່ໃນສະພາບລວມ
ພາຍໃນປະເທດ ກໍຄືໃນແຂວງສະ
ຫວັນນະເຂດ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະ
ຕິບັດວຽກງານນີ້ ກໍໄດ້ຊຸກຍູ້ ແລະ ສົ່ງ
ເສີມໃຫ້ປະຊາຊົນທຳການຜະລິດ ແລະ 
ກໍຜະລິດໃຫ້ເປັນສິນຄ້າ ແຕ່ກໍຍັງບໍ່ທັນ

ເຂັ້ມແຂງເທົ່າທີ່ຄວນ, ຍັງບໍ່ທັນເປັນ
ຂະບວນການຟົດຟື້ນ ແລະ ເປັນລະບົບ
ຄົບຊຸດ. ດັ່ງນັ້ນ, ຕໍ່ກັບຈຸດນີ້ທາງພາກ
ລັດຂອງພວກເຮົານີ້ຄວນຈະມີສ່ວນ
ຮ່ວມ ຫລື ຈະຍູ້ແຮງແນວໃດຕື່ມ. 
ນອກຈາກນັ້ນ, ກໍເຫັນຄວນໃຫ້ບັນ
ດາຂະແໜງການທ່ີກ່ຽວຂ້ອງເພ່ີມທະ
ວີຄວາມເປັນເຈ້ົາການໃນການປົກປ້ອງ
ຕະຫລາດສິນຄ້າທ່ີປະຊາຊົນລາວຂອງ
ພວກເຮົາສາມາດຜະລິດໄດ້, ຖ້າວ່າຍັງ
ປະປ່ອຍ ຫລື ໃຫ້ຂອງເຖື່ອນເຂ້ົາມາ
ນີ້ກະແນ່ນອນແລ້ວມັນກະຊິ ຕີຕະ
ຫລາດຂອງພວກເຮົາ ປະຊາຊົນກໍເກີດ
ມີຄວາມທໍ້ຖອຍອີກ.

4. ດ້ານການເກັບລາຍຮັບ 
ແລະ ປະຕິບັດລາຍຈ່າຍງ ົບປະມານ: 
ເຫັນຄວນເພ່ີມທະວີຄວາມເຂ້ັມງວດ
ໃນການເກັບລາຍຮັບງ ົບປະມານໃຫ້
ຄົບຖ້ວນ, ຖືກຕ້ອງຕາມລະບຽບກົດ
ໝາຍ ເປັນຕົ້ນ ການຫລົບຫລີກພາສີ, 
ອາກອນ ແລະ ຄ່າພາກຫລວງຊັບພະ
ຍາກອນທຳມະຊາດຕ່າງໆ, ຄຽງຄູ່ກັນ
ນັ້ນເຫັນຄວນໃຫ້ເພ່ີມທະວີຄວາມ
ເຂ້ັມງວດໃນການປະຕິບັດກົດໝາຍ
ວ່າດ້ວຍການປະມູນ, ການຈັດຊື້ຈັດ
ຈ້າງ ແນໃສ່ອັດຊ່ອງຫວ່າງໃນການຮົ່ວ
ໄຫລຂອງງ ົບປະມານແຫ່ງລັດໃຫ້
ຫລຸດໜ້ອຍຖອຍລົງເທື່ອລະກ້າວ.

5. ເປັນການສະເໜີກໍວ່າ
ແມ່ນ ເລື່ອງການຈັດສັນງ ົບປະມານ 
ໃນຈຸດນີ້ກໍຢາກສະເໜີໃຫ້ທັງກະຊວງ
ກ່ຽວຂ້ອງເບິ່ງຕົວຈິງໃນການຈັດແບ່ງ
ງ ົບປະມານ ຄັນສິແບ່ງເອົາຕາມຈຳ
ນວນພົນກໍໃຫ້ເບິ່ງຕາມຈຳນວນພົນ 
ຫລື ວ່າເປັນຈຳນວນເມືອງບໍ່ແຂວງ
ໃຫຍ່, ແຂວງນ້ອຍຫັ້ນນາ ບໍ່ຍາກໃຫ້
ສະເລ່ຍແບບວ່າ ສປປລາວ ມີເທົ່າໃດ
ແຂວງແລ້ວກໍສະເລ່ຍໄປໂລດ ຢາກ
ຂໍໃຫ້ເພິ່ນເອົາໃຈໃສ່ຕື່ມອີກ ແລະ 
ນອກຈາກນັ້ນ, ກໍສະເໜີໃຫ້ທາງລັດ
ຖະບານເພ່ີມທະວີຄວາມເປັນເຈົ້ າ
ການໃນການປົກປັກຮັກສາພ້ືນຖານ
ໂຄງລ່າງທີ່ສ້າງສຳເລັດ ແລະ ກໍບໍ່ທັນ
ສຳເລັດກໍຢາກໃຫ້ສຸມໃສ່ ຄື ສສຊ 
ແຂວງໄຊສົມບູນເວ້ົາຫ້ັນເຮັດແນວ
ໃດໃຫ້ມີຄວາມຍືນຍົງ ເປັນຕົ້ນການ
ຄຸ້ມຄອງນ້ໍາໜັກມີຄວາມສຳຄັນຫລາຍ 
ເຮັດໃຫ້ເສັ້ນທາງ ໂດຍສະເພາະທາງ
ເລກ 9 ເປ່ເພ່ຫລາຍແລ້ວ; ສະນັ້ນ, ຂໍ
ໃຫ້ທາງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງເອົາໃຈ
ໃສ່ຕື່ມ

ບໍ່ທັນໄດ້ມີສັນຍາເຊົ່າ ເຂື່ອນໄຟຟ້າ
ຫ້ວຍລະພັນເຕົ້າເທິງເຕົ້າລຸ່ມ ກະແສ
ໄຟຟ້າກໍໄດ້ຜະລິດສົ່ງອອກແຕ່ວ່າບັນ
ດາການສັນຍາເຊົ່າສຳປະທານ ກໍຍັງ
ເຊັ່ນດຽວກັນນີ້ຂໍສະເໜີໃຫ້ທາງຄະນະ
ລັດຖະບານໃຫ້ຂຸ້ນຂ້ຽວໃຫ້ປະຕິບັດ
ການເຮັດສັັນຍາເຊົ່າໃຫ້ສຳເລັດ ກໍເປັນ
ທ່າແຮງໜ່ຶງໃນການຈັດເກັບລາຍຮັບ
ຂອງພວກເຮົາ.

ສຳລັບດ້ານງ ົບປະມານນີ້ ມາ
ເບິ່ງແລ້ວກໍເຫັນວ່າມີຜົນສຳເລັດ ແລະ 
ບັນລຸ ສ່ວນບົດສະຫລຸບຂາດຕົວກໍ
ເກີນແຜນ ແຕ່ມາເບິ່ງຖານຂໍ້ມູນລາຍ
ຮັບນີ້ຈຳນວນໜ່ຶງກາເຮັດໃຫ້ພວກ
ເຮົາເຫັນວ່າຍັງບໍ່ແມ່ນຖານລາຍຮັບ
ທີ່ຢືນຍົງ ບໍ່ທັນແມ່ນຖານລາຍຮັບທີ່
ແນ່ນອນ ບໍ່ແມ່ນລາຍຮັບທີ່ຍຸດທະ
ສາດໃຫ້ແກ່ພວກເຮົາແທ້. ຍົກຕົວ
ຢ່າງ: ທ້ອງຖິ່ນຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ 
ຈະໄດ້ເກີນແຜນແມ່ນໄດ້ມາຈາກ
ການອ່ວຍໜີ້ 3 ແຈ ຂອງໂຄງການ
ພື້ນຖານໂຄງລ່າງ ໃນປີ 2022 ກໍ
ຄາດວ່າເພ່ິນຈະມີນະໂຍບາຍການອ່ວຍ
ໜີ້ 3 ແຈດັ່ງກ່າວ ກໍຈະເກີນແຜນ
ອີກໃນປີ 2022 ນີ້; ສະນັ້ນ, ຖ້າວ່າບໍ່
ມີີຖານຂ້ໍມູນໂຕນີ້ກໍອາດຈະມີຄວາມ
ເປັນໄປໄດ້ຍາກ ກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິ
ບັດລາຍຮັບຂອງງ ົບປະມານ ຂໍໃຫ້ມີ
ທິດທາງກ່ຽວກັບຖານຂ້ໍມູນທ່ີຍືນ
ຍົງໃນທິດຕໍ່ໄປ.

ບັນຫາທີ 2: ຕໍ່ການລົງທຶນ
ເຊົ່າສຳປະທານ ບໍ່ວ່າຈະເປັນການຜະ
ລິດກະສິກຳ ຫລືວ່າ ເປັນການພັດທະ
ນາແຮ່ທາດກໍເຊັ່ນດຽວກັນ ຂໍໃຫ້ສະ
ເໜີຄົ້ນຄວ້າພິຈາລະນາ,  ວິເຄາະ, ວິໄຈ 
ຢ່າງລະອຽດຖີ່ຖ້ວນ ໂດຍສະເພາະຕໍ່
ຜົນກະທົບທາງດ້ານທຳມະຊາດກໍຄືສິ່ງ
ແວດລ້ອມ ຕົວຢ່າງ: ປ່າປົກຄຸມປ່າ
ໄມ້ຂອງລັດຖະບານ ເພິ່ນກຳນົດ 70% 
ແຕ່ວ່າມັນຫາກມາຢູ່ໃນຂົງເຂດເຊົ່າ
ສຳປະທານດັ່ງກ່າວ, ແລ້ວໃນຈຳນວນ
ກວມເປີເຊັນສູງ ກໍຄວນວ່າອັນໃດຈະ
ຄວນຍົກເວັ້ນ ແລະ ອັນໃດຈະບໍ່ຄວນ
ຍົກເວັ້ນ ຂໍຍົກຕົວຢ່າງແຜນພັດທະນາ
ເຊົ່າສຳປະທານ, ພັດທະນາເຊົ່າສຳປະ
ທານແຮ່ບົກຊິດຢູ່ເມືອງດັກຈຶ້ງ ໃນຕໍ່
ໜ້ານີ້ ຍັງເນື້ອທີ່ປະມານ 800 ເຮັກ
ຕ້າ ແລະ ໃນນັ້ນມີຢູ່ປະມານ 200 
ເຮັກຕາ ແລະ ເປັນພື້ນທີ່ທີ່ມີທົ່ງຫຍ້າ
ສີຂຽວ ມີຕົ້ນໄມ້ແປກທີ່ຂຽວງາມ 
ເປັນສຸມໜຶ່ງປະມານ 100 ຫລື 200 
ຕົ້ນ ສະນັ້ນ, ຢູ່ໃນເຂດນີ້ຂ້າພະເຈົ້າໃນ
ນາມຢູ່ທ້ອງຖິ່ນ ຕົວແທນຂອງທ້ອງ
ຖິ່ນ ຂໍສະເໜີມາຍັງລັດຖະບານ ວ່າ
ເປັນໄປໄດ້ບໍ່ຂໍໂຈະໃນການຂຸດຄົ້ນແຮ່
ບົກຊິດຢູ່ໃນເນື້ອທີ່ປະມານ 200 
ເຮັກຕາ ທີ່ມັນເປັນເນື້ອທີ່ທົ່ງຫຍ້າ 
ແລະ ທົ່ງໄມ້ແປກທີ່ຂຽວສົດງ ົດງາມຄື
ແບບນ້ີ ຂໍໃຫ້ສະຫງວນແບບທ່ອງທ່ຽວ 
ຈະຄ້າຍຄືກັບທ່ົງໄຫຫີນຊຽງຂວາງ, ເນ້ືອ
ທີ່ໂຕນີ້ ພາສາທ້ອງຖິ່ນເພິ່ນເອີ້ນວ່າ
ທົ່ງໜີມ ມີແຕ່ວ່າມັນບໍ່ມີໄຫຫີນຊື່ໆ 
ຢາກສະເໜີໄປແນວນັ້ນ ແລະ ຈຸດຕໍ່
ມານີ້ກ່ຽວກັບການອ່ວຍແລວນຳ້ເຊ
ກອງຈາກແລວນ້ຳທຳມະຊາດ ໄປເປັນ
ແລວນ້ຳອັນໃໝ່ ໃນລວງຍາວຢູ່ໃນ 
5,4 ກິໂລແມັດ ຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນ ວິ
ເຄາະ, ວິໄຈຄືນ ເພາະວ່າແຫລ່ງນ້ຳດັ່ງ
ກ່າວນີ້ ແມ່ນແຫລ່ງນ້ຳທ່ີໄຫລມາຈາກ
ເພ່ືອນບ້ານ ສສ.ຫວຽດນາມ ຜ່ານໄປ
ຫາແຂວງອັດຕະປື ຜ່ານລົງໄປໃສ່ປະ
ເທດກຳປູເຈຍ. ສະນັ້ນ, ບັນຫາຜົນກະ
ທົບຕ່າງໆ ຈະຄວນບໍ່ ວ່າຈະມີການ

ປະສານກັບພາກສ່ວນທ່ີກ່ຽວຂ້ອງ. 
ສຳລັບຂົງເຂດສັງຄົມວຽກ

ການສຶກສາ ມາເບິ່ງແລ້ວກ່ຽວກັບໂຕ
ຊີ້ວັດທ່ີບໍ່ບັນລຸຄືທ້ອງຖ່ິນຂອງພວກ
ຂ້າພະເຈົ້າ ແມ່ນມີອັດຕາການປະລະ
ການຮຽນຊັ້ນປະຖົມ ຖ້າວ່າການປະ
ລະຊັ້ນປະຖົມນີ້ບໍ່ບັນລຸ ມັນຈະເປັນ
ເຄືອຄ່າຍ ຫລື ເປັນຕ່ອງໂສ້ໃຫ້ແກ່ບັນ
ຫາ ອັດຕາການສອບເສັງເລື່ອນຂັ້ນ 
ແລະ ຈົບຊັ້ນປະຖົມຈະບໍ່ບັນລຸ .

ຂໍໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ ຖ້າຫາກວ່າ
ມັນບັນລຸການສອບເສັງເລື່ອນຊັ້ນຂ້ັນ
ປະຖົມ ມັນຈະໄປຕອບສະໜອງ ຫລື
ສະໜັບສະໜູນໃນອັດຕາການເລື່ອນ
ຊັ້ນປໍ 5 ຫາຊັ້ນມໍ 1, ຂໍໃຫ້ເອົາໃຈ
ໃສ່ຢູ່ໃນນະໂຍບາຍໃນຊັ້ນນີ້ ແລະ ໂຕ
ສຸດທ້າຍນີ້ ສຳລັບອັດຕາການເຂົ້າຮຽນ
ຊັ້ນມໍ 4 ປະຈຸບັນນີ້ປະຕິບັດໄດ້ຍາກ 
ອັດຕາດັ່ງກ່າວນີ້ ເນື່ອງຈາກວ່າປະຊາ
ກອນໃນເກນດັ່ງກ່າວ ແມ່ນຕ້ອງການ
ເງິນ ຫລື ວ່າຫາລາຍຮັບຊ່ວຍຄອບ
ຄົວ ຄືຕົວຢ່າງ: ປະຈຸບັນນີ້ບໍ່ຈົບມໍ 4 
ກໍໄປອອກແຮງງານທັງພາຍໃນ ແລະ 
ຕ່າງປະເທດ, ອາຍຸບໍ່ທັນຮອດ 18 
ປີ ກໍສາມາດໄປເຮັດໃຫ້ຖືກ 18 ປີ 
ໄດ້ ສາມາດໄປອອກແຮງງານໄດ້. 

ສະນັ້ນ, ເປັນໄປໄດ້ບໍ່ວ່າຢາກ
ໃຫ້ເດັກໃນເກນອາຍຸທີ່ບໍ່ຈົບມໍ 4 ຂໍ
ໃຫ້ວຽກງານການສຶກສາປະສານສົມ
ທົບກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ໂດຍ
ສະເພາະແມ່ນແຮງງານວັດທະນະທຳ-
ສັງຄົມ ຖ້າວ່າເດັກບໍ່ໄດ້ຈົບຊັ້ນມໍ 4 
ແມ່ນບໍ່ອະນຸຍາດໃຫ້ໄປອອກແຮງງານ 
ຫລື ວ່າໄປເຮັດວຽກຢູ່ຕ່າງປະເທດໄດ້. 
ຂໍໃຫ້ມີທັດສະນະນິຕິກຳຢ່າງເຂ້ັມງວດ
ຕື່ມ ຄິດວ່າຊິມີອັນບັນລຸສູງໃນຂັ້ນຕໍ່
ໄປໄດ້ ສ່ວນແຜນການນີ້ກໍເຫັນດີ
ຕາມທິດສະເໜີຄຳເຫັນຂອງຂ້າພະເຈ້ົາ.

ການເກັບລາຍຮັບງ ົບປະມານ ຄືດັ່ງທີ່
ພວກເຮົາຮູ້ນໍາກັນແລ້ວວ່າ ການເພີ່ມ
ການເກັບລາຍຮັບງ ົບປະມານ ແລະ
ຕ້ານການຮົ່ວໄຫລຂອງງ ົບປະມານ
ລັດນີ້ ແມ່ນມີຄວາມສໍາຄັນ ແລະ ເປັນ
ປັດໄຈທ່ີວ່າຕັດສິນສໍາລັບການຂັບ
ເຄື່ອນເສດຖະກິດໃຫ້ມັນຄ່ອງຕົວດີ
ຂຶ້ນ ແລະ  ໃນການເກັບລາຍຮັບທີ່ວ່າ
ຢາກໃຫ້ມັນໄດ້ຮັບປະສິດທິພາບ ແລະ 
ປະສິດທິຜົນສູງ ກໍຄືການຫັນເປັນດິຈີ
ຕອນ ຫລື ທັນສະໄໝ ຫັ້ນ ແຕ່ຢູ່ໃນ
ບົດລາຍງານທີ່ໄດ້ຟັງມື້ເຊົ້ານີ້ ເພິ່ນວ່າ
ມີ 10.500 ຫົວໜ່ວຍ ແຕ່ຢູ່ໃນຫັ້ນ
ບໍ່ໄດ້ລະບຸວ່າຫົວໜ່ວຍຫຍັງ ຂ້າພະ 
ເຈົ້າກໍເຂ້ົາໃຈວ່າໜ້າຈະເປັນຫົວໜ່ວຍ
ທຸລະກິດໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ເຊິ່ງ
ຂ້າພະເຈົ້າສັງເກດເຫັນວ່າມັນເປັນ
ການລາຍງານອາດຈະຕ່ໍາເກີນຄວາມ
ເປັນຈິງເບາະ ແລະ ຢູ່ໃນ 10.500 
ຫົວໜ່ວຍ ທີ່ວ່າເພິ່ນລາຍງານນີ້ ເພິ່ນ
ວ່າໄດ້ມີການສ້າງຖານອາກອນມູນຄ່າ
ເພີ່ມໄດ້ 9.391 ຫົວໜ່ວຍ ຄິດໄລ່
ເປັນເປີເຊັນປະມານ 80 ປາຍເປີເຊັນ 
ເຊິ່ງໂຕນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຢາກສະເໜີຖາມ
ວ່າ ທີ່ເຫລືອ 10 ປາຍເປີເຊັນນັ້ນ ເຮົາ
ຈະມີມາດຕະການ, ຈະມີວິທີການແກ້
ໄຂແນວໃດເພ່ືອໃຫ້ການສ້າງຖານອາ
ກອນຂ້ໍມູນດ່ັງກ່າວ ມັນເພ່ີມຂ້ຶນອັນນັ້ນ
ແມ່ນຈຸດທີສອງ.

ຈຸດທີສາມ ແມ່ນກ່ຽວຂ້ອງ
ກັບເລື່ອງການປະຕິບັດລາຍຈ່າຍງ ົບ
ປະມານຂອງລັດ, ຢູ່ໃນບົດລາຍງານ
ຕອນໜຶ່ງ ຂອງລັດຖະບານເພິ່ນໄດ້ລະ
ບຸໄວ້ວ່າ ເນື່ອງຈາກລັດຖະບານສາ
ມາດປະຢັດລາຍຈ່າຍຈໍານວນໜ່ຶງທ່ີບໍ່
ຈໍາເປັນອອກໄດ້ເຮັດໃຫ້ມູນຄ່າການ
ຂາດດຸນງ ົບປະມານຫລຸດລົງ ທຽບໃສ່
ແຜນການທ່ີສະພາແຫ່ງຊາດຮັບຮອງ
ເອົາ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍລຶ້ມຄືນອີກເທື່ອໜຶ່ງ 
ເນື່ອງຈາກລັດຖະບານສາມາດປະຢັດ
ລາຍຈ່າຍຈໍານວນໜ່ຶງທ່ີບ່ໍຈໍາເປັນອອກ 
ເຮັດໃຫ້ມູນຄ່າການຂາດດຸນງ ົບປະ
ມານຫລຸດລົງ ທຽບໃສ່ແຜນການທິດ
ທາງສະພາແຫ່ງຊາດໄດ້ຮັບຮອງເອົາ 
ໂຕນີ້ຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ຍົກຂ້ຶນເພາະວ່າມີ
ຄວາມສໍາຄັນຫລາຍ ເພາະວ່າການ
ຫລຸດຜ່ອນລາຍຈ່າຍທ່ີບໍ່ຈໍາເປັນອອກ
ໂຕນີ້ ເປັນມາດຕະການໜຶ່ງທີ່ສໍາຄັນ
ໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດມາດຕະການ
ໃນການສະກັດກັ້ນການຟຸມເຟືອຍ, 
ຖ້າວ່າໂຕນີ້ຢາກສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານ 
ອະທິບາຍຈະແຈ້ງຕື່ມອີກວ່າ ການທີ່
ເພ່ິນສາມາດປະຢັດລາຍຈ່າຍຈໍານວນ
ໜ່ຶງທ່ີບໍ່ຈໍາເປັນອອກມັນແມ່ນຫຍັງ
ແທ້ ແລະ ເຮັດໃຫ້ມູນຄ່າການຂາດ
ດູນງ ົບປະມານຫລຸດລົງ ທຽບໃສ່ແຜນ
ການທິດທາງສະພາແຫ່ງຊາດຮັບຮອງ
ເອົານັ້ນ ສາມາດຫລຸດຜ່ອນໄດ້ຫລາຍ
ປານໃດ? ປະກອບສ່ວນໄດ້ຫລາຍ
ປານໃດ? ໂຕນີ້ເພາະວ່າຫຍັງ ມັນຈະ
ເປັນບົດຮຽນໜ່ຶງທ່ີສໍາຄັນສາມາດນໍາ
ໄປຖອດຖອນບົດຮຽນ, ນໍາໄປຢຶດ
ເປັນແນວທາງຍຸດທະສາດ ໃນການ
ຈັດ ຕ້ັງປະຕິບັດເລື່ອງການສະກັດ
ກັ້ນ ແລະ ຕ້ານການຟູມເຟືອຍ ແລະ 
ຊຸກຍູ້ເຮັດໃຫ້ການແກ້ໄຂບັນຫາທາງ
ດ້ານເສດຖະກິດ, ການເງິນທີ່ພວກເຮົາ
ກຳລັງປະສົບພົບພ້ໍໃນເວລານີ້ດີຂ້ຶນ
ກ່ວາເກົ່າ.

ຈຸດຕໍ່ໄປ ແມ່ນກ່ຽວຂ້ອງກັບ
ການຮັກສາສະຖຽນລະພາບທາງດ້ານ
ເງິນຕານີ້ ທາງລັດຖະບານກໍໄດ້ລາຍ
ງານວ່າໄດ້ມີການສຸມໃສ່ຄຸ້ມຄອງຮ້ານ

ແລກປ່ຽນໃຫ້ເຂ້ົາສູ່ການຄຸ້ມຄອງຂອງ
ທະນາຄານທຸລະກິດ ເຊິ່ງມາຮອດປະ
ຈຸບັນນີ້ເພິ່ນກໍໄດ້ລາຍງານວ່າ ເພິ່ນສາ
ມາດດັດສົມຈາກ 500 ກ່ວາຮ້ານໃນ
ເມື່ອກ່ອນ ມາເຫລືອພຽງ 113 ຮ້ານ 
ອັນນ້ີກະຊົມເຊີຍທ່ີທາງລັດຖະບານໄດ້
ຕັດສິນໃຈໃນການປະຕິຮູບ, ແຕ່ວ່າ
ຄໍາຖາມກໍຄືວ່າ ອີກເຫລືອ 100 ກວ່າ
ຮ້ານນັ້ນ ເປັນຫຍັງຈຶ່ງບໍ່ສາມາດເຮັດ
ໄດ້ໝົດ ແລະ ເຮັດແນວໃດເຮົາຈຶ່ງສິ
ສາມາດດັດສົມໄດ້ໝົດ ແລະ ຄາດວ່າ
ປີໃດຈະເຮັດໄດ້ໝົດ. ທັງນີ້ກະເພື່ອ
ວ່າເຮັດໃຫ້ການປະຕິຮູບ ຫລື ການ
ຫັນປ່ ຽນ ດ່ັ ງກ່ າວມີລັກສະນະ ຕ້ັ ງ
ໜ້າ, ມີຄວາມຍຸຕິທໍາ, ມີຄວາມສະ
ເໝີພາບ, ມີຄວາມໂປ່ງໃສ່ສາມາດ
ກວດສອບໄດ້ ແລະ ປະເດັນສຸດທ້າຍ
ທີ່ຂ້າພະເຈົ້າຢາກປະກອບຄໍາເຫັນ ກໍຄື
ການປະຕິຮູບລັດວິສາຫະກິດ ເຊິ່ງກອງ
ປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 3 ທາງ
ລັດຖະບານກໍໄດ້ໃຫ້ຄໍາໝ້ັນສັນຍາວ່າ 
ຈະມີການປະຕິຮູບລັດວິສາຫະກິດຈໍາ
ນວນໜຶ່ງທີ່ຈໍາເປັນ ແລະ ມື້ເຊົ້ານີ້ກໍ
ໄດ້ຟັງການລາຍງານ ກໍແມ່ນວ່າໄດ້
ເລີ່ມມີການປະຕິຮູບແລ້ວ ແຕ່ວ່າຍັງ
ມີການລາຍງານລັກສະນະກວມລວມ, 
ຖ້າວ່າເປັນໄປໄດ້ເພ່ືອເຮັດໃຫ້ການແກ້
ໄຂບັນ ຫາດັ່ງກ່າວມີລັກສະນະຕັ້ງໜ້າ, 
ມີປະສິດທິພາບ, ມີປະສິດທິຜົນ ຖ້າ
ເປັນໄປໄດ້ກໍຢາກໃຫ້ທາງລັດຖະບານ
ລາຍງານເລີຍວ່າ ລັດວິສາຫະກິດໂຕ
ໃດທ່ີວ່າໄດ້ມີການປະຕິຮູບໄປແລ້ວ, 
ໄດ້ຮັບຜົນດີຫລາຍໜ້ອຍປານໃດ 
ແລະ ຍັງລັດວິສາຫະກິດຫຍັງທີ່ວ່າຍັງ
ຄ້າງຄາ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ສະພາຂອງພວກ
ເຮົາສາມາດຕິດຕາມ, ກວດສອບໄດ້
ຢ່າງມີປະສິດທິພາບ ມີປະສິດທິຜົນ.
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ມາຈາກຫລາຍເງື່ອນໄຂຫລາຍປັດໄຈ 
ທ່ີເອ້ືອອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ກໍຄືແຜນງ ົບປະ
ມານແຫ່ງລັດ ແຕ່ແນວໃດກໍດີຈາກ
ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງ ກໍຄືຜ່ານ
ການຕິດຕາມກວດກາ ກໍຍັງເຫັນວ່າ
ມີບັນຫາທ່ີຄວນຈະຕ້ອງໄດ້ເອົາໃຈ
ໃສ່ໂດຍສະເພາະ:

ບັນຫາທີ 1: ກ່ຽວກັບບັນດາ
ໂຄງການການລົງທຶນເຊົ່າສຳປະທານ 
ເພື່ອພັດທະນາກ່ຽວກັບແຮ່ທາດ ຫລື
ວ່າພະລັງງານ ເຫັນວ່າຍັງມີຂອດທີ່ວ່າ
ຈະຕ້ອງໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ ໃນການຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດຕິດຕາມກວດກາຢ່າງເຂ້ັມ
ງວດຂຶ້ນໄປຕື່ມ ຍົກຕົວຢ່າງ: ການ
ພັດທະນາແຮ່ທາດຄືຖ່ານຫີນ ເມືອງ
ກະລຶມ ຜະລິດຕະພັນນີ້ຈະໄດ້ສົ່ງອອກ
ຂາຍ ແຕ່ວ່າສັນຍາເຊົ່າສຳປະທານຍັງ

ຫວ່າງຕົວເລກໃນປີ 2021 ກໍຄືເດືອນ
ພະຈິກ 2021 ຄືທຽບລະຫວ່າງປີ 
2022 ເດືອນພະຈິກ 2022 ກັບ 
2021 ເຊິ່ງໃນປີ 2021 ຄືດັ່ງພວກ
ເຮົາຮູ້ແລ້ວວ່າ ມັນເປັນປີທີ່ມີການ
ລອກດາວ ຈາກສະພາບການແຜ່ລະ
ບາດຂອງພະຍາດໂຄວິດ-19 ແນ່ນອນ
ບາງຕົວເລກມັນກໍມີການຂະຫຍາຍຕົວ 
ມີການເພີ່ມຂຶ້ນຕົວຢ່າງເຊັ່ນ ເພິ່ນວ່າ
ການເກັບລາຍຮັບງ ົບປະມານໃນການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດອ່ືນມັນມີການເພ່ີມຂ້ຶນ 
ຖ້ າມີການທຽບໃສ່ ເ ດືອນພະຈິກ 
2021 ເຊັ່ນ: ລາຍຮັບງ ົບປະມານປີ 
2022 ທຽບໃສ່ໄລຍະດຽວ 2021 
ເພີ່ມຂຶ້ນ 26% ຢູ່ໃນເອກະສານເພິ່ນ
ລາຍງານ 33% ເຊິ່ງຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ 
ຖ້າປຽບທຽບແນວນີ້ກໍດີຢູ່ ແຕ່ວ່າກໍ
ຄວນຈະມີຂຽນໝາຍເຫດ ຫລືວ່າໃສ່
ໃນວົງເລັບວ່າ ໄລຍະຊຸມປີຜ່ານມານັ້ນ 
ການເກັບລາຍຮັບມັນຕໍ່າ ຍ້ອນມີສະ
ພາບການລະບາດຂອງພະຍາດໂຄວິດ-
19 ແລະ ອື່ນໆ ດີແທ້ການປຽບທຽບ
ນັ້ນ ຄວນຈະສົມທຽບໃສ່ຕົວເລກ 
ຫລື ຄາດໝາຍຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ທ່ີວ່າໄດ້ຮັບຮອງເອົາຫ້ັນຈະດີທ່ີສຸດ 
ເພາະວ່າໄດ້ມີການຜ່ານການຄົ້ນຄວ້າ
ພິຈາລະນາອີງໃສ່ສະພາບການຕ່າງໆ
ໃນໄລຍະຜ່ານມາ ແລ້ວອອກມາເປັນ
ມະຕິຄືແນວນັ້ນຈະດີທ່ີສຸດເນາະອັນ
ນັ້ນແມ່ນຈຸດທີໜຶ່ງ.

ຈຸດທີສອງ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ປະກອບຄໍາເຫັນແມ່ນກ່ຽວຂ້ອງກັບ

ແນວໃດແທ້ ເພາະຕາມເບິ່ງນັ້ນມັນມີ 
16-17 ແຮ່ພຸ້ນເນາະ ຖືວ່າໄດ້ມາແລ້ວ
ເຮົາສົ່ງອອກໄປຄົ້ນຄວ້າ ໄປວິໄຈຢູ່ຈີນ
ພຸ້ນໃດ໋, ຊັ້ນລຳພັງຢູ່ ສປປລາວ ໂຮງ
ງານກັ່ນໂຕນີ້ເຊິ່ງວ່າບໍ່ທັນມີ, ສະນັ້ນ
ຖືວ່າການໄລ່ລຽງເສດຖະກິດນີ້ ກໍບໍ່ຮູ້
ວ່າເຮົາໄລ່ລຽງກັນແນວໃດ, ມັນຈະມີ
ປະສິດທິຜົນໜ້ອຍ ປະສິດທິຜົນຫລາຍ
ແນວໃດ ອັນນີ້ຢາກໃຫ້ເບິ່ງ ຖ້າທ່ານ
ຜູ້ແທນສົນໃຈກໍໄປສຶກສາແລກປ່ຽນ
ເບິ່ງ ໂຮງງານຂຸດຄົ້ນປຸງແຕ່ງແຮ່ຫາ
ຍາກຢູ່ຊຽງຂວາງນັ້ນ ຄັນວ່າເປັນພື້ນ
ຖານເປັນໂຄງການທີ່ໃຫຍ່ ແລະ ບັນ
ຫາສຸດທ້າຍນ້ີກ່ຽວກັບງບົປະມານຂອງ
ກອງທຶນທາງນີ້ ກໍຢາກໃຫ້ມີຄວາມກະ
ຈ່າງແຈ້ງຂຶ້ນຕື່ມ ໂດຍສະເພາະຄືພວກ
ເຮົາຢູ່ໃນເຂດເລືອກຕັ້ງນີ້ຖືວ່າ ບັນດາ
ໂຄງການຕ່າງໆນີ້ກໍເຂົ້ົ້າເຖິງຍາກ ເພາະ
ບໍ່ຮູ້ທີ່ໄປທີ່ມາຂອງມັນ ກໍມີແຕ່ວ່າໂຄງ
ການນີ້ຂຶ້ນກັບທາງພະແນກໂຍທາ, ຜູ້
ຄຸ້ມຄອງລະຂຶ້ນກັບກະຊວງໂຍທາ ແລະ 
ໂຕນີ້ມັນລວມສູນຢູ່ໃນແຜນພັດທະ
ນາ ຫລື ວ່າແຜນຮັບຮອງຢູ່ໃນງ ົບປະ
ມານຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍຄືວ່າຜ່ານ
ມານີ້ບໍ່ເຫັນມູນຄ່າຂອງການລົງທຶນ
ໂຕນີ້ ຖືວ່າມູນຄ່າການລົງທຶນມັນກໍ
ສູງ ຈິດໃຈກໍວ່າແມ່ນ, ຖ້າສະເໜີກໍສະ
ເໜີຜ່ານໂຕນີ້ ແລ້ວກໍສະພາແຫ່ງຊາດ
ພວກເຮົາຮັບຮອງ ແລະ ຕິດຕາມກວດ
ກາມັນຈຶ່ງມີຄວາມສະດວກຂ້ຶນຕ່ືມ 
ສະນັ້ນການມີຄຳເຫັນຂອງຂ້າພະເຈົ້າ
ມາຮອດນີ້ຂໍຈົບ.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ຮສ. ປອ. 
ລິນຄໍາ ດວງສະຫວັນ ສະມາຊິກ ສະ
ພາ ແຫ່ງ ຊາດ  ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 01 ນະ
ຄອນຫລວງວຽງຈັນ ຕໍ່ບົດ ລາຍ ງານ 
ຂອງ ລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດ
ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບ
ປະມານແຫ່ງລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ 
ກ່ອນອື່ນ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍສະແດງຄວາມ
ເຫັນດີເປັນເອກະພາບ ຕໍ່ບົດລາຍງານ
ຂອງລັດຖະບານ ແລະ ຂອງຄະນະະ
ປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ຈະເຫັນໄດ້ວ່າ
ລັດຖະບານມີຄວາມພະຍາຍາມຢ່າງ
ສູງ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ເສດຖະກິດເລີ່ມນັບ
ມື້ນັບດີຂຶ້ນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຈະ
ເຫັນໄດ້ວ່າ ຢູ່ໃນຫັ້ນລະແມ່ນລາຍຮັບ
ເພີ່ມຕື່ມນີ້ແມ່ນເກັບໄດ້ຫລາຍ ຈັງ
ຊັ້ນ ກໍຂໍສະແດງຄວາມເຫັນດີເປັນເອ
ກະພາບ ແລະ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍແລກປ່ຽນ
ບາງຈຸດເພີ່ມຕື່ມ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ:

ຈຸດທີໜຶ່ງ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ແລກປ່ຽນ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ທີ່ຕິດພັນກັບການ
ພັດທະນາຊົນນະບົດ ແລະ ລົບລ້າງ
ຄວາມທຸກຍາກນີ້ ເຊິ່ງຈະເຫັນໄດ້ວ່າ
ວຽກງານດັ່ງກ່າວນີ້ ຖືໄດ້ວ່າເປັນວຽກ
ງານທີ່ຈຳເປັນທີ່ສຸດ ແລະ ມີຄວາມສຳ
ຄັນໃນສະພາບປັດຈຸບັນຂອງພວກເຮົາ
ນີ້  ທີ່ວ່າຈະຕ້ອງໄດ້ສູ້ຊົນ ເຮັດໃຫ້ສຳ
ເລັດ ສະເພາະແມ່ນຕ້ອງໄດ້ສ້າງຄອບ
ຄົວ, ບ້ານ, ເມືອງ ທີ່ວ່າພົ້ນທຸກ ແລະ 
ກ້າວໄປເຖິງການພັດທະນາໃນຂົງເຂດ
ຕ່າງໆ ເຊິ່ງວ່າໃນຕົວຈິງແລ້ວ ວຽກງານ
ດັ່ງກ່າວນີ້ ມາເບິ່ງແລ້ວ ຈະເປັນວຽກ
ງານທຸກຂະແໜງການທ່ີປິ່ນອ້ອມ 
ແລະ ມີຫລາຍໆຕົວຊີ້ວັດ ຊຶ່ງວ່າມີ
ຄວາມຈຳເປັນ ແລະ ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ມີ
ສ່ວນຮ່ວມຈາກຫລາຍຂະແໜງການ
ເສດຖະກິດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງນັ້ນ ນັບຕັ້ງ
ແຕ່ຂະແໜງຄົມມະນາຄົມ ຖະໜົນ
ຫົນທາງ, ການສຶກສາ, ການສື່ສານ, 
ສາທາ ຕະຫລອດເຖິງວຽກງານຕ່າງໆ
ໃນຂົງເຂດເສດຖະກິດນັ້ນ. ຈັ່ງຊັ້ນນີ້
ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ຕະຫລອດຮອດພື້ນ
ຖານການຜະລິດຊົນລະປະທານ, ກະ
ສິກຳຕ່າງໆ ຫລືອ່ືນໆ ເຊິ່ງວ່າໃນປັດຈຸ
ບັນນີ້ ຂະແໜງການກະສິກຳ ຖືວ່າ
ເປັນໃຈກາງໃນການປະສານງານຕ່ໍ
ວຽກງານດັ່ງກ່າວ. ຈັ່ງຊັ້ນ ຕໍ່ວຽກງານ
ດັ່ງກ່າວ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ມັນກໍມີ
ຄວາມຈຳເປັນຈະຕ້ອງໄດ້ຮຽກຮ້ອງ
ໃຫ້ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງທຸກໆຂະແໜງ 
ການທ່ີປິນ່ອ້ອມຫ້ັນ    ຈະຕ້ອງໄດ້ມກີານ
ປະສານສົມທົບ, ມີການວາງແຜນໃຫ້
ມນັເກາະກາ່ຍເຊິງ່ກນັແລະກນັ     ເຊິງ່ມນັ
ຈະກ້າວໄປເຖິງການຕິດຕາມກວດກາ
ຄືນຢ່າງເປັນລະບົບ ຈຶ່ງຈະສາມາດສະ
ຫລຸບຕີລາຄາ ແລະ ຖອດຖອນບົດ
ຮຽນໄດ້ຢ່າງເປັນລະບົບຄົບຊຸດ. ຕໍ່
ວຽກງານດັ່ງກ່າວ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ຈະ
ຕ້ອງໄດ້ມີການສົມທົບກັບພາກສ່ວນ
ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຊິ່ງວ່າໃນຫັ້ນ ກໍແມ່ນຂະ
ແໜງການກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ຫັ້ນ 
ຈະເປັນຜູ້ຕີຈັງຫວະ ເປັນໃຈກາງໃນ
ການປະສານສົມທົບຕ່ໍວຽກງານດ່ັງ
ກ່າວຫັ້ນ ອັນນີ້ແມ່ນຈຸດທີໜຶ່ງ ທີ່ຂ້າ
ພະເຈົ້າຢາກຂໍອະນຸຍາດແລກປ່ຽນ.

ຈຸດທີສອງນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດ
ວ່າ ຕໍ່ວຽກງານຈຸດສຸມ ເຊິ່ງມັນຕິດ
ພັນກັບຂົງເຂດຍົກສູງການຜະລິດພາຍ
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ໃນ ເພື່ອຫລຸດຜ່ອນການນຳເຂົ້າໄປ
ເທື່ອລະກ້າວນັ້ນ ກໍແມ່ນຕິດພັນກັບ
ວາລະແຫ່ງຊາດ ທີ່ວ່າພວກເຮົາໄດ້ສຸມ
ໃສ່ຫັ້ນ ອັນສຳຄັນທີ່ສຸດ ຂ້າພະເຈົ້າວ່າ
ຕໍ່ການຜະລິດ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າພາກ
ສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ກໍຄືລັດຖະບານນັ້ນ
ຈະຕ້ອງໄດ້ສຸມໃສ່ເຮັດການດຸ່ນດ່ຽງ 
ເພ່ືອວ່າເບິ່ງຈຸດແຂງຂອງການຜະລິດ
ພາຍໃນທີ່ພວກເຮົາມີ ຍົກຕົວຢ່າງ: 
ຝຸ່ນ, ປຸ໋ຍ ຫລື ແນວພັນຕ່າງໆ. ຈັງຊັ້ນ
ນີ້ ກ້າວໄປເຖິງບັນດາສັດຕ່າງໆ ທີ່
ພວກເຮົາຈະສົ່ງອອກໄປນີ້ ພາຍຫລັງ
ທີ່ພວກເຮົາມີການດຸ່ນດ່ຽງ ພວກເຮົາ
ຈະສາມາດສຸມໃສ່ວ່າຈຸດໃດ ທີ່ພວກ
ເຮົາຈະຕ້ອງໄດ້ສຸມໃສ່ຜະລິດເພ່ືອສົ່ງ
ອອກ ຍົກຕົວຢ່າງ: ແນວພັນຫົວອາ
ຫານສັດ ຫລືວ່າສັດຕ່າງໆ ຍົກຕົວ
ຢ່າງ: ການນຳເຂົ້າໝູຕ່າງໆ ຍົກຕົວ
ຢ່າງວ່າຢູ່ພາຍໃນ ຖ້າວ່າພວກເຮົາສາ
ມາດຜະລິດໄດ້ ຍົກຕົວຢ່າງວ່າ 70%, 
ເຫລືອ 30% ພວກເຮົາຈະຕ້ອງໄດ້
ນຳເຂົ້າ ແລະ ຫລຸດຜ່ອນການນຳເຂົ້າ
ໄປເທື່ອລະກ້າວ ຈົນກ້າວໄປເຖິງບໍ່ມີ
ການນຳເຂົ້າ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າມີຄວາມ
ຈຳເປັນຈະຕ້ອງໄດ້ສຸມໃສ່ໃນການດຸ່ນ
ດ່ຽງ. ຄຽງຄູ່ກັບການດຸ່ນດ່ຽງນັ້ນ ຂ້າ
ພະເຈ້ົາຄິດວ່າ ຈະຕ້ອງໄດ້ມີການກຳນົດ
ເຂດປູກ, ເຂດລ້ຽງ, ຈັດສັນການຜະ
ລິດໃຫ້ມັນຄົບຊຸດ, ເປັນລະບົບວ່າ
ເຂດໃດຈະປູກເຂົ້າ, ເຂດໃດຈະເຮັດ
ການລ້ຽງສັດ ມັນຕ້ອງໄດ້ມີການຂີດ 
ເພາະວ່າທຸກມື້ນີ້ ດິນເຮັດການຜະລິດ
ນັບມື້ນັບຫລຸດໜ້ອຍຖອຍລົງ ຈະ
ເຫັນໄດ້ວ່າ    ມັນມີການພັດທະນາຫລາຍ
ຂຶ້ນ, ດິນກະສິກຳກໍຈະຫລຸດໜ້ອຍ
ຖ່ອຍລົງ ຈັ່ງຊັ້ນ ພວກເຮົາກໍຕ້ອງໄດ້ມີ
ການຮັກສາ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ຈະຕ້ອງ
ໄດ້ມີການເອົາໃຈໃສ່. ນອກຈາກນັ້ນ 
ກໍບັນຫາການຄຸ້ມຄອງລາຄາຂອງສິນ
ຄ້າ ກໍຈະຕ້ອງເປັນບັນຫາໜຶ່ງ ພວກ
ເຮົາຈະຕ້ອງໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ສຸ່ມໃສ່ ຖ້າ
ວ່າເປັນໄປໄດ້ ກໍຢາກຂໍໃຫ້ທາງລັດຖະ
ບານ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ 
ຕ້ອງໄດ້ພິຈາລະນາເພີ່ມຕື່ມ ເພື່ອວ່າ
ເຮັດໃຫ້ວາລະດັ່ງກ່າວນີ້ ສຳເລັດນັ້ນ 
ອັນນ້ີ ຂ້າພະເຈ້ົາກໍຢາກເນ້ັນຄືແນວນ້ັນ. 
ນອກຈາກນັ້ນ ອີກບັນຫາໜຶ່ງ ທີ່ວ່າຂ້າ
ພະເຈ້ົາຢາກສະເໜີແລກປ່ຽນກໍຄື ເລ່ືອງ 
ການຈັດສັນງ ົບປະມານເຂ້ົາໂຄງການ
ຕ່າງໆ ທີ່ສຳຄັນແມ່ນມີຄວາມຈຳເປັນ 
ກໍເຂ້ົາໃຈວ່າມັນມີຫລາຍໂຄງການທ່ີ
ວ່າພວກເຮົາຈະຕ້ອງໄດ້ສຸມໃສ່ໃຫ້ມັນ
ສຳເລັດ, ແຕ່ວ່າ ອັນສຳຄັນທີ່ສຸດ ແມ່ນ
ຕ້ອງໄດ້ມີການຈັດສັນງ ົບປະມານເຂ້ົາ
ບັນດາໂຄງການທ່ີວ່າເຮັດສຳເລັດແລ້ວ 
ຫລືວ່າໃກ້ຈະສຳເລັດຫັ້ນ ເພື່ອວ່າໃຫ້
ເຂົາເຈົ້າສາມາດຂັບເຄື່ອນໄປໄດ້ ຍົກ
ຕົວຢ່າງວ່າບາງໂຄງການ ຄືຢູ່ແຂວງ
ສະຫວັນນະເຂດ ກໍຍັງມີໂຄງການຫ້ວຍ
ອະໄຄນີ້ ຫ້ວຍອະໄຄຢູ່ເມືອງພີນ. 
ນອກຈາກນັ້ນ ຢູ່ແຂວງຄຳມ່ວນກໍ
ແມ່ນໂຄງການປະຕູ 3, ປະຕູ 4 ທີ່ວ່າ
ພວກເຮົາໄດ້ເລີ່ມຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຕ່
ໄລຍະຜ່ານມາ ແຕ່ວ່າຍັງໜ້ອຍດຽວ
ທີ່ວ່າຈະສຳເລັດ. ທັດສະນະສ່ວນໂຕ
ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ມັນຄວນເປັນບຸລິມະ
ສິດທ່ີຕ້ອງໄດ້ຈັດສັນງ ົບປະມານໃຫ້
ມັນສຳເລັດ ຖ້າວ່າໂຄງການດັ່ງກ່າວ
ສຳເລັດ ຂ້າພະເຈົ້່າຄິດວ່າ ຈະສາມາດ

ຫົດພື້ນທີ່ການຜະລິດ ຫລື ວ່າຮັບໃຊ້
ພ້ືນ ທ່ີການຜະລິດໄດ້ຫລາຍກ່ວາ 
2,000 ກ່ວາເຮັກຕ້າ ໃນເຂດພາກ
ກາງ ແລະ ພາກໃຕ້ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ
ມັນກໍມີຄວາມຈຳເປັນເນາະ ຈັ່ງຊັ້ນ
ກະຂໍໃຫ້ທາງລັດຖະບານ ແລະ ພາກ
ສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງນັ້ນ ຄົ້ນຄວ້າພິຈາ
ລະນາເພີ່ມຕື່ມ ເພື່ອວ່າເຮັດໃຫ້ໂຄງ
ການດັ່ງກ່າວສຳເລັດ.

ຈຸດທີສາມ ທີ່ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ແລກປ່ຽນນຳລະແມ່ນ ບັນຫາທີ່ຕິດ
ພັນກັບງ ົບປະມານ ແລະ ເງິນຕານີ້. 
ກໍຖືວ່າມັນມີຄວາມຈຳເປັນ ຄືພວກ
ເຮົາໄດ້ຮັບຊາບນຳກັນຫັ້ນ ຈຶ່ງຢາກຂໍ
ໃຫ້ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງນັ້ນ ມີການ
ຄົ້ນຄວ້າພິຈາລະນາເພີ່ມຕື່ມ ໂດຍສະ
ເພາະແມ່ນບັນຫາທ່ີໂຄງການຕິດພັນ
ກັບໂຄງການສິນເຊື່ອຊຸກຍູ້ການຜະ
ລິດ ໂດຍສະເພາະແມ່ນພວກເຮົາຖືວ່າ
ການຜະລິດກະສິກຳ ຫລືວ່າການຜະ
ລິດກົນໃກການກໍ່ສ້າງພ້ືນຖານໂຄງ
ລ່າງເພ່ືອຮັບໃຊ້ໃຫ້ແກ່ວາລະແຫ່ງ
ຊາດຖືວ່າເປັນສຳຄັນ ຈັງຊັ້ນ ບັນຫາ
ສຳຄັນ ພວກເຮົາກໍຕ້ອງໄດ້ຄົ້ນຄວ້າ
ແຫລ່ງທຶນໃນການກູ້ຢືມ ດອກເບ້ຍ
ຕໍ່າ ຫລືວ່າຕາມຄວາມເໝາະສົມຫັ້ນ
ແລນໍ ໃຫ້ເຂົາເຈົ້າສາມາດຂັບເຄື່ອນ
ໄປໄດ້. ອີກດ້ານໜຶ່ງກໍເຫັນວ່າ ການ
ສົ່ງອອກການຜະລິດຕ່າງໆນີ້ ໂດຍສະ
ເພາະແມ່ນການສົ່ງອອກແຮ່ທາດ, 
ການສົ່ງອອກຜົນຜະລິດທາງດ້ານກະ
ສິກຳ ມາຮອດປັດຈຸບັນນີ້ ຖືວ່າພວກ
ເຮົາມີໜໍ່ແໜງຫລາຍ ໂດຍສະເພາະ
ແມ່ນນອກຈາກຄຳທ່ີພວກເຮົາໄດ້ສົ່ງ
ອອກ ແລະ ຍັງເຫັນວ່າມີຈຳນວນໜຶ່ງ 
ໂດຍສະເພາະແມ່ນບັນດາຜົນຜະລິດ
ກະສິກຳຄື: ຢ່າງພາລາ, ໃບຢາສູບ, ກາ
ເຟ ກະຖືວ່າພວກເຮົາໄດ້ສົ່ງອອກເປັນ
ຈຳນວນຫລວງຫລາຍໃນແຕ່ລະເດືອນ
ນັ້ນ. ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ບາດນີ້ສົມທຽບ
ໃສ່ກັບແຫລ່ງເງິນທຶນທ່ີພວກເຮົາໄດ້
ຮັບໃນໄລຍະຜ່ານມາ ລະແມ່ນເງິນທີ່
ວ່າຈະເຂົ້ານັ້ນ ກໍຖືວ່າບໍ່ທັນດຸ່ນດ່ຽງ 
ຈ່ັງຊັ້ນນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ສະເໜີໃຫ້
ທາງພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ກໍຄືທາງ
ທະນາຄານນັ້ນອາດຈະຄົ້ນຄວ້າກົນໄກ
ບັນດາມາດຕະການ ເພື່ອວ່າເຮັດແນວ
ໃດໃຫ້ບັນດາແຫລ່ງທຶນດັ່ງກ່າວ ຫລື 
ເງິນທ່ີວ່າໃນການໃຊ້ຈ່າຍຕ່າງໆນັ້ນ 
ສາມາດກັບຄືນມາຈາກການຂາຍຜົນ
ຜະລິດນັ້ນ ເພື່ອວ່າເຂົ້າຜ່ານລະບົບທະ
ນາຄານໃຫ້ໄດ້ຫລາຍກ່ວາເກົ່າ ໃຫ້
ມັນສາມາດດຸ່ນດ່ຽງໄດ້ ອັນນີ້ຂ້າພະ
ເຈົ້າຄິດວ່າ ມັນກໍມີຄວາມຈຳເປັນ ແລະ 
ກໍມີຄວາມເປັນຈິງເນາະ.

ບັນຫາສຸດທ້າຍ ທີ່ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກແລກປ່ຽນນຳ ກໍຄືມື້ວານນີ້ເນາະ 
ຄືທ່ານຜູ້ວ່າ ບໍ່ຮູ້ວ່າເພິ່ນມາ ຫລືບໍ່, 
ເພິ່ນກໍໄດ້ສະເໜີວ່າ ທາງທະນາຄານ
ກໍໄດ້ສຸມໃສ່ເປີດສູນເກັບຊື້ເງ ິນສະກຸນ
ຄຣິບໂຕ ເຊີ່ງວ່າມາຮອດປັດຈຸບັນນີ້
ເຫັນໄດ້ວ່າ ມີສູນຊື້ຄຣິບໂຕ ເງິນ
ຄຣິບໂຕມີຫລາຍປະເທດເຂົາເຈົ້າກໍ
ໄດ້ຍົກເລີກ ຈັ່ງຊັ້ນ ບໍ່ຮູ້ວ່າທາງທະນາ
ຄານເພິ່ນໄດ້ມີຍຸດທະສາດ ຫລື ນະ
ໂຍບາຍແນວໃດ ໃນການຈະສືບຕໍ່ພັກ
ດັນບັນຫາດັ່ງກ່າວ, ຢາກໃຫ້ເພິ່ນ
ຊ່ວຍໃຫ້ຄວາມກະຈ່າງ ແລະຊີ້ແຈງ
ຕື່ມອີກ ຖ້າວ່າມີໂອກາດ. 

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ທັນຕາ 
ກອງຜາລີ ສະມາຊິກ ສະພາ ແຫ່ງ ຊາດ 
 ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 18 ແຂວງໄຊສົມ
ບູນ ປະກອບຄຳເຫັນຕໍ່ ບົດ ລາຍ ງານ 
ຂອງ ລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດ
ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແຜນງ ົບປະ
ມານແຫ່ງ ລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ ຂ້າ
ພະເຈົ້າ ຂໍມີຄຳເຫັນຍໍ້ໆຢູ່ 2 ຈຸດ ທ່ານ
ປະທານ.

ຈຸດທີໜຶ່ງ ກ່ຽວກັບການລົງ
ທຶນຂອງລັດນີ້. ເນື່ອງຈາກວ່າໃນປີນີ້ 
ກຳມາທິການແຜນການ, ການເງິນ 
ແລະ ການກວດສອບ ໄດ້ມີຄວາມພະ
ຍາຍາມສູງ ໃນການປະສານສົມທົບ
ແຕ່ຫົວທີກັບລັດຖະບານໃນການສະ
ໜອງເອກະສານຕ່າງໆ, ການຈັດແບ່ງ
ງ ົບປະມານຂອງລັດ ລວມທັງໝົດທັງ
ພາກ 61 ຈົນຮອດ 67 ນັ້ນ. ສະນັ້ນ 
ສະເພາະພາກ 67 ນັ້ນ ໄດ້ມີການແບ່ງ
ງ ົບປະມານໄປແລ້ວ, ແຕ່ວ່າທີ່ວ່າເປັນ
ຮ່າງເບື້ອງຕົ້ນ ໄດ້ສົ່ງໃຫ້ປະທານຄະ
ນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະຈຳແຕ່
ລະເຂດ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າ. ດັ່ງນັ້ນ 
ເພື່ອໃຫ້ກຳມາທິການນີ້ ທາງກອງເລ
ຂາໄດ້ມີຄວາມສະດວກໃນການສັງ
ລວມນັ້ນ ຂໍໃຫ້ບັນດາທ່ານ ຈົ່ງໄດ້ປະ
ກອບຄຳເຫັນເປັນອັນຊັດເຈນ ໂດຍ
ສະເພາະການຈັດສັນໂຄງການໜ້ີສິນ 
ພວກເຮົາເປັນຫ່ວງທ່ີສຸດກໍແມ່ນຄວາມ
ຍຸຕິທຳ ການບໍ່ເລືອກປະຕິບັດໃນການ
ຊຳລະໜີ້ສິນນີ້ ວ່າມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ສ່ຳໃດ ແລະ ແກ້ໄຂແນວໃດ? ເພາະ
ວ່າລັດຖະບານໄດ້ມີ 6 ມາດຕະການ
ໃນການແກ້ໄຂໜີ້ສິນ ແນ່ນອນວ່າ
ຕ້ອງແກ້ໄຂໜ້ີສິນໃຫ້ຜູ້ປະກອບການ
ທ່ີຈະເອົາທຶນນັ້ນໄປລົງທຶນຕ່ໍໃນຂົງ
ເຂດກະສິກຳ ຫລື ຂົງເຂດການສົ່ງ
ອອກ ຫລືຕ່າງໆ, ສ້າງມູນຄ່າເພີ່ມ ແຕ່
ບໍ່ແມ່ນແກ້ໄຂໜ້ີສິນເພ່ືອເອົາໄປໃຊ້
ເສີຍໆ ອັນນີ້ແມ່ນຕ້ອງໄດ້ເບິ່ງເນາະ
ເປົ້າໝາຍຕ່າງໆ ແລະ ການປົດໜີ້ໂຄງ
ການທີ່ມີມູນຄ່າຄ້າງ 500 ລ້ານກີບ
ລົງມາ ຕ້ອງປົດໃຫ້ໝົດ ໂຕນ້ີປາກົດວ່າ 
ເບິ່ງລາຍລະອຽດແລ້ວກໍຄືຊີຍັງເນາະ 
ອັນນີ້ກໍຂໍໃຫ້ບັນດາທ່ານເບິ່ງເນາະ.

ໂຕທີສອງ ແມ່ນໂຄງການ
ສືບຕໍ່. ຫລາຍທ່ານກໍມີຄຳເຫັນວ່າ 
ໂຄງການໃດທີ່ສຳຄັນກ່ວາ ໃກ້ຈະສຳ
ເລັດ ຄືຫລາຍທ່ານໄດ້ມີຄຳເຫັນໃກ້
ຈະສຳເລັດໃຊ້ປະໂຫຍດໄດ້ ອັນນີ້ກໍຂໍ
ໃຫ້ເບິ່ງເນາະ ແລະ ໂຄງການສືບຕໍ່ນີ້ 
ທ່ານປະທານ ຍັງມີບັນຊີໂຄງການຈຳ
ນວນໜຶ່ງ ກຳມາທິການຈະສະໜອງ
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ໃຫ້ທາງຄະນະປະຈຳ ເພື່ອມີຄຳເຫັນຕໍ່
ລັດຖະບານ, ແມ່ນກອງປະຊຸມຮ່ວມ
ລະຫວ່າງ ລັດຖະບານ ກັບຄະນະປະ
ຈຳ ໄດ້ສະເໜີວ່າ ໂຄງການສືບຕໍ່ຈຳ
ນວນໜ່ຶງມີຄວາມຈຳເປັນທ່ີຕິດພັນ
ກັນກັບການປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນ
ຄວາມສະຫງົບ ໂດຍສະເພາະເສັ້ນ 
ທາງຊາຍແດນລາວ-ກຳປູເຈຍ, ຂົວ
ເຊລຳເພົາ, ເສັ້ນທາງເຊື່ອມຕໍ່ຍຸດທະ
ສາດແຂວງບໍ່ແກ້ວ ກັບແຂວງໄຊຍະ 
ບູລີ, ຂົວກ່ອນຕຶນ, ຕາຝັ່ງເຈື່ອນເຂດ
ແມ່ນ້ຳເຫືອງ, ລວມທັງຂົວນ້ໍາເງິນ
ຕອນໃຕ້ ທີ່ທ່ານປະທານກຳມາທິການ
ບັນດາເຜົ່າໄດ້ສະເໜີໄປແລ້ວ ແລະ
ອື່ນໆ ມີຫລາຍໂຄງການ ສະນັ້ນຕ້ອງ
ໄດ້ເບິ່ງແທ້ໆອັນໃດຈຳເປັນແທ້.

ປະເດັນໂຕທີສາມ ແມ່ນໂຄງ
ການໃໝ່. ອັນນີ້ເປັນບັນຫາແທ້ຂໍໃຫ້
ເບິ່ງຄັກໆເນາະ ເພາະວ່າຫຍັງ ໃນກອງ
ປະຊຸມຄົບຄະນະກຳມາທິການ ໄດ້ມີ 
ສສຊ ທີ່ເປັນກຳມະການຂອງກຳມາທິ
ການໄດ້ສະເໜີວ່າ ໂຄງການທີ່ສະເໜີ
ມານີ້ ມີບາງອັນກໍເຊື່ອງຊ້ອນ, ໂຄງ
ການທີ່ເຮັດໄປແລ້ວ ແຕ່ເມື່ອກ່ອນ
ເປັນນອກແຜນ ເອົາມາເຂົ້າເປັນໂຄງ
ການໃໝ່ກໍມີ, ໂຄງການຈັດສັນຕາມ
ກົດໝາຍ ໂຄງການປະເພດ 20 ຕື້ຂຶ້ນ
ໄປນີ້ ຕ້ອງຜ່ານການຮັບຮອງຂອງກອງ
ປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ, ສ່ວນໂຄງການ 
20 ຕຶ້ລົງໄປນັ້ນ ແມ່ນມອບໃຫ້ສະພາ
ປະຊາຊົນຂ້ັນແຂວງເປັນຄົນດຳເນີນ
ການ. ແຕ່ວ່າ ສສຊ ຫລາຍທ່ານກໍສະ
ເໜີວ່າ ບໍ່ສາມາດຈັດໄປຕາມກຳນົດ
ໝາຍຕ່າງໆ ແລະ ບໍ່ສາມາດຊຳລະໄດ້
ຕາມມາດຕາ 19 ຂອງກົດໝາຍລົງ
ທຶນຂອງລັດ, ຍັງແບ່ງທຶນໃຫ້ໄດ້
ໜ້ອຍດຽວ ອັນນີ້ຂໍໃຫ້ ສສຊ ພວກ
ເຮົາໄດ້ເບິ່ງ ເພາະວ່າສຸດທ້າຍລັດຖະ
ບານກໍວ່າ ອ້າວ! ອັນນີ້ສະພາກໍໄດ້ຮັບ
ຮອງໄປແລ້ວເດ່ ແມ້ກະທັງທ່ານປະ
ທານອົງການກວດກາ, ອົງການກວດ
ສອບ ໄປກວດເບ່ິງວ່າໂຄງການທ່ີມີມູນ
ຄ່າສູງ 20% ຂຶ້ນໄປຕ້ອງກວດຄືນ
ໃຫ້ໝົດ ກວດແລ້ວຫລາຍຮ້ອຍໂຄງ
ການ ມູນຄ່າພັນກ່ວາຕື້, ໃນເມື່ອລັດ 
ຖະບານ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງກະຊວງ
ແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ ໄດ້ຕໍ່
ລອງກັບຜູ້ປະກອບການ ອ້າວ! ບໍ່ໄດ້
ແລ້ວຫລຸດບໍ່ໄດ້ ລາຄາຫົວໜ່ວຍສູງ
ກໍຕາມຫລຸດບໍ່ໄດ້ ສະພາຮັບຮອງເອົາ
ແລ້ວເດ່, ມູນຄ່າກໍຮັບຮອງເອົາແລ້ວ, 
ແບບກໍຮັບຮອງເອົາແລ້ວ ອັນນີ້ເປັນ
ຈຸດທີ່ຄ້າງຄາຂອງພວກເຮົາ. ສະນັ້ນ, 

ໂຄງການໃຫມ່ຕ້ອງເບິ່ງຄັກໆ ຄັນຊັ້ນ
ເປັນໄປບໍ່ໄດ້ ເຮັດໃຫ້ພວກເຮົາມີໜີ້
ສິນ ຕິດພັນກັບງ ົບປະມານເປັນເວລາ
ຫລາຍປີ ທີ່ເປັນສາເຫດໃຫ້ມີໜີ້ສິນ 
ອັນນີ້ແມ່ນບັນຫາຂອງການລົງທຶນ
ຂອງລັດ. ໃນນີ້ຕ້ອງເບິ່ງຄືນວ່າສະພາ
ແຫ່ງຊາດຂອງພວກເຮົາ ປະຊຸມກັນ
ພາຍໃນ ແລະ 2 ມື້ຜ່ານນີ້ກໍວ່າ ໂຄງ
ປະກອບການລົງທຶນລັດຖະບານຈັດ 
30, 57, 11 ກ່ວາ% ຫລາຍທ່ານສະ
ເໜີວ່າ ການຊຳລະໜີ້ບໍ່ຄວນຈະຕໍ່າ
ກ່ວາ 50% ໂຄງການສືບຕໍ່ 35 ຫລື
ວ່າຄວນ 15 ອັນນີ້ເຮັດໄດ້ບໍ, ຂ້າພະ
ເຈົ້່າຄິດວ່າກະຫຍຸ້ງຢູ່ນໍ່ ເພາະວ່າຫຍັງ 
ລັດຖະບານໄດ້ຈັດສັນໃສ່ໂຄງການ
ຕ່າງໆຕາມໂຄງປະກອບແລ້ວ, ຖ້າ
ເຮົາຢາກເພີ່ມ ຈະເພີ່ມນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າ
ສະເໜີວ່າ ຍັງມີເງິນທີ່ລັດຖະບານສະ
ເໜີວ່າ ປີ 2022 ນີ້ ລັດຖະບານພະ
ຍາຍາມໃຫ້ໄດ້ຄາດໝາຍ ຫລື່ນຄາດ
ໝາຍ 2%, ແຕ່ເພິ່ນຈະພະຍາຍາມ
ຕື່ມໃຫ້ໄດ້ຫລື່ນແຜນ ການປະມານ 
6% ແລະ ຈະມີເງິນປະມານ 1,981 
ຕື້ ເພື່ອຈັດສັນເພີ່ມ. ສະນັ້ນການຈັດ
ສັນເພ່ີມ ຂ້າພະເຈ້ົາຂໍເຂ້ົາເລ່ືອງການສັນ
ເພີ່ມເປັນເລື່ອງທີ 2 ຂົງເຂດວັດທະນະ
ທຳ-ສັງຄົມ ແລະ ພັດທະນາຊົນນະບົດ
ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກຂໍເພີ່ມ 200 ຕື້ 
ອັນນີ້ມີເຫດຜົນ, ແຕ່ວ່າຕ້ອງເບິ່ງວ່າ
ຈະເພີ່ມໃສຈຸດໃດແທ້ ເພີ່ມໃສ່ມີປະ
ສິດທິຜົນແທ້ບໍ່ ອັນນີ້ກໍຂໍໃຫ້ເບິ່ງ ເປັນ
ຕ້ົນການສຶກສາເພ່ີມໃສ່ຫຍັງເພ່ີມໃສ່
ໂຄງລ່າງ ຫລື ເພີ່ມໃສ່ເບ້ຍລ້ຽງນັກ
ຮຽນ ຫລື ອັນອື່ນທີ່ມີຄວາມຈຳເປັນ 
ແລະ ນັກຮຽນທີ່ວ່າບໍ່ໄປຮຽນນັ້ນ ກະ
ຕຸກໄດ້ບໍ່ ຫລືວ່າແມ່ນຍ້ອນສາເຫດ
ເຂົາເຈົ້າທຸກຍາກ ຫລືວ່າໝົດຫວັງວ່າ
ຈະມີອາຊີບຕ່າງໆ ອັນນີ້ກໍຕ້ອງໄດ້ເບິ່ງ
ຄັກໆ. ທີ 2 ມາ ການຂໍເພີ່ມຂອງຂົງ
ເຂດອື່ນ ມີຫລາຍພາກສ່ວນສະເໜີຂໍ
ເພີ່ມທ່ານປະທານ ທັງກວດກາ, ກວດ
ສອບ, ທັງສານ, ໄອຍະການ ລວມທັງ
ກະຊວງການຕ່າງປະເທດ ທີ່ຈະເປັນ
ເຈົ້າພາບອາຊຽນໃນປີ 2024, ສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ເປັນເຈົ້າພາບ CLV ປີ 
2023 ແລະ ເປັນເຈົ້າພາບ AIPA ປີ 
2024 ທັງໝົດທັງມວນນີ້ເປັນເງິນ
ຈຳນວນຫລວງຫລາຍ ອັນນີ້ຂ້າພະ
ເຈົ້າຄິດວ່າຈະຕ້ອງໄດ້ໄປປຶກສາຫາລື
ວ່າເອົາເງິນສ່ວນທີ່ເຫລືອ ຄາດວ່າຈະ
ໄດ້ຈາກການໄດ້ງ ົບປະມານເພ່ີມປະ
ມານ 1,981 ຕື້ ຕ້ອງໄດ້ເບິ່ງ ອັນນີ້
ແມ່ນບັນຫາທີ 2.

ສຸດທ້າຍທ່ານປະທານ ເນື່ອງ
ຈາກປີ 2023 ເປັນປີທີ່ຈະກາງສະໄໝ
ແລ້ວ ສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານວ່າຈະມີ
ການທົບທວນກາງສະໄໝ ຫລືບໍ່ ເພາະ
ວ່າແຜນພັດທະນາ, ງ ົບປະມານຕ່າງໆ 
ຍັງມີຫລາຍບັນຫາທ່ີຕ້ອງໄດ້ແກ້ໄຂ. 
ສະນັ້ນ ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ 
ເທື່ອທີ 5 ໜ້າຈະໄດ້ທົບທວນແຜນ
ການ 5 ປີ ທັງໝົດລະບົບ ຄືຫລາຍ
ທ່ານກໍມີຄວາມເປັນຫ່ວງ ມີຫລາຍ
ຄົນເປັນຫ່ວງ ເລື່ອງການລົງທຶນພາກ
ເອກະຊົນເປັນແນວໃດ ຫລື ຕ່າງໆ.


